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روزنامه صبح ایران

رئیس کمیسیون برنامه و بودجه مجلس شورای اسلامی:

 قیمت بنزین گران نمی شود
کارشناسان از عوامل جهش قیمت خودرو می گویند

کنترل ارز و رقم های درشت مسکن
 عامل ورود سرمایه های کلان به بازار خودرو

محمدرضا عارف: 

راه فروش نفت بسته نیست

سخنگوی شورای نگهبان: 

آمادگی برگزاری انتخابات الکترونیکی را داریم

حکم پرونده حسین فریدون صادر شد 

»ایمان« در آستانه ماه رمضان بررسی می کند 

مناجات خوانی؛   سیره علما
 میدان داری مداحان! 
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کارشناسان معتقدند رشدهای جهشی چند روز اخیر در 
بازار خودرو به دلیل جست وجوی سوداگرانه سرمایه های 
کلان برای یافتن محلی امن و غیرقابل کنترل از سوی 

دولت رخ داده است؛ با این حال حتی مشاهده شده چندین 
نفر سرمایه های خود را روی هم می گذارند تا یک خودرو 

خریداری کنند و در بازار با قیمت بالاتر بفروشند...

مداحی با دعا و مناجات خوانی متفاوت است و مداح هم با مناجات خوان فرق می کند. گرچه این دو مقوله پیوندهای 
زیادی با هم دارند، اما توقع این است کسی که بر کرسی مناجات خوانی می نشیند، پیر صاحب نفسی باشد که صلاحیت 
و مقبولیت همراه کردن مردم را با خود داشته باشد، اما این روزها وضع در حال دگرگونی است. ماه رمضان، وقت طلایی 
مناجات با خداست. مهم ترین توصیه اولیا و بزرگان دین در این ماه، مشغول بودن به استغفار و دعا و مناجات با پروردگار 

است. مناجات خوانی دوگونه است؛ برخی تمایل دارند که در تنهایی و خلوت خانه مناجات کنند و...

وزیر خارجه ایران در گفت وگو با یک پایگاه تحلیلی آمریکایی در 
خصوص تلاش عربستان و امارات برای ترغیب واشنگتن به تقابل با 
ایران هشدار داد و گفت، »در صورت نزاع در منطقه هیچ کس مصون 
نخواهد بود«»محمد جواد ظریف« وزیر خارجه ایران تأکید کرد که 
واشنگتن تنها تمایل دارد خواسته هایش را مطرح کند و بقیه بدون 
آنکه انتظاری از این کشور داشته باشند، به درخواست های آمریکا 

پاسخ مثبت دهند...

رییس مجلس شورای اسلامی گفت که ایران طبق برجام می تواند 
آب سنگین تولید کند و طبق این توافق خلافی مرتکب نشده است. 
پس ما کار غنی سازی را انجام می دهیم می خواهید بخرید یا نخرید.
علی لاریجانی در جمع معلمان نمونه کشور با اشاره به اظهارات اخیر 
مقام معظم رهبری درباره شرایط فعلی کشور، اظهار کرد: ایشان 
بر روی انسجام و وفاق داخلی تاکید کردند. مساله فعلی کشور آن 

است که ما با یک سری موجودات دردسرساز برای ...

محمد جواد ظریف: 

اگر نزاعی در منطقه رخ دهد 
هیچ طرفی مصون نخواهد بود 

علی لاریجانی:

ایران طبق برجام 
غنی سازی را ادامه می دهد
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رئیس پلیس امنیت عمومی فرماندهی انتظامی استان قم ضمن تبریک بمناسبت نزدیک شدن 
ماه مبارک رمضان،اطلاعیه ای در این زمینه برای شهروندان صادر کرد. سرهنگ پیام کاویانی اظهار 
داشت: تمامی واحدهاي صنفي مسافر پذیر براساس طرح زمان بندي فعالیت ابلاغي از سوي اداره 
نظارت براماکن عمومي ناجا ملزم به فعالیت بوده ضمن اینکه رعایت استتار کامل وپرهیز از تظاهر 
به روزه خواري الزامي ودر صورت تخلف واحد صنفي پلمپ خواهد شد.وی افزود: تمامی واحدهاي 
صنفي جگرکي،آبمیوه و بستني ،ساندویچي ، پیتزا و کبابي ملزم به تعطیلي کامل تا نیم ساعت 
قبل از اذان مغرب بوده ودر صورت فعالیت نسبت به پلمپ واحد صنفي اقدام خواهد شد.سرهنگ 
کاویانی ادامه داد: تمامی کافي شاپ ها و رستوران هاي داخل هتل ها و مراکز اقامتي ملزم به رعایت 

استتار کامل بوده و حق پذیرش مشتریان خارج از مسافران همان هتل نخواهند داشت...

معاون شهرسازی و معماری شهرداری قم گفت: بیش از 40 ساختمان و اماکن قدیمی در قم شناخته 
شده که به صورت جدی نیازمند سیستم های ایمنی جهت جلوگیری از آتش سوزی و گسترش آتش 
سوزی هستند.غلامرضا جانقربان در دومین جلسه ستاد مدیریت بحران شهرداری قم با اشاره به 
خطراتی که در کمین ساختمان های فرسوده شهر قم است، گفت: بعد از واقعه ساختمان پلاسکو همه 
دستگاه ها در نقاط مختلف کشور به تکاپو افتادند تا از اتفاق مشابه جلوگیری کنند.وی افزود: معاونت 
شهرسازی و معماری با همکاری معاونت خدمات شهری شهرداری قم نیز به سراغ قوانین مربوطه رفتند، 
سپس وظایف تمام بخش ها مشخص شد موضوعاتی را به دادستانی ارائه دادیم و جلساتی در دادستانی 
شکل گرفت، دادستانی با اصناف مکاتبه کرد و کارهایی بر اساس وظایف محوله صورت پذیرفت.وی با 

اشاره به این نکته که وظیفه شهرداری بیرون از اماکن تجاری است یادآور شد...

رئیس پلیس امنیت عمومی استان قم تشریح کرد

ضوابط و مقررات فعالیت 
واحدهای صنفی در ماه رمضان

معاون شهرسازی و معماری شهرداری قم  تاکید کرد

لزوم  ایمن سازی پاساژها 
و اماکن قدیمی شهر قم
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راهی جز مقاومت 
و اتحاد و امید 
به آینده نداریم 

وزیر خارجه ایران در گفت وگو با یک 
پایگاه تحلیلی آمریکایی در خصوص تلاش 
عربستان و امارات برای ترغیب واشنگتن 
به تقابل با ایران هشدار داد و گفت، »در 
صورت نزاع در منطقه هیچ کس مصون 

نخواهد بود«
»محمد جواد ظریف« وزیر خارجه ایران 
تأکید کرد که واشنگتن تنها تمایل دارد 
خواسته هایش را مطرح کند و بقیه بدون 
آنکه انتظاری از این کشور داشته باشند، به 

درخواست های آمریکا پاسخ مثبت دهند.
دارد  انتظار  فقط  آمریکا   *

خواسته های خودش اجابت شود
وزیر خارجه ایران در مصاحبه با پایگاه 
به  »لوبلاگ«  آمریکایی  خبری-تحلیلی 
بحث تبادل زندانیان میان ایران و آمریکا 
اشاره کرد و گفت: »ما سپتامبر گذشته، در 
واکنش به درخواست )آمریکا( که از طریق 
سوئیس مطرح شد-و آنها به مشارکت در 
گفت وگوهای انساندوستانه تمایل نشان 
دادند، چنین احتمالی )تبادل زندانیان( را 
پیشنهاد دادیم. پس از آنکه پاسخ مثبت 
دادیم، هیچ گونه پاسخی دریافت نکردیم 
و من این پشنهاد تبادل زندانیان در سطح 
جهان از جمله آنهایی را مطرح کردم که در 
نتیجه درخواست آمریکا یا تحت فشارهای 

آمریکا در زندان هستند«.
وزیر خارجه ایران درباره پیشنهاد تبادل 
زندانیان در سطح جهان گفت: »من هیچ 
پاسخ رسمی دریافت نکردم. بیانیه ای از 
سوی وزارت خارجه )آمریکا( منتشر شد 
مبنی بر آنکه ایران می تواند به طور آزادی 
یکجانبه )زندانیان( را انجام دهد که این 
نمایانگر رویکرد آنها به مسائل است و آن 
رویکرد این است که آنها فقط می خواهند 
خواسته های خود را مطرح کنند و از طرف 
مقابل انتظار دارند که بدون آمادگی برای 
مشاهده اقدام متقابل، خواسته های آنها را 

بپذیرد. این امر، مشکل این دولت است«.
خبرنگار لوبلاگ در سؤالی در خصوص 
ایران  علیه  ترامپ  تحریک آمیز  اقدامات 
پرسید: »آیا فکر می کنید، دولت ترامپ 

وادار  با هدف  را  عمداً سیاست تحریک 
کردن ایران به انکار برجام دنبال می کند یا 
اینکه تفسیر متفاوتی از اقدامات تنش زای 
کنونی آنها دارید؟«ظریف در واکنش به 
این سؤال تصریح کرد: »قطعاً عنصری که 
در دولت ترامپ وجود دارد، دنبال کردن 
)وضع(  امید  به  ایران  تحریک  سیاست 
انواع تحریم ها است. یکی از این اقدامات 
)تحریک آمیز( وادار کردن ایران به ترک 
برجام است اما سناریوهای شوم دیگری 
نیز وجود دارد از جمله ایجاد یک حادثه به 
منظور آنکه بتوانند برنامه و طرح های خود 

را پیش ببرند«.
هرگونه  از  نمی تواند  هیچ کس   *

خصومت در منطقه مصون باشد
وی در بخش دیگری از مصاحبه به 
تلاش های عربستان سعودی، امارات عربی 
متحده و رژیم صهیونیستی برای ترغیب 
واشنگتن به تقابل آشکار با ایران اشاره 
کرد و در پاسخ به این سؤال که در صورت 
موفقیت این کشورها در تحقق چنین 
هدفی، واکنش ایران به کشورهای نامبرده 
چه خواهد بود؟، گفت: »من نمی خواهم در 
خودنمایی ها یا تهدیدات یا این فرضیات وارد 
شوم، اما اگر خصومتی در این منطقه وجود 
داشته باشد، فکر نمی کنم، کسی بتواند از 
آن مصون باشد«.رئیس دستگاه دیپلماسی 
دموکرات  نامزدهای  وعده های  به  ایران 
انتخابات ریاست جمهوری 2020 آمریکا در 

خصوص پذیرفتن مجدد برجام و واکنش 
احتمالی ایران به اینگونه پیشنهادات گفت: 
تا  که  است  فرضی  موقعیت  یک  »این 
20 ماه دیگر ممکن است عملی شود یا 
عملی نشود و به تحولات حال و آن زمان 
بستگی دارد. مسئله مهم، این است که ما 
به آمریکا بعنوان یک دولت دموکرات یا 
جمهوری خواه نگاه نمی کنیم بلکه بعنوان 
دولتی نگاه می کنیم که باید جدی باشد و 
از خود حسن نیت نشان دهد. هرکس در 
واشنگتن قبل از پذیرش مجدد برجام، باید 
نشان دهد که این اقدام آنها برای یک رویه 

جدی و نه یک توجیه سیاسی است«.
* سیاست ایران، حفظ نزدیک ترین 

روابط با همسایگانش است
لوبلاگ به افزایش تحریم ها علیه ایران 
اشاره کرد و در سؤالی پرسید: »در این 
نقطه از زمان که ایران با افزایش تحریم ها 
روبرو است، چه دولت هایی از نظر شما 
ایران  دوستان  و  همپیمان  نزدیک ترین 
محسوب می شوند؟«ظریف در پاسخ به این 
سؤال گفت: »سیاست ما، حفظ نزدیک ترین 
تاکنون،  و  است  با همسایگانمان  روابط 
نزدیک ترین شرکای ایران، همسایگانش از 
جمله عراق، ترکیه، پاکستان، افغانستان، 

روسیه، ارمنستان و آذربایجان است«.
وی ادامه داد: »همسایگان ما در بخش 
آسیای مرکزی و همچنین چین نیز بسیار 
حائز اهمیت هستند. فراموش کردم، به هند 

نیز اشاره کنم«.
وزیر خارجه ایران سپس تصریح کرد: 
»اینها اولویت های ما هستند و همچنان 
اولویت های ما باقی خواهند ماد. ما امیدواریم 
باکشورهای  را  خوب  روابط  همین  که 
شورای همکاری خلیج فارس داشته باشیم. 
ما روابط بسیار خوبی با برخی از آنها داریم، 
و روابط با برخی از آنها چندان خوب نیست 
اما می خواهیم روابط عالی با تمامی آنها 
داشته باشیم«.وی در پاسخ به سؤال این 
پایگاه تحلیلی آمریکا درباره احتمال تسلیم 
شدن هند در مقابل تحریم های آمریکا علیه 
نفت ایران گفت: »هند و کشورهای دیگر به 
ما اطلاع داده اند که به بهترین نحو در تلاش 
برای ادامه روابط خود با ایران هستند. ما بر 
اساس سیاست های واقعی و نه اعلامیه های 

عمومی تصمیم گیری خواهیم کرد«.
* سرنوشت ایران و عراق به هم گره 

خورده است
در خصوص  عراق  مواضع  به  ظریف 
تحریم های نفتی آمریکا علیه ایران اشاره 
کرد و گفت: »عراقی ها موضع ما را می دانند. 
آنها انتظارات ما را نیز می دانند. آنها یک 
کشور مستقل هستند اما امیدواریم که 
این مسئله را در نظر داشته باشند که 
سرنوشت های ما به هم گره خورده است«.

*اروپا تنها کمتر از 10 درصد از تعهدات 
در قبال برجام را انجام داده است

وی در ارتباط با تعهدات اروپا در قبال 
برجام نیز گفت: »اروپا، همانطور که به 
از 10  تنها کمتر  اشاره کردید،  درستی 
درصد از تعهدات خود در قبال برجام را 
ایفا کرده است: در حقیقت در اظهارنظرات 
عمومی بیش از 100 درصد )به تعهداتشان 
عمل کرده اند( ولی در حقیقت کمتر از یک 
درصد از تعهدات خود را عملی کرده اند. من 
معتقدم که اگر اروپا می خواهد در جایگاه 
مطرح کردن خواسته هایش قرار گیرد، باید 
به جای حرف زدن سرکیسه را شل کند. 
تا زمانیکه آنها چنین نکنند )در حقیقت 
به تعهداتشان پایبند نباشند(، خطر از بین 

رفتن کل دستاورد )برجام( وجود دارد«.

محمد جواد ظریف: 

اگر نزاعی در منطقه رخ دهد هیچ طرفی مصون نخواهد بود 

سخنگوی شورای نگهبان گفت: تا جایی که وزارت کشور در حوزه الکترونیکی شدن 
انتخابات آمادگی اجرا داشته باشد، شورای نگهبان هم آماده نظارت است و منعی نخواهد 

داشت. 
عباسعلی کدخدایی روز شنبه در نشست خبری در جمع خبرنگاران درباره الکترونیکی 
برگزار شدن انتخابات اظهار داشت: الکترونیکی شدن انتخابات روندهای متعدد و طولانی 
دارد، به طور قطع باید در هر مرحله و دوره ای از انتخابات مراحلی را جلو ببریم که 

خوشبختانه این بار هم این کار انجام شده است.
وی ادامه داد: کارشناسان شورای نگهبان جلسات فشرده ای را با کارشناسان وزارت 

کشور برگزار کرده و و در حال ادامه برگزاری این جلسات هستیم.
سخنگوی شورای نگهبان افزود: من به دوستان وزارت کشور اعلام کرده ام تا هر جایی 
که وزارت کشور در حوزه الکتروینکی شدن آمادگی اجرا داشته باشند شورای نگهبان هم 

آماده نظارت است و منعی از سوی این شورا نخواهد بود.
وی در پاسخ به سوال دیگری مبنی بر اینکه وزارت کشور معتقد است احتمالا اصلاح 
قانون انتخابات زمانبندی برگزاری انتخابات 98 را دچار مشکل کرده و به این دوره نمی 
رسد، اظهار داشت: نشست ها و جلساتی را با دوستان وزارت کشور داریم جدول هم 

تنظیم شده است که از سوی وزارت کشور اعلام شد. عضو شورای نگهبان ادامه داد: 
بررسی قانون انتخابات این هفته در دستور کار شورای نگهبان بود اما به دلیل طولانی 
شدن بررسی مصوباتی که مربوط به اجرای اصل 44 قانون اساسی بود، نتوانستیم قانون 
اصلاح انتخابات را بررسی کنیم. کدخدایی یادآور شد: مقرر شده است در جلسات فلوق 
العاده قانون اصلاح انتخابات به دلیل حساسیت و طولانی بودن مصوبات آن مورد بررسی 
قرار بگیرد. وی اضافه کرد: تلاش ما این است که نتیجه را درموعد مقرر قانونی برای 
مجلس ارسال کنیم اما بعد از آن منوط به مجلس می شود که اصلاحات چگونه انجام 

شود و در چه زمانی برای ما ارسال شود. 
سخنگوی شورای نگهبان خاطرنشان کرد: ما وظیفه مان را انجام می دهیم اما پیش 
بینی خاصی نمی توانیم داشته باشیم از این جهت که آیا به این دوره می رسد یا خیر یا 
اینکه ایرادی دارد یا ندارد. مصوبات قانون انتخابات مانند مصوبات دیگر بررسی می شود و 

امیدواریم هر چه زودتر نتیجه را اعلام کنیم. 
کدخدایی در پاسخ به سوال دیگری مبنی بر این که شورای نگهبان چگونه با توجه به 
تورم از پس هزینه های این شورا و انتخابات بر می آید؟ گفت: ما هم مانند سایر دستگاه ها 

بودجه مشخصی داریم که در چارچوب همان عمل می کنیم.

سخنگوی شورای نگهبان: 

آمادگی برگزاری انتخابات الکترونیکی را داریم 

 

دیپلماسی با صدای بلند 
در جهان به هم پیوسته کنونی در هزاره سوم میلادی، 
شاهد  گذار و تحول به عرصه فرا - نوگرایی در همه حوزه ها 
اعم از حوزه های علمی، فناوری و زیست بوم و کلیه شئونات 
و ابعاد حیات فردی و اجتماعی هستیم، به گونه ای که این 

تحول تمامی زوایا و جوانب گوناگون زندگی بشر امروزی را در معرض پرتوهای پرقدرت 
و پرنفوذ خود قرار داده است. جهان فرا - مدرن امروز، نه تنها با عصر انقلاب صنعتی در 
قرون 18و 19میلادی و با عصر مدرنیسم قرن بیستم کاملا متمایز و متفاوت است، بلکه 
به جرأت می توان ادعا کرد حتی با دو دهه اخیر نیز قابل مقایسه نیست. شتاب تغییر و 
تحولات به خصوص در حوزه ارتباطات و فناوری اطلاعات، حتی مفاهیم عمیق علمی و 
فلسفی »زمان و مکان« را دچار دگرگونی کرده و ما نه فقط شاهدِ »تحول در مفاهیم« 
که »انقلابی در مفاهیم« هستیم. از اساسی ترین و مهم ترین دگرگونی ها و دگردیسی ها، 
تحول و گذار در مفهوم »قدرت، ارتباطات و دیپلماسی« است.فناوری اطلاعات و ارتباطات 
به واسطه ادغام »زمان، مکان و فاصله« که از مشخصه های عصر انقلاب صنعتی است، 
با »سرعت و شتاب« که از مشخصه های عصر فرا- صنعتی است، مؤلفه نوینی را در 
هزاره سوم خلق کرده است که می توان آن را »کوانتومی شدن« امور نامید. امروزه امور 
و پدیده ها به لحاظ زمانی و مکانی دیگر ثابت و ایستا نیستند و نوعی »درهم تنیدگی 
زمان و مکان« و کوانتومی شدن را شاهد هستیم. در دنیای کوانتومی امروز، ابعاد زمانی 
و مکانی، موانع و فواصل، سلسله مراتب و آیین کار بعضا محو و یا در حال فرسایشند و 
دیگر نمی توان با ابزارهای فرسوده عصر دیوانی، به تمشیت امور و تدبیر ملوک پرداخت 
و سیاست ورزی و حکمرانی خوب را به نمایش گذاشت.۳ دهه پیش و در آستانه  گذار 
تاریخی از جنگ سرد نظام دو قطبی به عصر پویا و سیال نظام چند قطبی پسا - جنگ 
سرد، آلوین تافلر فقید، خالق 2 اثر ماندگار »شوک آینده« و »موج سوم«، درکتابی تحت 
عنوان »جابه جایی در قدرت« به تحول مفهوم قدرت در عصر پسا - صنعتی از مفهومی 
سنتی مبتنی بر »قدرت مادی و نظامی« به مفهومی جدید مبتنی بر »قدرت دانایی و 
آگاهی« پرداخت و تمامی انگاره ها و مفروضات و باورهای معطوف به وجه مادی و نظامی 
قدرت را کنار زد و بر وجه غیرمادی و فکری قدرت تأکید کرد. بنابراین و با این تعبیر و 
تعریف جدید از قدرت، قدرتمند کسی است که بیش از دیگران بر منابع دانش و معرفت 
و دانایی مسلط است. به عبارت علمی و امروزی، قدرت در داده ها و اطلاعات نهفته است 
و قدرتمند کسی است که کنترل اطلاعات و تولید دانایی را در اختیار داشته و توانایی 
شکل دهی به افکار و مدیریت ایده ها را دارد.اگر در عصر استعمار و مرکانتیلیسم، کنترل بر 
تنگه ها و مسیرهای دریایی و نقاط استراتژیک جهان برای مدیریت و کنترل جریان تبادل 
کالا و تسهیل سوداگری، ضرورتی حیاتی داشت و امروز کنترل مسیرهای انتقال انرژی 
اهمیتی همپا و حتی بیش از سلطه بر منابع انرژی دارد.در عصر پسا صنعتی قرن بیست و 
یکم، کنترل و در اختیار داشتن کانال ها و شبکه های ارتباطی و فضای مجازی و رسانه های 
دیجیتال، اهمیتی بیش از اطلاعات و دانایی و آگاهی دارد و منشأ قدرت واقعی محسوب 
می شود.بنابراین با تغییر و گذار در مفاهیم قدرت و ارتباطات، تحول در عرصه نظری و 
عملی دیپلماسی را نیز شاهد هستیم. امروزه دیگر با دیپلماسی عصر کشتی های بادبانی 
که نمایندگان سیاسی اش تام الاختیار فرض می شدند و تبادل هیأت ها و پیام ها، اموری 
پرهزینه و بسیار زمانبر بودند، نمی توان به مصاف دنیای پیچیده، به هم وابسته و با انواع 
تهدیدات متنوع و تحول یافته )از بیوتروریسم و تهدیدات زیست بومی گرفته تا تهدیدات 
سایبری و جنگ های نسل ششمی یا جنگ روباتیک( رفت. لذا تحول در مثلث »قدرت، 
ارتباطات و دیپلماسی« در عرصه نظریه و عمل، به خلق مفهوم نوینی به نام »دیپلماسی 
دیجیتال« انجامیده است. برخی این نوع دیپلماسی را مدرن تعبیر می کنند.دیپلماسی در 
فضای مجازی یا دیپلماسی شبکه ای و در واقع امکان »دیپلماسی با صدای بلند« بستری 
است که در آن دولت ها از ابزار »قدرت نرم« برای متقاعدکردن یکدیگر به جای دیپلماسی 
زور و اجبار استفاده می کنند.در اهمیت دیپلماسی دیجیتال همان بس که شاهد استفاده 
هوشمندانه مسئولان عالی کشور ازجمله وزیر امور خارجه از فضای مجازی و رسانه های 
تعاملی دیجیتال، ظرف ۶ سال گذشته به خصوص در جریان مذاکرات هسته ای و به ویژه 
در کارزار سخت و دشوار با مثلث شوم و مخرب آمریکا - صهیونیسم و سعودیسم، مواجه 
بوده و هستیم. تأثیری که انتقال پیام از طریق رسانه های مجازی بر مخاطبان عام و فراگیر 
در سطح جهان گذاشته و می گذارد، بر کسی پوشیده نیست.وزارت امورخارجه جمهوری 
اسلامی ایران و دستگاه دیپلماسی به رغم کسری ها و کمبودها در عرصه بهره وری از 
دیپلماسی دیجیتال، با علم و آگاهی نسبت به اهمیت تحول از دیپلماسی سنتی به 
دیپلماسی دیجیتال در عصر فرا نوگرایی هزاره سوم، درصدد است تا با بهره گیری مناسب 
و اصولی از رسانه های تعاملی و فضای مجازی، راندمان و بهره وری دستگاه دیپلماسی در 
عرصه های متنوع و متکثر دیپلماسی رسانه ای، دیپلماسی عمومی، دیپلماسی فناوری و 
دیپلماسی اقتصادی - تجاری، به عنوان مکمل و تسهیل کننده دیپلماسی رسمی را ارتقا 
بخشد.در این مسیر استفاده از همه ظرفیت های موجود و شناسایی شیوه ها و امکانات 

نوین ارتباطی بسیار ضروری است.
* سخنگوی وزارت امور خارجه 

سرمقـاله
محمدعلی ابطحی : 

تصمیم لاریجانی به ظرفیت و ترکیب بازار 
سیاست در آینده برمی گردد

یک فعال سیاسی اصلاح طلب درباره انصراف علی لاریجانی از ورود به صحنه انتخابات 
مجلس و ریاست جمهوری  گفت: »من فکر نمی کنم که هیچ یک از این اظهارنظرها 
قطعی باشند چون بیشتر به ظرفیت آینده و نوع ترکیب بازار سیاست برمی گردد؛ 
نمی توان به طور قطعی پیش بینی کرد که آقای لاریجانی کاندیدا دوره بعد خواهد بود یا 

خیر، حتی با وجود تکذیب خودشان.«
محمدعلی ابطحی افزود: »به نظر من تصمیم ریاست جمهوری آینده برای لاریجانی 
و دیگر کاندیداها گرفته شده است و بعد از مشخص شدن ترکیب مجلس آینده، انتخاب 
کاندیداهای ریاست جمهوری بیشتر قابل طرح خواهد بود.«فعال سیاسی اصلاح طلب با 
بیان این که هنوز سیاست انتخابات و ترکیب مجلس مشخص نشده  است، گفت: »فعلا 
نمی توان در این باره اظهار نظر یا پیش بینی کرد. باید صبر کنیم و نتیجه انتخابات را 
ببینیم.«وی در مورد آرایش فضای سیاسی انتخابات در نبود علی لاریجانی بیان کرد: 
»آقای لاریجانی آن قدر در کل انتخابات تاثیرگذار نیست. همه این ها بستگی به این دارد 
که انتخابات آینده به چه شکل در خواهد آمد. رئیس مجلس هم از دل همان بیرون 
خواهد آمد.«گرچه لاریجانی گفته به طور قطع در انتخابات آینده مجلس حضور نخواهد 
داشت اما صحبت محمدعلی ابطحی را می توان مصداق »مشت نمونه خروار« دانست 
و تحلیل کرد که سیاسیون نسبت به قطعی بودن تصمیم لاریجانی تردید دارند. بررسی 
ادوار انتخابات  نشان می دهد که شخصیت های مطرح همیشه اعلام تصمیم  قطعی و 

نهایی خود را به آخرین لحظه موکول می کنند.

محمدرضا عارف: 

راه فروش نفت بسته نیست
رئیس فراکسیون امید مجلس شورای اسلامی با تاکید بر اینکه »کشور بدون اتکا به 
منابع نفتی و حتی با تحریم، پتانسیل اداره خود را به بهترین نحو دارد«، گفت: درآمد 
کشور تنها به فروش نفت محدود نمی شود، البته که اگر تصمیم به صادرات نفت داشته 
باشیم می توانیم این کار را تحت هر شرایطی انجام دهیم و راه بسته نیست؛ خودمان 

تصمیم گیرنده نهایی هستیم و مطمئناً کشور تسلیم تحریم ها نخواهد شد.
محمدرضا عارف در جمع بندی درباره احتمال قطع وابستگی بودجه و درآمدهای 
کشور به نفت گفت: راهبرد ما بعد از انقلاب فروش نفت به اندازه ضرورت کشور بود که با 
همین نگاه همواره محدودیت هایی در تولید و فروش نفت اعمال شده است. بنا نیست هر 
قدر که می توانیم نفت تولید کنیم و به فروش برسانیم بلکه بر اساس ضرورت نفت تولید 
می شود. اکنون هم فرصت مناسبی است که ان شاءالله پرونده نفت در بخش جاری بودجه 
سنواتی بسته شود.به گفته وی اگر کشورمان نفت نداشت یا اینکه بودجه مستقل از نفت 
بود، وضع ما بهتر از الان بود و می توانستیم از نفت برای سرمایه گذاری در زیربناها استفاده 
کنیم چون کشور دارای پتانسیل و ظرفیتی است که می تواند از محل های دیگری درآمد 
کسب کند. امیدوارم با توفیق اجباری تحریم نفت، استارت قطع وابستگی به نفت و کسب 

درآمد از محل های دیگر خورده شود.

رئیس کمیسیون برنامه و بودجه مجلس شورای اسلامی:

قیمت بنزین گران نمی شود
رئیس کمیسیون برنامه و بودجه مجلس شورای اسلامی با اشاره به برخی نگرانی ها 
درباره افزایش قیمت بنزین گفت: قیمت بنزین افزایش نمی یابد اما احتمالا این فراورده 

نفتی مهم سهمیه بندی خواهد شد.
غلامرضا تاجگردون با بیان این نکته که موضوع افزایش قیمت بنزین در مجلس و 
کمیسیون تلفیق مجلس شورای اسلامی رد شده است اظهار داشت: تصمیم قطعی درباره 
تعیین تکلیف کمبود بنزین در کشور در نشست سه قوه مطرح و با نظر رهبری انقلاب 

تصمیم گیری خواهد شد.
وی تصریح کرد:روزانه 90 میلیون لیتر بنزین برای مصرف در کشور نیاز است که 

کمبود آن باعث ارائه راهکارهایی از سوی کارشناسان شده است.
نماینده مردم شهرستان های گچساران و باشت در مجلس شورای اسلامی با اشاره 
به اینکه پیشنهاد افزایش بهای بنزین به قیمت لیتری 2۵ هزار ریال از سوی برخی افراد 
مطرح شده بود گفت: به عقیده مجلس شورای اسلامی افزایش قیمت بنزین در شرایط 

کنونی اقتصاد کشور به مصلحت نیست.
تاجگردون با یادآوری شیطنت برخی افراد درباره شایعه پراکنی موضوع بالا رفتن 

قیمت بنزین بر لزوم همدلی بیشتر در شرایط کنونی تاکید کرد.
وی با تاکید بر اینکه همه ایرانیان درباره عزت ملی خود تعصب دارند بیان کرد: بخشی 
از فشارهای اقتصادی بر مردم ناشی از سوء مدیریت و بخشی نیز فشارهای دشمنان است.

اخبــار

سید عباس موسوی *

رئیس جمهور در مراسم نکوداشت یکصد سال تربیت معلم در ایران:

امروز دعواها و فحاشی های داخلی نباید خریدار داشته باشد 

مخالفان برجام شب ها خواب شان نمی برد

جنگ امروز آمریکا جنگ با امید است

باید مخارج ارزی را کم کنیم
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شاه کلید شکست تحریم ها 
امروزه	اتکا	به	نفت	برای	اقتصاد	ایران	نه	تنها	کافی	نیست	
بلکه	پیدا	کردن	خریدار	نفت	ایران	در	بازار	تبادلات	نفتی	
به	امری	مشکل	تبدیل	گردیده	است.	دراین	بین	در	محافل	
سیاسی	و	اقتصادی	جایگزین	های	متعددی	برای	نفت	

مطرح	می	گردد	و	حوزه	ای	مختلف	اقتصاد	مورد	واکاوی	قرار	می	گیرد،	اما	مسئله	مهم	این	
است	که	میزان	ظرفیت	کشور	در	دستیابی	به	این	اهداف	و	محقق	شدن	برنامه	ریزی	ها	
باید	ملاک	کار	قرار	گیرد،	واردکردن	کشور	به	هر	مسیری	به	صلاح	اقتصاد	کشور	نیست	
و	باید	در	فضای	کنونی	بسیار	سنجیده	اقدام	نمود	تا	ثمرات	توزیع	رفاه	نصیب	مردم	با	هر	
میزان	درآمدی	گردد.گردشگری	حلقه	مفقوده	بخش	خدمات	در	اقتصاد	ملی	است،	توجه	
و	تمرکز	به	امر	گردشگری	امری	اجتناب	ناپذیر	است	در	طول	دوران	تحریم	ها	فشارهای	
زیادی	به	سمت	اقتصاد	ایران	هدایت	شده	است	که	اگر	برنامه	ریزی	مناسبی	در	جهت	
پاسخ	مناسب	به	تحریم	ها	اتخاذ	نگردد	بیش	ازپیش	اقتصاد	ایران	درگیر	این	مسائل	خواهد	
شد.توجه	به	گردشگری	و	برنامه	ریزی	صحیح	در	این	حوزه	می	تواند	منبع	مناسبی	جهت	
تأمین	ارز	موردنیاز	کشور	گردد.	مسئولان	در	حوزه	گردشگری	در	ایران	معتقد	هستند	
که	ارزآوری	مستقیم	یک	گردشگر	رقمی	در	حدود	۷۰۰	دلار	است	و	به	طور	غیرمستقیم	
برابر	با	۱۴۰۰	دلار	در	زنجیره	گردشگری	هزینه	می	کنند.بر	اساس	آمار	استخراج	شده	از	
مرکز	آمار	ایران	تعداد	گردشگران	ورودی	در	سال	گذشته	بیش	از	۵	میلیون	نفر	بوده	
است.	اگر	میزان	ارز	آورده	هر	گردشگر	را	در	تعداد	گردشگران	ضرب	نماییم	به	مبلغ	
قابل	توجه	ای	دست	می	یابیم	که	این	میزان	از	ارز	حاصله	نصیب	اقتصاد	ایران	گردیده	
است.	تمامی	این	رهیافت	ها	خبر	از	اتفاقات	خوبی	است	که	در	حوزه	اقتصاد	گردشگری	
ممکن	است	اتفاق	بیفتد.	و	باعث	توجه	و	تمرکز	بیش	ازپیش	به	این	صنعت	می	گردد.
کشور	ایران	از	ظرفیت	های	بسیاری	در	حوزه	گردشگری	برخوردار	است	بر	اساس	گزارش	
سازمان	جهانی	گردشگری،	ایران	رتبه	دهم	جاذبه	های	باستانی	و	تاریخی	و	رتبه	پنجم	
جاذبه	های	طبیعی	را	در	جهان	دارا	است،	که	با	توجه	به	این	ظرفیت،	بهره	برداری	مناسبی	
از	این	صنعت	در	ایران	صورت	نگرفته	است.حال	که	تشدید	فشارهای	خارجی	جهت	به	
صفر	رساندن	فروش	نفت	ایران	قوت	گرفته	است	باید	به	گردشگری	نگاه	ویژه	ای	نمود	و	
در	زنجیره	اقتصاد	گردشگری	با	برنامه	ریزی	های	مناسب	مسیر	کسب	درآمد	را	هموارتر	
نمود.	همچنین	نباید	از	این	مهم	غفلت	کرد	که	گردشگری	از	پتانسیل	ایجاد	شغل	فراوانی	
برخوردار	است	که	می	توان	از	آن	به	عنوان	یک	راهکار	برای	پاسخ	به	افزایش	نرخ	بیکاری	در	
ایران	نگاه	کرد،	مسائل	مرتبط	به	گردشگری	اعم	از	تسهیل	در	صدور	ویزا،	تسهیل	در	امر	
انعقاد	قرارداد	با	شرکت	های	معتبر	برگزاری	تورهای	گردشگری	توسط	بخش	خصوصی،	
بازاریابی	مناسب	توسط	بخش	خصوصی	درگیر	در	این	صنعت	در	خارج	از	کشور	و	حمایت	
بخش	دولتی	از	این	چنین	اقداماتی،	توجه	به	همه	شقوق	گردشگری	اعم	از	گردشگری	
سلامت،	گردشگری	ورزشی،	گردشگری	تاریخی،	گردشگری	طبیعی	و	سایر	موارد	دخیل	
در	این	امر،	احداث	هتل	های	مناسب	و	تکمیل	هتل	های	که	پیشرفت	فیزیکی	مناسبی	
داشته	اند،	ارتقا	سیستم	حمل	ونقل،	افزایش	مقاصد	پروازی	از	ایران،	بهبود	زیرساخت	های	
موجود	و	تکمیل	زیرساخت	های	برنامه	ریزی	شده	بر	اساس	سند	چشم	انداز	۱۴۰۴	در	
بخش	گردشگری	جهت	جذب	۲۰	میلیون	گردشگر	در	سال،	تقویت	فرهنگ	نحوه	رفتار	
با	گردشگران	با	استفاده	از	آموزش	های	عمومی	و	غیره	باید	موردتوجه	قرار	گیرد	و	توسعه	
گردشگری	در	اولویت	اقدامت	دولت	مردان	واقع	گردد	در	این	صورت	می	توان	گفت	پاسخ	
مناسبی	به	تقاضا	گردشگری	داده	شده	است	و	پتانسیل	های	این	حوزه	نادیده	نگرفته	شده	
استافزایش	اختلاف	نرخ	ارز	همچون	دلار	در	ازای	ریال	ایران	باعث	ایجاد	یک	مزیت	رقابتی	
برای	ایران	گردیده	است	که	باعث	انتخاب	ایران	به	عنوان	مقصدی	ارزان	و	ایدئال	جهت	
گردشگری	است	که	باید	از	این	ظرفیت	به	نحو	احسنت	در	جهت	گسترش	گردشگری	
استفاده	کرد.دشمن	دراین	بین	از	راهکار	ایران	هراسی	در	جنگ	نرم	استفاده	می	نماید	تا	
نگاه	مردمان	دیگر	کشورها	را	نسبت	به	ایران	بدبین	کرده	و	ترس	از	سفر	به	ایران	را	در	آن	ها	
ایجاد	کند.	باید	سازمان	های	ذی	ربط	در	مقابل	این	جنگ	از	صلاح	مناسب	استفاده	کنند،	
چراکه	تمامی	گردشگران	هنگام	مراجعت	به	کشور	خود	به	کذب	بودن	تمامی	تبلیغات	
ایران	هراسی	اذعان	می	نمایند	و	حتی	گاهی	در	جهت	معرفی	ایران	جهت	مسافرت	و	
گردش	قدم	برمی	دارند.	درمجموع	می	توان	بیان	کرد	آنچه	در	حوزه	گردشگری	انجام	شده	
به	هیچ	عنوان	موردقبول	نیست،	شاید	کمتر	از	۱۰	درصد	از	ظرفیت	هایمان	را	استفاده	
کرده	ایم،	سؤال	اینجاست	چرا	از	این	ظرفیت	ها	استفاده	مناسب	صورت	نمی	گیرد،	چرا	
همیشه	به	دنبال	نفت	و	فروش	و	سرمایه	گذاری	در	این	حوزه	قدم	برداشته	شده	است.
دولت	مردان	اشتیاقی	به	گسترش	حوزه	گردشگری	از	خود	نشان	نمی	دهند	و	یا	اگر	هم	
اشتیاقی	باشد	در	حد	یک	برنامه	ریزی	بر	روی	یک	کاغذ	خلاصه	می	شود	و	هیچ	گاه	به	
روند	اجرا	نمی	رسد،	موازی	کاری	نیز	در	امر	گردشگری	گریبان	گیر	این	صنعت	است،	
به	طوری	که	برای	نمونه	در	حوزه	گردشگری	سلامت	با	پتانسیل	ارزآوری	بالا	و	گاها	تا	
۷	برابر	گردشگری	تاریخی	هنوز	مشخص	نیست	متولی	این	حوزه	گردشگری	وزارت	
بهداشت	است	یا	سازمان	میراث	فرهنگی	گردشگری	و	صنایع	دستی	که	باید	این	موضوع	
نیز	موردتوجه	قرار	گیرد	و	در	جهت	برطرف	نمودن	موازی	کاری	در	این	صنعت	تصمیمات	

مطلوب	اتخاذ	گردد.
* کارشناس اقتصادی

هیولا نشویم !
در	قسمت	اول	سریال	»هیولا«	جدید	ترین	ساخته	ی	
مهران	مدیری،		فرهاد	اصلانی	نقش	آقایی	را	بازی	می	کند	که	
به	واسطه	رفتار	شرفتمندانه	خاندانش	در	همه	عمر،شرافت	
نام	گرفته		است.آقای	شرافت	در	وقت	ناهار	در	حالی	که	همه	
جمع	بودند	از	رفتار	شرافتمندانه	پدر	خود	در	قبول	نکردن	

رشوه	ای	بزرگ	سخن	به	میان	می	آورد.	دختر	آقای	شرافت	اما	لب	به	گلایه	می	گشاید	و	
می	گوید	اگر	پدربزرگش	رشوه	را	قبول	کرده	بود	الان	مستاجر	نبودند	و	زندگی	آرامی	را	
تجربه	می	کردند.رفتار	دختر	بچه	آقای	شرافت	چندان	عجیب	نیست.	در	جامعه	ای	که	پول	
تبدیل	به	معشوقه	زیبا	روی	بسیاری	از	ما	شده	است،	چه	انتظار	دیگری	می	شود	داشت؟	
بچه	ها	معنای	شرافت	را	درک	نمی		کنند	چون	برای	آنها	زندگی	خوب	یعنی	خانه	ای	بزرگ،	
ماشینی	گران	و	سفرهایی	به	راه.به	خاطر	همین	است	که	پدران	خود	را	محکوم	می	کنند.	
پدری	که	سالم	زندگی	کرده	است	و	هیچ	ندارد	و	این	را	فرزندان	او	درک	نمی	کنند.بچه	ها	
هرچقدر	بزرگ	تر	می	شوند	این	حس	نسبت	به	پدرشان	پررنگ	تر	می	شود.	آنها	دوستان	
خود	را	می	بینند	و	دست	به	مقایسه	می	زنند.بله،	این	روزها	آدم	های	خوب	محکوم	هستند	
چون	نمی	توانند	در	روزگار	گرانی	برای	فرزندان	خود	زندگی	به	سامانی	بسازند.	نمی	توانند	
ماشین	چند	ده	میلیونی	بخرند.	نمی	توانند	در	شمال	شهر	خانه	بخرند.آنها	نه	تنها	به	خاطر	
خوب	بودن	شان	تشویق	نمی	شوند	بلکه	با	صفت	هایی	مانند	بی	دست	و	پا،	ساده،	بی	عرضه	
و	....	روبرو	می	شود.همین	رفتار	باعث	می	شود	آدم			های	خوب	جامعه	حس	سرشکستگی	
داشته	باشند.	حس	اینکه	از	دیگران	عقب	مانده	اند	و	کسی	نیست	خوب	بودن	آنها	را	ببیند.
همین	سرخوردگی	باعث	می	شود	که	آنها	هم	بعد	از	مدت	ها	دست	از	خوب	بودن	بکشند.	
دلار	بفروشند.	خودرو	دلالی	کنند.	رشوه	بگیرند	تا	حداقل	رفاه	داشته	باشند.چرا	این	روزها	
کمتر	سرمایه	داری	حاضر	است،	وارد	چرخه	تولید	شود؟	دلیل	آن	مشخص	است.	تولید	
یعنی	هزینه،	یعنی	اعصاب	خرد،	یعنی	بدهکاری	به	بانک،	یعنی	شرمساری	در	برابر	کارگر.	
همین	سرمایه	دار	می	بیند	اگر	پولش	را	هرجایی	دیگر	به	غیر	از	تولید	خرج	کند،	ده	ها	برابر	
سود	خواهد	کرد	و	ثروتش	چند	برابر	خواهد	شد	و	به	خاطر	همین	معنا	دور	تولید	را	خط	
می	کشد.جامعه	به	سمتی	رفته	است	که	آدم	موفق	فردی	است	که	خانه	ای	در	شمال	شهر	
دارد		و	ماشین	لوکس	سوار	می	شود.	مهم	نیست	که	او	این	ثروت	را	از	کجا	آورده	است،	
مهم	این	است	که	پولش	از	پارو	بالا	می	رود.جامعه	ایران	به	دست	خودش	آدم	های	خوب	
را	به	سمت	بد	شدن	هُل	می	دهد	و	باید	از	این	رفتار	ترسید	و	نسبت	به	آینده	ایران	نگران	

شد.	جامعه	ای	که	کم	کم	در	حال	ترسناک	شدن	است.

با حکم رهبر انقلاب منصوب شد

نماینده ولی فقیه در امور حج و زیارت 
و سرپرست حجاج ایرانی 

	حضرت	آیت	الله	خامنه	ای	طی	حکمی	حجت	الاسلام	سید	عبدالفتاح	نواب	را	به	
نمایندگی	ولی	فقیه	در	امور	حج	و	زیارت	و	سرپرستی	حجاج	ایرانی	منصوب	کردند.

به	گزارش	پایگاه	اطلاع	رسانی	دفتر	مقام	معظم	رهبری،	حضرت	آیت	الله	خامنه	ای	
در	حکمی	حجت	الاسلام	سید	عبدالفتاح	نواب	را	به	نمایندگی	ولی	فقیه	در	امور	حج	و	
زیارت	و	سرپرستی	حجاج	ایرانی	منصوب	کردند.متن	حکم	رهبر	انقلاب	اسلامی	به	این	
شرح	است:»بسم	الله	الرحمن	الرحیم،	جناب	حجة	الاسلام	آقای	سیّد	عبدالفتاح	نواب	
دامت	توفیقاته	اکنون	که	جناب	حجةالاسلام	آقای	قاضی	عسکر	پس	از	یک	دوره	تلاش	
موفق	در	سرپرستی	حجاج	از	این	مسئولیت	کناره	گیری	کرده	اند	با	تشکر	فراوان	از	خدمات	
گسترده	ی	ایشان،	جنابعالی	را	که	برخوردار	از	صلاحیت	های	وافر	و	تجربه	های	ارزشمند	
در	امر	خطیر	حج	و	اتقان	و	کارآمدی	در	سابقه	ی	فعالیت	های	خود	می	باشید	به	نمایندگی	
خود	و	سرپرستی	حجاج	محترم	ایرانی	منصوب	می	کنم.فریضه	ی	حج	موهبت	بزرگ	
خداوند	بر	مؤمنان	و	فرصت	بی	نظیر	فردی	و	اجتماعی	و	بین	المللی	برای	آنان	است.	مهم	
آن	است	که	ما	قدر	این	نعمت	را	شناخته	و	ظرفیت	بهره	مندی	از	آن	را	در	مقیاس	فرد	و	
جامعه	افزایش	دهیم.	چگونگی	هدایت	و	مدیریت	این	رویداد	عظیم،	می	تواند	نقش	آفرین	
در	این	شناخت	و	بهره		مندی	باشد،	و	امید	است	جنابعالی	در	این	عرصه	حساس	مشمول	

توفیق	و	کمک	خداوند	بوده	و	آزمون	شایسته	ای	را	بگذرانید.
والسلام علیکم و رحمة الله سیّد علی خامنه ای«

رئیس کمیسیون امنیت ملی  مجلس خواستارشد

 آزادی فوری بازداشت شدگان روز کارگر 
رئیس	کمیسیون	امنیت	ملی	و	سیاست	خارجی	مجلس	شورای	اسلامی	می	گوید:	
بازداشت	شدگان	تجمع	روز	کارگر	در	مقابل	مجلس	باید	سریع	آزاد	شوند	و	هرگونه	برخورد	
قهری	با	جمعیت	های	دارای	مجوز	و	تشکل	هایی	که	مقدمات	قانونی	را	طی		کرده	اند،	جرم	

محسوب	می	شود.	
حشمت	الله	فلاحت	پیشه،	نماینده	مردم	کرمانشاه	درباره	برخورد	با	تجمع	کارگری	
روز	چهارشنبه	مقابل	خانه	ملت،	به	ایرناپلاس	می	گوید:	معمولاً	اگر	لازم	شود،	کمیسیون	
امنیت	ملی	به	موضوع	آزادی	های	مدنی	وارد	می	شود.	در	حال	حاضر	نیز	ما	این	موضوع	را	
در	کمیسیون	امنیت	ملی	بررسی	خواهیم	کرد.فلاحت	پیشه	ادامه	می	دهد:	اعتقادم	بر	این	
است	که	بازداشت	شدگان	سریع	باید	آزاد	شوند	و	همچنین	نباید	احکام	سخت	گیرانه	ای	
علیه	آنان	صادر	شود.رئیس	کمیسیون	امنیت	ملی	همچنین	درباره	بازداشت	معترضان	و	
صدور	فوری	قرارهای	سنگین	تأکید	می	کند:	هرگونه	برخورد	قهری	با	جمعیت	های	دارای	
مجوز	و	تشکل	هایی	که	مقدمات	قانونی	را	طی	کرده	اند،	خلاف	قانون	است	و	خود	جرم	
محسوب	می	شود.نماینده	مردم	کرمانشاه	با	اشاره	به	اینکه	بر	اساس	قانون،	مردم	حق	
اعتراض	دارند،	تصریح	می	کند:	این	یک	واقعیت	است	که	در	برخی	موارد،	جمعیت	یا	
گروهی	ممکن	است	احساس	کند	حقش	نادیده	گرفته	شده		است	و	از	مجاری	قانونی	هم	
نتواند	به	نتیجه	برسد،	بنابراین	نیازمند	است	که	اعتراضش	را	به	مسئولان	برساند.	به	هرحال	
خانه	ملت،	جایی	است	که	باید	صدای	معترضان	شنیده	شود.وی	در	ادامه	می	افزاید:	وقتی	
حمله	چند	نفره	داعش	به	مجلس	اتفاق	افتاد	که	به	راحتی	هم	قابل	پیش	بینی	بود	و	
همچنان	شبهات	آن	باقی	است،	دیوارهای	بلندی	به	سبک	منطقه	سبز	عراق	در	مجلس	
ساختند.	البته	جالب	است	که	این	دیوارها	حالا	در	عراق	برداشته	شده		است	اما	همچنان	
در	مجلس	ما	وجود	دارد،	جایی	که	مردم	می	توانستند	پشت	آن	صدای	اعتراضشان	را	به	
گوش	نمایندگانشان	برسانند.فلاحت	پیشه	با	اشاره	به	اینکه	افرادی	هستند	که	از	این	کار	
نفع	شخصی	می	برند،	بیان	می	کند:	حالا	با	این	کار،	مردم	مجبورند	مقابل	مجلس	جمع	
شوند	و	وقتی	ده	نفر	جمع	شوند،	خیابان	بسته	می	شود.	در	صورتی	که	داخل	مجلس،	
محوطه	بازی	وجود	دارد	که	مردم	می	توانند	آنجا	اعتراضاتشان	را	بیان	کند	و	راهنمایی	
شوند.	در	واقع	به	اسم	امنیت،	کاری	کردند	که	مردم	و	حتی	ارباب	رجوع	نیز	برای	پیگیری	
مشکلاتشان،	جایی	در	مجلس	نداشته	باشند	و	با	مشکل	روبه	رو	شوند.وی	همچنین	ادامه	
می	دهد:	از	وقتی	طرح	شکل	گیری	مجالس	در	دنیا	مطرح	شد،	کنگره	عقاید	یا	محل	
شنیدن	دعاوی	و	خواست	های	مردم	نیز	شکل	گرفت،	اما	متأسفانه	این	اتفاق	در	ایران	
رخ	نداد.	غافل	از	اینکه	وقتی	می	گوییم	مجلس،	منظور	خانه	ملت	و	مردم	است.صبح	روز	
چهارشنبه	تعدادی	از	دانشجویان	و	فعالان	کارگری	به	مناسب	روز	جهانی	کارگر	مقابل	
مجلس	شورای	اسلامی	تجمع	کردند.	بر	اساس	گزارش	های	میدانی،	در	جریان	این	تجمع،	

تعدادی	از	این	افراد	و	از	جمله	یک	خبرنگار	بازداشت	شدند.

دادستان کل کشور:

قانون جامعی در خصوص حقوق عامه نداریم 
دادستان	کل	کشور	گفت	:	پس	از	گذشت	۴۰	سال	از	پیروزی	انقلاب	هیچ	تعریف	
قانونی	و	هیچ	قانون	جامعی	درباره	حقوق	عامه	نداریم.	محمدجعفر	منتظری	در	مراسم	
تکریم	و	معارفه	دادستان	پیشین	و	جدید	تهران	با	تقدیر	از	زحمات	۱۰	ساله	جعفری	
دولت	آبادی	دادستان	پیشین	تهران	گفت:	پس	از	گذشت	۴۰	سال	از	پیروزی	انقلاب	
هیچ	تعریف	قانونی	و	هیچ	قانون	جامعی	درباره	حقوق	عامه	نداریم	و	در	میدان	اجرا	نیز	
تجربه	اجرایی	وجود	ندارد.دادستان	کل	کشور	افزود:	دادستان،	قاضی	ایستاده	است	و	
قانون،	اختیارات	فراوانی	در	اختیار	او	گذاشته	است.وی	تعقیب	و	رسیدگی	به	شکایات	
مردم	را	از	مهمترین	وظیفه	دادستانی	خواند	و	خطاب	به	آقای	القاصی	مهر	دادستان	جدید	
تهران	گفت:	ما	و	شما	نوکر	و	خدمتگزار	مردم	هستیم	و	باید	درِ	محیط	کار	به	روی	مردم	
گشوده	باشد	و	رضایتمندی	مردم	در	مراجعه	به	دادسرای	تهران	شرط	نخست	موفقیت	
دادستانی	است.حجت	الاسلام	و	المسلمین	منتظری	از	دادستان	جدید	تهران	خواست	
راه	جلب	رضایت	مردم	را	با	مطالعه	بررسی	کند.وی	خطاب	به	القاصی	مهر	که	پیش	از	
این	رئیس	کل	دادگستری	استان	فارس	بوده	است	گفت:	شهر	تهران	بیش	از	۱۰	میلیون	
نفر	جمعیت	دارد	و¬	راه	جلب	رضایت	مردم	را	باید	با	تدبیر	جستجو	کنید.دادستان	کل	
کشور	مسئولیت	دیگر	دادستانی	را	جنبه	عمومی	حقوقی	مردم	خواند	و	افزود:	در	شرایطی	
با	شاکی	خصوصی	مواجه	نیستیم	و	حقوق	مردم	ضایع	می	شود	و	باید	دادستانی	به	عنوان	
مدعی	العموم	ورود	کند.وی	گفت:	از	زمانی	که	دادستانی	کل	را	به	عهده	گرفتم	در	خصوص	
مسئله	حقوق	عامه	ورود	کردم	و	ابتدا	رئیس	وقت	قوه	قضائیه	در	بحث	حقوق	عامه	تأملی	
داشت،	اما	به	تدریج	آیت	اللّه	آملی	لاریجانی	به	عنوان	طرفدار	پر	و	پا	قرص	حقوق	عامه،	
این	موضوع	را	پیگیری	می	کرد	و	با	هدایت	ایشان	دستورالعملی	برای	اولین	بار	در	بحث	
حقوق	عامه	آماده	شد	و	در	این	۴۰	سال	توجه	حقوقی	به	بحث	حقوق	عامه	نشده	است.

حسام الدین آشنا: 

جامعه سند محوری نیستیم 
مشاور	رییس	جمهوری	با	اشاره	به	این	که	جامعه	ایران	سند	محور	نیست،	گفت:	

بسیاری	از	تصمیمات	در	سطوح	بالا	هم	بدون	استناد	به	سند	اتخاذ	می	شود.	
حسام	الدین	آشنا	روز	شنبه	در	آیین	گرامیداشت	روز	اسناد	ملی	و	میراث	مکتوب	که	
در	سازمان	اسناد	و	کتابخانه	ملی	برگزار	شد	با	اشاره	به	این	که	در	جامعه	ای	به	اسناد	
ارجاع	داده	می	شود	که	سند	ارزش	داشته	باشد،	افزود:	جامعه	ای	که	سیاستگذاری	ها	
در	آن	بر	اساس	اسناد	باشد	کمتر	با	اشتباهات	راهبردی	مواجه	می	شود.وی	با	اشاره	به	
این	که	بسیاری	از	تصمیمات	در	کشور	مکتوب	نمی	شوند،	گفت:	چرخه	تولید	اطلاعات	
در	بالاترین	سطوح	ناقص	است	و	مهمترین	تصمیمات	در	حلقه	ها	شفاهی	اتخاذ	می	شود	
و	هیچ	صورت	جلسه	ای	از	آن	وجود	ندارد.آشنا	افزود:	به	همین	دلیل	است	که	خاطرات	
شفاهی	در	کشور	طرفداران	زیادی	دارد	که	البته	در	مواردی	با	تعارض	بین	روایت	ها	مواجه	
می	شویم.مشاور	رییس	جمهوری	گفت:	راویان	نیز	روایت	خودشان	را	از	تاریخ	بیان	می	
کنند.وی	شایعه	افزایش	قیمت	بنزین	از	سوی	یک	خبرگزاری	را	در	هفته	پیش،	ناشی	
از	بی	توجهی	به	سند	دانست	و	گفت:	خبرنگاری	بدون	توجه	و	ذکر	منبع	و	سند،	خبری	
را	اعلام	کرد	که	میزان	مصرف	بنزین	را	تا	دو	برابر	افزایش	داد	و	خسارت	سنگینی	را	بر	
کشور	تحمیل	کرد	و	دشمن	توانست	ما	را	تست	بزند.وی	اضافه	کرد:	اهمیت	سوابق	در	
تصمیم	گیری	ها	نیز	بسیار	مهم	است	وقتی	به	اسناد	توجه	نشود	می	توان	در	لحظه	تصمیم	
گیری	کرد	اما	می	تواند	تایج	خوبی	را	در	پی	نداشته	باشد.وی	افزود:	دولت	نیز	می	تواند	با	

توجه	به	سوابق	امور	تصمیمات	اشتباه	گذشته	خود	را	تکرار	نکند.

آیت الله جنتی :

برخی در پی خالی کردن 
دل مردم در برابر دشمن هستند 

	رئیس	شورای	هماهنگی	تبلیغات	اسلامی	گفت:	برخی	فکر	می	کنند	که	باید	دل	
مردم	را	خالی	کنند	و	بگویند	دشمن	خیلی	نیرومند	است	و	ما	نمی	توانیم	در	برابر	نیروی	
او	مقاومت	کنیم	و	به	شکلی	باید	با	او	کنار	بیاییم.آیت	الله	احمد	جنتی	طی	سخنانی	در	
همایش	تجلیل	از	یاران	چهلمین	سالگرد	پیروزی	انقلاب	اسلامی	با	بیان	اینکه	ما	باید	
توجه	داشته	باشیم	انقلاب	مان	الهی	و	اسلامی	بوده	است،	گفت:	ما	باید	همه	پیروزی	ها	و	
موفقیت	های	مان	را	به	حساب	خداوند	و	دینش	بگذاریم.	او	خدا	بود	که	نگذاشت	کسی	که	
بر	همه	دشمنان	خود	در	جهان	پیروز	شده	بود،	بر	انقلاب	اسلامی	پیروز	شود.	ما	تازه	در	
نیمه	راه	هستیم	و	هنوز	به	آخر	راه	نرسیده	ایم،	پس	بدانیم	آن	خدایی	که	در	میدان	جنگ	
پیروزی	ها	را	بر	ما	مسلم	کرد	در	جنگ	اقتصادی	و	جنگ	مجازی	هم	ما	را	پیروز	می	کند.
وی	افزود:	روز	بیست	و	دوم	بهمن	چه	کسی	مردم	را	با	همه	مشکلات،	گرانی	ها،	سختی	
ها	و	تورم	ها	به	میدان	آورد؟	هیچ	کس	باور	نمی	کرد	که	مردم	در	آن	روز	با	وجود	این	
همه	مشکل،	چنین	به	صحنه	بیایند،	اما	چون	دلها	دست	خداست،	او	مردم	را	به	صحنه	
آورد.رئیس	شورای	هماهنگی	تبلیغات	اسلامی	تاکید	کرد:	دل	ما	به	دست	خداست	و	دل	
آمریکایی	ها	و	اسرائیلی	ها	نیز	به	دست	خداست	و	این	خداست	که	دلی	را	محکم	نگاه	می	
دارد	و	دل	دیگری	را	خالی	می	کند.	ما	جوانانی	را	دیدیم	که	در	تشکیلات	رژیم	گذشته	
رشد	کرده	بودند	و	از	اسلام	دور	بودند	و	خیابانگرد	شده	بودند	و	به	دنبال	فساد	بودند،	یک	

دفعه	دلشان	با	امام	خمینی	همراه	شد	و	به	صحنه	انقلاب	آمدند.

صادق محصولی :

اصولگرایان در عمل نتوانستند 
نشان بدهند که به دنبال خدمت هستند

قائم	مقام	جبهه	پایداری	گفت:	علت	شکست	های	اصولگرایان	این	بوده	که	نتوانستند	در	
عمل	نشان	بدهند	که	به	دنبال	خدمت	هستند.

صادق	محصولی	در	گردهمایی	مسئولان	استانی	جبهه	پایداری	درباره	آسیب	شناسی	
فعالیت	های	سیاسی	اصولگرایان	گفت:	ما	باید	با	عمل	خود	به	مردم	نشان	دهیم	دنبال	
خدمت	هستیم.	علت	شکست	های	اصولگرایان	این	بوده	که	نتوانستند	در	عمل	نشان	
بدهند	که	به	دنبال	خدمت	هستند	و	اگر	در	گذشته	لیستی	داده	شد	که	موافق	و	مخالف	
برجام	در	کنار	هم	بود	این	لیست	قطعاً	مورد	شبهه	و	تشکیک	مردم	قرار	می	گیرد.	اگر	یک	
تشکیلاتی	درست	کنیم	به	اسم	وحدت،	ولی	هدف	مان	این	باشد	به	جای	رعایت	اصول	
و	شاخص	ها	و	ارزش	ها،	به	توصیه	های	این	و	آن	عمل	کنیم	مانند	گذشته	نتیجه	لازم	

گرفته	نخواهد	شد.

وزیر	کشور	گفت:	صیانت	از	آراء	مردم،	
برگزاری	قانونی	و	سالم	انتخابات،	تأکید	
بر	مشارکت	عمومی	و	امنیت	انتخابات	و	
همچنین	پیشگیری	و	برخورد	با	تخلفات	

احتمالی	محورهای	اصلی	کار	ستاد	است.
عبدالرضا	رحمانی	فضلی	در	نخستین	
جلسه	ستاد	انتخابات	کشور	که	با	حضور	
اعضا	و	رؤسای	کمیته	های	ستاد	برگزار	شد،	
ضمن	تأکید	بر	اصل	بی	طرفی	وزارت	کشور	
در	جریان	انتخابات	گفت:	وزارت	کشور	بی	
طرف	است	و	در	تمامی	عرصه	های	مرتبط	
با	انتخابات،	باید	بی	طرفی	خود	را	متجلی	
سازد.وی	افزود:	برای	تجلی	بی	طرفی	وزارت	
کشور،	نباید	هیچ	اقدامی	انجام	شود	که	
حمایت	از	دسته	و	گروه	خاصی	تلقی	شود	
و	در	این	زمینه	از	سوی	بازرسی	و	حراست	
نظارت	جدی	اعمال	خواهد	شد	تا	خدای	
ناکرده،	یک	اظهار	نظر	نسنجیده	یک	مدیر	

استانی	یا	شهرستانی،	تصویر	بی	طرفانه	
وزارت	کشور	را	خدشه	دار	نسازد.

وزیر	کشور	همچنین	با	تأکید	بر	همکاری	
و	هماهنگی	با	دستگاه	ها	و	نهادهای	مختلف	
پیشبرد	 برای	 انتخابات،	 اجرای	 روند	 در	
روند	کار	انتخابات	به	بهترین	شکل	ممکن،	
مسؤولیت	رئیس	ستاد	انتخابات	کشور	را	در	
این	خصوص	و	ایجاد	تعامل	و	هماهنگی	
هرچه	بیشتر	میان	دستگاه	های	مختلف	
اجرای	 روند	 در	 کشور	 وزارت	 با	 همکار	

انتخابات،	کلیدی	بر	شمرد.
وزیر	کشور	با	یادآوری	مسؤولیت	اصلی	
وزارت	کشور	در	اجرای	بی	کم	و	کاست	
قانون	انتخابات،	بر	اجرای	مرّ	قانون	از	سوی	
همه	مدیران	و	کارکنان	وزارت	کشور	در	
سراسر	کشور	تاکید	کرد	و	گفت:	اجرای	
صحیح	و	دقیق	قانون	در	انتخابات،	اولویت	
افزود:	 است.وی	 کشور	 وزارت	 نخست	

صیانت	از	آرای	مردم،	برگزاری	قانونی	و	
سالم	انتخابات،	تأکید	بر	مشارکت	عمومی	
و	امنیت	انتخابات	و	هم	چنین	پیشگیری	و	
برخورد	با	تخلفات	احتمالی	محورهای	اصلی	
کار	ستاد	است.رحمانی	فضلی	تصریح	کرد:	
لازم	است	به	نامزدهای	انتخاباتی	اعلام	شود	
که	هر	نوع	عدول	از	قانون	از	سوی	نامزدها	و	
یا	حامیان	آنها،	از	جمله	تبلیغات	زودهنگام،	
منجر	به	پیگیری	های	قانونی	مؤثر	خواهد	
بود.وزیر	کشور	یادآور	شد:	ستاد	انتخابات،	
همچنین	به	نامزدهای	انتخاباتی،	اهمیت	
و	اولویت	پیوسته	صیانت	از	منافع	و	امنیت	
ملی	و	رعایت	حریم	قانون،	را	یادآوری	نماید.
وزیر	کشور	با	اشاره	به	اهمیت	اطلاع	
رسانی	به	موقع	به	افکار	عمومی	در	عرصه	
انتخابات	تأکید	کرد:	ستاد	انتخابات	باید	به	
ابهامات،	شایعات	و	شبهات	در	این	عرصه	
سریعاً	پاسخ	دهد	و	بعلاوه	با	اطلاع	رسانی	به	

موقع	و	اتخاذ	یک	رویکرد	پیشرو	و	در	عین	
حال	کاملًا	مترقی	در	پاسخگویی	و	انتشار	
قانونی	اطلاعات،	زمینه	شکل	گیری	شبهات	
و	شایعات	را	پیش	از	مطرح	شدن	در	جامعه	

منتفی	سازد.
رحمانی	فضلی	در	این	زمینه	با	اشاره	به	
ضرورت	نقش	آفرینی	هوشمندانه	کمیته	
اطلاع	رسانی	ستاد	انتخابات،	دبیر	ستاد	را	
به	عنوان	سخنگوی	ستاد	انتخابات	کشور	
معرفی	کرد	و	هماهنگی	کامل	در	روند	
اطلاع	رسانی	و	توجه	ویژه	به	چارچوب	
خواستار	 را	 ستاد	 در	 مصوب	 محتوایی	
شد.وزیر	کشور	در	پایان	اولین	جلسه	ستاد	
انتخابات،	آموزش	مسئولان	اجرایی	انتخابات	
را	یکی	از	اقدامات	مهم	در	جهت	بهبود	
کیفیت	برگزاری	انتخابات	دانست	و	اجرای	
به	موقع	و	با	کیفیت	برنامه	های	آموزشی	
تدوین	شده	در	این	زمینه	را	خواستار	شد.

وزیر کشور: 

صیانت از آراء مردم، محور اصلی کار ستاد انتخابات است

درباره	 جمهوری	 رئیس	 اول	 معاون	
از	 یکی	 کتاب	 گفت:	 از	 دولت	 حمایت	
مهمترین	ابزارهای	فرهنگی	و	منبع	اصلی	
اندیشه	است	و	وقتی	به	رونق	اندیشه	ای	
فکر	می	شود	حتما	باید	به	رونق	کتاب	فکر	
کنیم	چرا	که	رونق	کتاب	رونق	اندیشه	است.	
ترویج	کتاب،	ترویج	اندیشیدن	و	اخلاق	و	

عقلانیت	و	منطق	است.	
اسحاق	جهانگیری	در	حاشیه	بازدید	از	
نمایشگاه	کتاب	تهران	در	جمع	خبرنگاران	
تاکید	کرد:	دولت	اصرار	دارد	که	مسائل	
اقتصادی	بخش	نشر	را	به	صورت	جدی	حل	
کند	و	مهمترین	مسئله	در	سال	گذشته	و	
امسال	که	از	سوی	ناشران	در	جریان	بازدید	
مقام	معظم	رهبری	هم	مورد	توجه	قرار	
گرفت،	موضوع	تهیه	کاغذ	است.وی	تصریح	
کرد:	در	سیاست	های	دولت	تهیه	کاغذ	
مشابه	تهیه	کالاهای	اساسی	در	نظر	گرفته	
و	جزو	بیست	کالای	اساسی	دسته	بندی	
شده	است.	اهمیت	کاغذ	برای	دولت	مشابه	
کالاهای	اساسی	است.وی	با	اعلام	اینکه	
کمترین	نرخ	ارز	از	سال	گذشته	به	کاغذ	
اینکه	 اختصاص	داده	شده	است،	گفت:	
مجموعه	یا	افرادی	با	ارز	۴۲۰۰	کاغذ	وارد	
کرده	اند	اما	آن	را	در	شبکه	توزیع	مورد	نظر	
وزارت	ارشاد	توزیع	نکرده	اند،	تخلفی	است	
که	حتما	پیگیری	خواهد	شد.	وی	تصریح	
کرد:	دولت	هم	در	سال	گذشته	و	هم	سال	
جاری	با	وجود	محدودیت	ارزی	تلاش	کرده	
است	ارز	مورد	نیاز	کاغذ	را	تامین	کند.	در	
داخل	کشور	هم	کارخانه	های	تولید	کاغذ	
خوبی	وجود	داشت	اما	در	سال	های	گذشته	
با	مشکل	روبرو	شده	اند	و	وزارت	صنعت	باید	
با	نصب	مدیران	موفق	این	کارخانه	ها	را	به	

ظرفیت	تولید	بازگردانند.	
* اهمیت تهیه کاغذ برای دولت 

مشابه کالاهای اساسی است
درباره	 رییس	جمهوری	 اول	 معاون	 	
تامین	کالاهای	 سیاست	های	دولت	در	
اساسی	گفت:	تصمیم	دولت	بر	این	بود	
که	ارز	اختصاص	داده	شده	به	بخشی	از	
کالاهای	اساسی	که	عمده	آن	ها	در	داخل	
کشور	تامین	می	شود،	از	ارز	۴۲۰۰	به	ارز	

نیمایی	بازگردانده	و	مابه	التفاوت	آن	به	
کسانی	که	استفاده	کننده	هستند	پرداخت	
شود.	جهانگیری	افزود:	این	تصمیم	نیازمند	
وزارت	 سوی	 از	 مشخص	 برنامه	 تدوین	
فرهنگ	و	ارشاد	اسلامی	است	تا	بدبینی	
هایی	که	در	پرداخت	یارانه	اتفاق	افتاده،	
رفع	کند.	در	هفته	آینده	با	وزیر	و	نمایندگان	
ناشران	ومطبوعات	جلسه	خواهیم	داشت	
ارشاد	 وزارت	 روشن	 پیشنهاد	 منتظر	 و	
هستیم.	وی	ادامه	داد:	در	این	باره	یا	به	
فرمول	ارز	نیمایی	و	پرداخت	مابه	التفاوت	
عمل	خواهیم	کرد	که	هزینه	ای	مازاد	بر	
هزینه	های	فعلی	تحمیل	نشود	یا	همان	
ارز	نرخ	سال	گذشته	را	اجرا	خواهیم	کرد.	
جهانگیری	درباره	نظارت	دولت	بر	توزیع	
کاغذ	گفت:	پس	از	دوره	جنگ	ما	به	سمت	
آزادسازی	اقتصاد	حرکت	کردیم.	بخشی	از	
این	آزادسازی	خصوصی	سازی	بود	و	بخش	
دیگر	آزادسازی	مقرراتی	بود	که	دولت	در	
اختیار	داشت.	قبل	از	پایان	جنگ	عمده	
واردات	از	طریق	دولت	انجام	می	گرفت	و	
در	سیستم	کوپنی	توزیع	می	شد.معاون	اول	
رییس	جمهوری	با	اعلام	اینکه	کمترین	نرخ	
ارز	از	سال	گذشته	به	کاغذ	اختصاص	داده	
شده	است،	گفت:	اینکه	مجموعه	یا	افرادی	
با	ارز	۴۲۰۰	کاغذ	وارد	کرده	اند	اما	آن	را	در	
شبکه	توزیع	مورد	نظر	وزارت	ارشاد	توزیع	
نکرده	اند،	تخلفی	است	که	حتما	پیگیری	
خواهد	شد.	وی	تصریح	کرد:	دولت	هم	در	
سال	گذشته	و	هم	سال	جاری	با	وجود	

محدودیت	ارزی	تلاش	کرده	است	ارز	مورد	
نیاز	کاغذ	را	تامین	کند.	در	داخل	کشور	
هم	کارخانه	های	تولید	کاغذ	خوبی	وجود	
داشت	اما	در	سال	های	گذشته	با	مشکل	
روبرو	شده	اند	و	وزارت	صنعت	باید	با	انتصاب	
مدیران	موفق	این	کارخانه	ها	را	به	ظرفیت	
تولید	بازگردانند.	وی	درباره	سیاست	های	
دولت	در	تامین	کالاهای	اساسی	گفت:	
تصمیم	دولت	بر	این	بود	که	ارز	اختصاص	
داده	شده	به	بخشی	از	کالاهای	اساسی	که	
عمده	آن	ها	در	داخل	کشور	تامین	می	
شود،	از	ارز	۴۲۰۰	به	ارز	نیمایی	بازگردانده	و	
مابه	التفاوت	آن	به	کسانی	که	استفاده	کننده	
هستند	پرداخت	شود.	جهانگیری	افزود:	این	
تصمیم	نیازمند	تدوین	برنامه	مشخص	
از	سوی	وزارت	فرهنگ	و	ارشاد	اسلامی	
است	تا	بدبینی	هایی	که	در	پرداخت	یارانه	
اتفاق	افتاده،	رفع	کند.	وی	با	بیان	این	که	
هفته	آینده	با	وزیر	و	نمایندگان	ناشران	
ومطبوعات	جلسه	خواهیم	داشت	و	منتظر	
پیشنهاد	روشن	وزارت	ارشاد	هستیم،	ادامه	
داد:	در	این	باره	یا	به	فرمول	ارز	نیمایی	و	
پرداخت	مابه	التفاوت	عمل	خواهیم	کرد	که	
هزینه	ای	مازاد	بر	هزینه	های	فعلی	تحمیل	
نشود	یا	همان	ارز	نرخ	سال	گذشته	را	اجرا	

خواهیم	کرد.	
*  در برخی از کالاها طرح سهمیه 

بندی و کوپن را اجرا کنیم
معاون	اول	رییس	جمهوری	اضافه	کرد:	
به	مرور	این	موارد	به	بخش	خصوصی	واگذار	

شد	و	کالاهایی	که	ما	در	مقطع	کنونی	با	
ارز	دولتی	ارائه	می	دهیم	وارد	کننده	آن	
بخش	خصوصی	است،	وارد	کننده	دولتی	
نیست	و	کالا	هم	در	اختیار	دولت	قرار	ندارد.	
اینکه	در	شرایط	 با	اشاره	به	 جهانگیری	
جدید	اقتصادی	کشور،	دو	نظریه	وجود	
دارد؛	تصریح	کرد:	نظریه	اول	رفتن	به	سمت	
محدودیت	های	بیشتر	و	پررنگ	شدن	نقش	
دولت	است.	احتمالا	مجبور	شویم	در	برخی	
از	کالاها	طرح	سهمیه	بندی	و	کوپن	را	اجرا	
کنیم.	این	نظریه	هم	در	دولت	و	خارج	از	
آن	طرفدارانی	دارد	و	پیش	نیاز	آن	ورود	
دولت	به	فعالیت	های	اقتصادی	است.	وی	
یادآورشد:	عده	زیادی	از	فعالان	و	صاحب	
نظران	اقتصادی	با	این	نظریه	مخالف	بوده	
و	معتقد	هستند	در	چنین	شرایط	سختی	
باید	به	سمت	آزاد	کردن	اقتصاد	حرکت	
کنیم	و	حتی	محدودیت	هایی	که	قبلا	
اعمال	می	شد	برداشته	و	رفع	شود.معاون	
اول	رییس	جمهوری	ادامه	داد:	این	گروه	
معتقدند	به	جای	اینکه	با	سهیمه	بندی	
به	اقشار	ضعیف	فکر	کنیم،	اقتصاد	را	آزاد	
کرده	و	یارانه	های	پنهان	را	به	صورت	نقد	در	
اختیار	مردم	قرار	دهیم.	جهانگیری	ضمن	
درخواست	از	صاحبنظران	و	دلسوزان	برای	
نقد	این	نظریه	ها	اعلام	کرد:	ما	باید	به	زودی	
تصمیم	بگیریم	که	تصمیمی	جدی	خواهد	
بود	و	آینده	کشور	را	تحت	تاثیر	قرار	خواهد	
داد	و	موضوع	کاغذ	هم	در	زیرمجموعه	
این	تصمیم	خواهد	بود.	معاون	اول	رییس	
جمهوری	درباره	قدرت	نظارت	دولت	گفت:	
میزان	نظارت	دولت	همین	مقداری	است	
که	اکنون	دیده	می	شود.	در	کشوری	با	این	
وسعت	و	8۲	میلیون	جمعیت	که	پس	از	
جنگ	به	سوی	آزادسازی	اختیارات	دولت	
حرکت	کرده	است،	نمی	توان	به	راحتی	
دوباره	مقررات	را	بازگرداند	و	سازمان	های	
نظارتی	و	اجرایی	گسترده	ایجاد	کرد.وی	
در	پایان	تاکید	کرد:	امیدواریم	با	سیاست	
های	اتخاذ	شده،	با	این	شرایط	دشوار	به	
نحو	مطلوب	مقابله	کنیم	و	زندگی	مردم	
و	فعالیت	های	اقتصادی	و	فرهنگی	مردم	

تحت	تاثیر	این	شرایط	آسیب	نبیند.

جهانگیری در حاشیه بازدید از نمایشگاه کتاب: 

ترویج کتاب، ترویج اندیشیدن و اخلاق و عقلانیت و منطق است 
اخبــار یادداشت)1(

یادداشت)2(

خبــر

وزیر	دفاع	با	تاکید	بر	اینکه	تحریم	فروش	نفت	ایران	با	شکست	مواجه	می	شود،	گفت:	
بسیاری	از	گشایش	های	صنعت	دفاعی	در	شرایط	تحریم	و	نداشتن	حداقل	امکانات	به	

دست	آمده	است.	
امیر	سرتیپ	»امیر	حاتمی«	در	همایش	مدیران	ارشد	بنیاد	تعاون	وزارت	دفاع	
اظهارداشت:	در	سال	جدید	همراه	با	نزول	بارش	های	آسمانی	چالش	هایی	نیز	برای	کشور	
ایجاد	شد	که	در	این	زمینه	۴۰	هزار	میلیارد	تومان	معادل	۱۰	درصد	بودجه	کشور	در	
دولت	برای	یاری	رسانی	به	سیل	زدگان	اختصاص	یافت.وزیر	دفاع	بسیج	و	همدلی	همه	
دستگاه	ها	بویژه	نیروهای	مسلح	در	خدمت	رسانی	به	سیل	زدگان	را	به	عنوان	سرمایه	
های	ملت	عنوان	کرد	و	اظهار	داشت:	یاری	رسانی	به	هم	میهنان	سیل	زده	عمق	انسجام	و	
اتحاد	بین	مردم	و	دستگاه	ها	را	علی	رغم	توطئه	های	دشمنان	بیش	از	پیش	تقویت	کرد.
حاتمی	بیان	کرد:	هدف	از	اطلاع	رسانی	محدود	کمک	های	وزارت	دفاع	در	این	امر	
الهی	صرفاً	نشان	دادن	حضور	نیروهای	مسلح	و	تسکین	آلام	سیل	زدگان	بود	و	اینکه	مردم	
اطلاع	یابند	نیروهای	مسلح	برای	تأمین	امنیت	همه	جانبه	آنها	تا	برقراری	آرامش	کامل	
کنارشان	خواهند	بود.وزیر	دفاع	با	اشاره	به	دو	اقدام	آمریکا	در	خصوص	برچسب	زدن	به	
سپاه	پاسداران	و	تحریم	فروش	نفت	ایران	بیان	کرد:	سپاه	همواره	به	عنوان	پیشروترین	
سازمان	در	مبارزه	با	تروریسم	در	منطقه	غرب	آسیا	یکه	تاز	بوده	است.حاتمی	مسئله	
تحریم	فروش	نفت	و	ایجاد	تنگنای	اقتصادی	را	دسسیه	دیگر	آمریکا	علیه	ملت	ایران	عنوان	
کرد	و	گفت:	نصرت	الهی	همواره	در	بزنگاه	های	مختلفی	همچون	تهدید	خشکسالی،	
واقعه	طبس	و	دوران	دفاع	مقدس	شامل	حال	مردم	سرفراز	این	مرز	و	بوم	شده	است	و	
این	بار	نیز	با	تکیه	بر	قدرت	لایزال	الهی	توطئه	های	دشمنان	با	شکست	مواجه	خواهد	
شد.وی	با	اشاره	به	تحریم	های	۴۰	ساله	بخش	دفاعی	کشورخاطرنشان	ساخت:	بسیاری	از	

گشایش	های	صنعت	دفاعی	در	عرصه	های	گوناگون	زمینی،	دریایی،	هوایی	و	الکترونیک	
در	شرایط	تحریم	و	نداشتن	حداقل	امکانات	به	دست	آورده	شده	است.وزیر	دفاع	با	اشاره	
به	نقش	خطیر	و	ارزشمند	بنیاد	تعاون	در	کشور	اظهار	داشت:	بنیاد	تعاون	وزارت	دفاع،	
خدمت	رسانِ	سرمایه	های	انسانی	ارزشمندی	است	که	خودشان	در	خدمت	رسانی	به	
میهن	اسلامی	بر	بلندای	افتخار	ایستاده	و	در	اعتلای	قدرت	بازدارندگی	فعال	کشور	از	
هیچ	کوششی	فروگذار	نکردند.	حاتمی	از	خدمات	مطلوب	و	شایسته	بنیاد	تعاون	در	ارائه	
خدمات	رفاهی	به	کارکنان	وزارت	دفاع	بیان	کرد:	اولویت	بندی	های	این	سازمان	در	ارائه	
خدمات	به	کارکنان	بایستی	متناسب	با	نیازهای	کارکنان	دسته	بندی	و	پیاده	سازی	و	
در	برنامه	های	پیش	روی	این	سازمان	قرار	گیرد.وی	با	بیان	اینکه	امروز	مسئله	مسکن	به	
عنوان	بزرگ	ترین	نیازمندی	سبد	خانواده	ها	یک	دغدغه	اساسی	به	شمار	می	آید،	تأکید	
کرد:	بنیاد	تعاون	بایستی	با	همکاری	سایر	بخش	های	مربوطه	در	وزارت	دفاع،	تمام	تلاش	

و	اولویت	های	خود	را	در	راستای	تأمین	مسکن	کارکنان	به	کار	گیرد.
وزیر	دفاع	مسئله	تأمین	منابع	پایدار	و	اختصاص	۱۰	درصد	سود	فروش	شرکت	ها	
به	صندوق	را	یکی	از	راه	های	تأمین	مسکن	کارکنان	عنوان	کرد	و	افزود:	مسئولان	بنیاد	
تعاون	و	وزارت	دفاع	از	طریق	برگزاری	جلسات	و	تعامل	با	ستاد	کل	نیروهای	مسلح	بایستی	
نسبت	به	تعیین	تکلیف	برخی	اقدامات	اقتصادی	وسود	حاصل	از	فروش	این	شرکت	ها	

رایزنی	های	لازم	را	جهت	بهره	مندی	کارکنان	از	این	سود	بعمل	آورند.
حاتمی	در	ادامه	با	اشاره	به	راه	اندازی	سامانه	»رضایت	سنجی«	در	مجموعه	بنیاد	تعاون	
گفت:	بنیاد	تعاون	به	دلیل	تعامل	با	مجموعه	وزارت	دفاع	میباست	از	طریق	راه	اندازی	
سامانه	رضایت	سنجی	در	همه	بخش	های	خدماتی،	رفاهی	و	ارائه	تسهیلات،	نظرات،	

پیشنهادات،	انتقادات	و	مطالبات	کارکنان	را	مرتباً	مورد	ارزیابی	و	پایش	قرار	دهد.

وزیر دفاع:

تحریم فروش نفت ایران شکست می خورد 

علی اکبر محمودی

مصطفی داننده

رییس	مجلس	شورای	اسلامی	گفت	که	ایران	طبق	
برجام	می	تواند	آب	سنگین	تولید	کند	و	طبق	این	توافق	
خلافی	مرتکب	نشده	است.	پس	ما	کار	غنی	سازی	را	انجام	

می	دهیم	می	خواهید	بخرید	یا	نخرید.
علی	لاریجانی	در	جمع	معلمان	نمونه	کشور	با	اشاره	
به	اظهارات	اخیر	مقام	معظم	رهبری	درباره	شرایط	فعلی	
کشور،	اظهار	کرد:	ایشان	بر	روی	انسجام	و	وفاق	داخلی	
تاکید	کردند.	مساله	فعلی	کشور	آن	است	که	ما	با	یک	
سری	موجودات	دردسرساز	برای	صحنه	بین	المللی	مواجه	
هستیم	که	می	خواهند	برای	ایران	دردسر	درست	کنند	اما	
ایران	یک	نقش	سرافرازانه	در	دیپلماسی	را	دنبال	می	کند.
وی	توضیح	داد:	ما	می	دانیم	که	آنها	چه	می	کنند،	اما	
مثل	برخی	جوانان	در	منطقه	نیستیم	که	بدون	ارزیابی	
شرایط	کشور	کاری	کنیم	که	به	آشفته	بازی	در	منطقه	
کمک	می	کند.	البته	که	آنها	جنگی	تمام	عیار	علیه	ملت	
ایران	سامان	دادند	و	در	کل	صحنه	بین	المللی	بی	انضباطی	
را	رایج	کردند	که	تحت	این	عنوان	آمریکا	کاری	به	نظامات	
بین	المللی	ندارد	و	هر	کاری	را	که	می	خواهد	انجام	می	دهد.
لاریجانی	خاطرنشان	کرد:	ممکن	است	این	کارها	موقتا	
فوایدی	برای	آنها	داشته	باشد،	اما	جایگاه	این	کشور	را	
پایین	می	آورد.	به	هرحال	درباره	ایران	رفتاری	همه	جانبه	
راه	 اقتصادی	در	همه	جا	 یعنی	عملیات	روانی	و	فشار	
انداخته	اند	که	برخی	آثار	آن	در	کشور	در	زمینه		تورم	و	
فشار	دیده	می	شود	بخشی	از	فشار	اقتصادی	مربوط	به	
تحریم	نفتی،	صادرات	و	حمل	و	نقل	است	که	متاسفانه	
در	ساختار	بین	المللی	هم	به	دلیل	ارتباطات	آمریکا	با	
بخش	های	مختلف	اقتصادی	بر	روی	اراده	آنها	اثر	گذاشته	

است.رییس	مجلس	شورای	اسلامی	با	بیان	این	که	دو	
نوع	عملیات	روانی	در	داخل	و	خارج	را	دنبال	می	کنند،	
توضیح	داد:	اعلام	کرده	اند	که	اجازه	نمی	دهند	نفت	از	
ایران	صادر	شود	که	قطعا	موفق	نخواهند	شد	و	خودشان	
هم	این	را	می	دانند	اما	مثلا	ترامپ	با	بن	سلمان	درباره	
نفت	تماس	می	گیرد	و	آن	را	علنی	می	کند	چون	می	داند	
که	کارهایشان	شدنی	نیست	پس	با	این	اقدامات	سعی	
می	کنند	بر	روی	قیمت	نفت	تاثیر	بگذارند	و	در	صحنه	
داخلی	هم	عملیات	روانی	راه	بیندازند.	البته	که	برخی	در	
داخل	در	دام	آنها	می	افتند.لاریجانی	تاکید	کرد:	نکته	ای	که	
رهبری	فرمودند	مبنی	بر	توجه	بر	انسجام	داخلی	و	پرهیز	
از	پرداختن	به	مسائل	داخلی	دسته	چندم،	موضوع	مهمی	
است.	وقتی	دشمنی	بزرگ	داریم	و	کسانی	که	می	خواهند	
کیان	ملت	را	هدف	قرار	دهند	باید	اختلافات	را	کم	کنیم	
و	حداقل	آن	را	به	عنوان	یک	تاکتیک	دنبال	کنیم.	البته	
سلیقه	ها	متفاوت	است،	اما	آدمها	در	مقابل	دشمن	باید	در	
کنار	یکدیگر	باشند.رییس	قوه	مقننه	ادامه	داد:	از	جمله	
کارها	درباره	عملیات	روانی	آن	است	که	می	گویند	ایران	
نباید	آب	سنگین	تولید	کند	و	کشوری	حق	ندارد	از	
ایران	آب	خریداری	کند.	حال	این	که	طبق	برجام	ایران	
می	تواند	آب	سنگین	تولید	کند	اگر	شماها	نمی	خواهید،	
خُب	نخرید	اما	ما	طبق	توافق	کار	خلافی	مرتکب	نشده	ایم.	
همچنین	گفته	اند	که	نباید	به	ما	مواد	اولیه	داده	شود	در	
این	باره	هم	ما	غنی	سازی	می	کنیم	اگر	می	خواهند	از	ما	
نخرند	می	گویند	این	کارها	را	برای	افزایش	فشار	در	ایران	
انجام	می	دهند	که	البته	چند	کشور	واکنش	منفی	نشان	
دادند	اینها	همه	یک	نوع	ساماندهی	عملیات	روانی	است	و	

چون	فشار	علیه	ما	را	دنبال	می	کنند.وی	تاکید	کرد:	این	
تحرکات	از	سر	قدرت	نیست	آنها	کم	آورده	اند	و	مجبور	
هستند	با	عملیات	روانی	کارشان	را	پوشش	دهند	پس	در	
این	شرایط	مساله	وفاق	و	انسجام	داخلی	موضوع	حیاتی	
برای	امروز	ایران	است	که	رهبری	آن	را	به	همه	ملت	ایران	
توجه	داده	است	ان	شاءالله	به	زودی	مشکلات	رفع	می	شود	
و	ملت	ایران	می	تواند	با	سرافرازی	مسیر	خود	را	ادامه	دهد.
* عدم فروش نفت ایران به صحنه جهانی فشار 

وارد می کند 
علی	لاریجانی	همچنین	در	چهاردهمین	کنگره	انجمن	
جغرافیایی	ایران	که	در	دانشگاه	شهید	بهشتی	برگزار	شد،	
اظهار	داشت:	مسئله	نفت	و	سرزمین	برای	آمریکایی	ها	و	
انگلیسی	ها	بسیار	مهم	است.	این	کشورها	در	زمینه	تحریم	
ایران	فشار	زیادی	وارد	می	کنند	و	در	این	خصوص	گاهی	
از	موضوعات	اتمی	و	حقوق	بشر	مسائلی	مطرح	می	شود	اما	
مسئله	اصلی	آنها	در	تحریم	ایران	نفت	است،	قبل	از	حمله	
علیه	عراق	در	زمینه	وضعیت	نفت	این	کشور	تحقیقات	
و	برنامه	ریزی	داشتند	اما	نتوانستند	به	تمامی	اهداف	
خود	برسند.رییس	مجلس	اضافه	کرد:	در	حال	حاضر	در	
زمینه	جلوگیری	از	فروش	نفت	ایران	نیز	مجبور	به	اجرای	
عملیات	روانی	هستند	و	به	خوبی	می	دانند	عدم	فروش	

نفت	ایران	به	صحنه	جهانی	نفت	فشار	وارد	می	کند.
لاریجانی	ادامه	داد:	اطلاع	داریم	عربستان	و	امارات	
ظرفیت	فروش	نفت	بیشتر	را	ندارند،	اگر	این	ظرفیت	را	
داشتند،	فروش	خود	را	افزایش	می	دادند.	آمریکایی	ها	در	
این	عملیات	روانی	نیز	موفق	نمی	شوند	و	کمبود	نفت	رخ	

می	دهد.

علی لاریجانی:

ایران طبق برجام غنی سازی را ادامه می دهد
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راه های برطرف کردن شل شدن و افتادگی پوست

۵ راه فوق العاده موثر برای داشتن پوست سالم
یک متخصص پوست و مو با بیان اینکه پرهیز از نور آفتاب و مصرف ضدآفتاب مناسب با 
پوست یکی از راه های ساده و مهم جلوگیری از پیری زودرس پوست است به مهترین راه 

های طبیعی برای داشتن پوست سالم و جوان اشاره کرد.
دکتر محمد رضوانی گفت:» پیر شدن پوست یک پروسه طبیعی است که با افزایش 
سن و تابش نور آفتاب و عوامل آسیب رسان به پوست، از میزان سلول های فیبروبلاست 
یا سلول های سازنده الیاف کشسانی پوست کاسته شده در نتیجه پوست شروع می کند 
به از دست دادن قدرت کشسانی و ارتجاعی خود و در نتیجه شل می شود. این اتفاقی 

است که در همه انسان ها رخ می دهد و این پروسه ای از روز تولد ما شروع می شود.«
وی گفت:»ما همیشه می گوییم برای داشتن یک پوست خوب باید ۵ کار کنید:اول 
پرهیز از نور آفتاب و مصرف ضدآفتاب مناسب با پوست است به این دلیل که ناحیه تحت 
تابش نور، زودتر پیر می شود به عنوان مثال صورت مادربزرگ ها را با گردن و پوست سینه 
آنها مقایسه کنید، می بینید که پوست گردن و سینه جوان تراز پوست صورتشان است اما 
در کشورهای اروپایی که حجاب ندارند و نواحی گردن و سینه افراد در معرض نور آفتاب 

است،این نواحی چین و چروک بیشتری دارد.«
وی پرهیز از دود را به عنوان دومین راه پیشگیری از پیری پوست نام برد و گفت:» پوست 
بزرگترین مصرف کننده اکسیژن است و در نتیجه اگر پوست در حالت کم شدن اکسیژن 
قرار بگیرید چین و چروک آن بیشتر می شود.در افرادی که سیگار و قلیان استعمال می 
کنند چین و چروک را بیشتری را می بینید.« دکتررضوانی در ادامه گفت:»مصرف میوه 
جات و سبزیجات تازه سومین راه برای داشتن پوست سالم است. میوه ها و سبزیجات 
به دلیل داشتن ویتامین ها و املاح و آنتی اکسیدان ها ،به جوانی و شادابی پوست 
کمک می کنند. آنتی اکسیدان ها مانع از آسیب رسیدن به سلول ها می شوند.توجه 
داشته باشید که میوه های قرمز مقدار آنتی اکسیدان بیشتری دارند بنابراین توصیه به 
مصرف بیشتر میوه های قرمز می شود.« وی مصرف آب را چهارمین راه برای داشتن 
پوست جوان معرفی کرد و تاکید کرد:»مصرف آب به میزان کافی از چروک های پوستی 
جلوگیری می کند.دهیدراته یا کم آب بودن بدن منجر به افزایش چین و چروک های 
پوست می شود.رفع عطش باعث افزایش گردش خون و تغذیه بافت ها از جمله پوست 
می شود بنابراین نباید مصرف مناسب آب را فراموش کرد.« این متخصص پوست و مو 

افزود:»ورزش نیز گزینه پنجم برای داشتن پوست سالم و جوان است.«
وی درباره روش های درمانی برطرف کردن شل شدن و افتادگی پوست،گفت:» لیزر 
تراش یا درم ابریژن )DERMABRASION( ، امواج رادیو فرکوئنسی یا )RF(، پیلینگ 
پوست، جوانسازی پوست با هایفو)HIFU (، جراحی با کشیدن پوست ، جراحی لیفت با 
نخ و سلول درمانی ، از جمله روش های تحریک کننده سلول های فیبروبلاست پوست 
هستند که الاستین و کلاژن پوست ما را بیشتر کرده و منجر رفع شل شدگی پوست و 

جوانسازی پوست می شوند. «
وی در پایان در پاسخ به اینکه توصیه شما برای افراد مبتلا به آکنه که قصد زیباسازی 
پوست و برطرف کردن جای جوش را دارند،چیست،گفت:» منطقی این است فردی که 
با آکنه فعال مراجعه می کند اول درمان شود سپس روش های زیباسازی و جوانسازی 
پوست را انجام دهد. البته برخی درمان ها را می توان همزمان انجام داد برای مثال درمان 
آکنه و استفاده از کرم های لایه بردار یا استفاده از روش میکرودرم ابریژن، اما اینکه کسی 
با داشتن آکنه فعال بیاید برای لیزر جای جوش توصیه می کنیم ابتدا کاملا جوش ها 

درمان شود سپس به دنبال برطرف کردن جای جوش باشد.«

کمتر خوراکی دور بریزیم"
در حالی که در جهان حدود ۸۲۱ میلیون انسان از گرسنگی رنج می برند آمار نشان 

می دهد که سالانه بیش از یک و نیم میلیارد تُن مواد خوردنی دور ریخته می شود. 
به گزارش ایسنا، بسیاری از مردم همین که می بینند تاریخ مصرف یک خوراکی گذشته 
است، آن را دور می ریزند در حالی که در مورد برخی از مواد غذایی این شیوه مصرف 

درست نیست.
برخی از خوراکی ها به سرعت فاسد نمی شوند و تا چند روز یا حتی چند هفته پس از 
تاریخ مصرفِ روی آنها هم قابل استفاده هستند. بهتر است نه تنها به تاریخ، بلکه به رنگ 

و شکل و مزه یک خوراکی هم توجه کنیم. 
دویچه وله در مطلبی تازه درباره ضرورت استفاده صحیح از مواد غذایی به نکات ساده 

اما مهم زیر اشاره کرده است:
از محل، کالا بخرید

بهتر است میوه و سبزی را تازه تازه از بازار بخریم. کالاهایی که از محل می خریم، دیرتر 
فاسد می شوند. 

خوراکی های زشت را بخرید
سبزیجات و میوه های زیادی هستند که قبل از رسیدن به بازار یا فروشگاه دور ریخته 
می شوند، تنها به این علت که قشنگ و خوش فرم نیستند. یادمان باشد که مزه و خواص 
خیار، هویج یا سیب های ریز و دفورمه هیچ فرقی با میوه ها و سبزی های خوش فرم ندارد.

شیوه نگه داری صحیح
نگه داشتن خوراکی درون یا بیرون یخچال می تواند در عمر آن مؤثر باشد. موادی مانند 
رشته، آرد، نشاسته، بلغور و برنج را باید در جای خشک و تاریک نگهداری کرد. گوجه 
فرنگی و مرکبات در برابر سرما آسیب پذیر هستند. کاهو و سبزی سالاد را باید در پارچه 

مرطوب پیچید. میوه و لبنیات را باید همیشه در یخچال جای داد. 
به اندازه نیاز خرید کنیم

پیش از خرید همیشه فکر کنیم قصد داریم چه خوراکی بپزیم و برای آشپزی چه 
چیزهایی لازم داریم، تا بی جهت زیادی خرید نکنیم. گوشت و میوه و سبزی خیلی زود 

فاسد می شوند، پس فقط وقتی آنها را بخریم که باید زود مصرفشان کنیم. 
خلاقیت در استفاده از مواد پس مانده

اصولا نباید بیش از حد نیاز غذا بپزیم. اگر غذا اضافه آمد، می توان آن را در وعده 
دیگری مصرف کرد یا در فریزر گذاشت. گاهی می توان با کمی خلاقیت از غذاهای 
پس مانده، یک خوراکی تازه سرهم کرد، یا آنها را در چیزهایی مثل سوپ و آش به کار برد. 

از فساد سریع خوراکی ها جلوگیری کنید
غذای پخته بیشتر دوام می آورد. خیلی از میوه ها و سبزیجات را می توان با پختن بر 
عمرشان افزود و سالم نگه داشت. میوه های پخته را می توان مربا کرد و سبزیجات پخته به 

راحتی در غذاهای جورواجور مصرف می شوند. 
 

یک فوق تخصص گوارش و کبد  مطرح کرد

تشدید رفلاکس معده با خوردن 
غذاهای شور و تند

یک فوق تخصص گوارش و کبد گفت: غذاهای شور یا بسیار تند، رفلاکس معده را 
تشدید می کنند و افرادی که دچار ورم، التهاب و زخم معده هستند با مصرف غذاهای 

بسیار شور شرایط شان بدتر می شود.
محسن اسماعیلی با اشاره به اینکه بدترین عارضه نمک، افزایش فشارخون است، 
اظهار کرد: حتی در افرادی که سابقه فشارخون ندارند، افزایش فشار با مصرف نمک 
کاملًا نرمال است و مصرف طولانی مدت نمک باعث می شود که فرد مستعد افزایش 

فشارخون شوند.
وی با بیان اینکه افرادی که سابقه فامیلی و حتی استعداد فشارخون ندارند، با مصرف 
بیش از اندازه نمک مبتلا به افزایش فشارخون می شوند، گفت: نمک به لحاظ غذایی 
و روانی به گونه ای است که بر ذائقه افراد تأثیر می گذارد و با افزایش مصرف نمک، بدن 

عادت می کند.
این فوق تخصص گوارش و کبد با بیان اینکه هر چه مقدار نمک غذا به مرور افزایش یابد 
به همان میزان عادت بدن به آن بیشتر می شود، اضافه کرد: از سوی دیگر هر چه میزان 

نمک غذا کمتر باشد، بدن مقدار کمتری به آن عادت می کند.
اسماعیلی خاطرنشان کرد: مقدار نمکی که به طور طبیعی در غذا وجود دارد، نیاز بدن 
را تأمین می کند و نیازی به افزودن نمک به غذا در سفره نیست. همچنین سدیم موجود 

در داخل غذا، برای تأمین نیاز بدن کفایت می کند و ضرورتی به افزودن نمک نیست.
وی با بیان اینکه نمک در افزایش اسید معده اثر آن چنانی ندارد، تأکید کرد: البته 
اگر غذا بسیار شور باشد احتمال آسیب سطحی وجود دارد، اما با اسید معده تداخلی 
ندارد. همچنین غذاهای شور و یا بسیار تند، رفلاکس معده را تشدید می کند و افرادی 
که دچار ورم، التهاب و زخم معده هستند با مصرف غذاهای بسیار شور شرایط شان بدتر 

می شود..

یک روان پزشک :

خودسرانه داروی آرامش بخش مصرف نکنید
یک روان پزشک گفت: خودسرانه داروهای آرامش بخش را مصرف نکنید زیرا بسیاری 

از آنها اعتیادآور است.
سعید قاسمی گفت:  تمامی داروهای شیمیایی عوارض خود را دارند و متأسفانه 

شیوه های نادرست مصرف آن در بسیاری از افراد رایج شده است.
بروز  جوانان  بین  در  فرهنگی  و  اقتصادی  مشکلات  دلیل  به  متأسفانه  افزود:  وی 
قرص های  مصرف  دلیل  همین  به  و  شده  بیشتر  نیز  عصبی  و  روانی  بیماری های 

آرامش بخش نیز افزایش پیدا کرده است.
این روان پزشک اظهار کرد: نکته مهم این است که بسیاری از افراد به صورت خودسرانه 
اقدام به مصرف قرص های آرامش بخش و کدئین دار می کنند و هر کس به خودش این 

اجازه را می دهد که با هر سردرد و ناراحتی قرص آرامش بخش و کدئین دار مصرف کند.
قاسمی خاطرنشان کرد: سوءمصرف این داروها سبب شده است که این ماجرا ابعاد 

گسترده ای پیدا کند زیرا مصرف زیاد این داروها می تواند فرد را به آن ها وابسته کند.
این روان پزشک تصریح کرد: اگر جلوی این کار را نگیریم هزینه های هنگفتی را بر دوش 

سیستم بهداشت و درمان گذاشته ایم و شاهد افزایش آمار معتادان خواهیم بود.

علمی و سلامت 

 

یک استارت آپ کالیفرنیایی با استفاده از ربات های 
مختلف سبزیجات تولید می کند و می فروشد. این شرکت 

یک سیستم مرزعه رباتیک ابداع کرده است.

به گزارش خبرگزاری مهر به نقل از دیلی میل، استارت 
آپ Iron Ox در کالیفرنیا سبزیجات ارگانیکی می فروشد 
که کشاورزان آنها را نمی کارند. این شرکت در حقیقت با 
استفاده از یک سیستم کشاورزی رباتیک و هیدروپونیک 
بر  کالیفرنیا  بازار  به  ورود  سمت  به  را  گام ها  نخستین 

می دارد.
 Bay Area شرکت  همکاری  با  آپ  استارت  این 
را  »بیانچینی«  بازار  فروشگاه های  نیاز  مورد  سبزیجات 
فراهم می کند. در حقیقت این شرکت سبزیجاتی را برای 

فروش عرضه می کند که ربات ها کشت کرده اند.
در حال حاضر شرکت مذکور سه نوع سبزیجات تولید 
و  ریحان  قرمز،  )ترشک(  سورل  از  عبارتند  که  می کند 
کاهوهای کوچک. این محصولات با قیمتی رقابتی عرضه 

می شوند.

مزرعه های رباتیک این شرکت با استفاده از مجموعه ای 
از ابزارهای رباتیک و خودکار محصول تولید می کنند. 
یکی از این ابزارها ربات باربری با وزن هزار پوند است که از 
آن برای حمل پلت های نهال ها استفاده می شود. علاوه 
بر آن یک بازوی رباتیک می تواند مراحل کاشت و برداشت 
سبزیجات را انجام دهد. سیستم رایانشی به اسم »مغز« 
فراهم  فرایندهای مزرعه داری  برای  دستوراتی خودکار 

می کند.
مزایای  از  یکی  می کند  ادعا   Iron Oxاستارت آپ
سیستم رباتیک توانایی تولید محصولات تازه و طبیعی با 

کاهش انتشار گازهای گلخانه ای است.
رباتیک  سیستم  می کند  ادعا  شرکت  این  همچنین 
می تواند به ازای هر ۴۰۴۷ متر مربع مزرعه معمولی، ۳۰ 

درصد بیشتر محصول تولید کند.

زباله های خانگی سوخت جت را تامین می کنند
محققان دانشگاهی در انگلیس طرحی ارایه کرده اند تا زباله های خانگی به سوخت 
جت تبدیل شود. به گفته آنان با این روش می توان سالانه ۳.۵ میلیون تن سوخت جت 

تامین کرد.
طی یک مسابقه در انگلیس پیشنهادی ارائه شده تا از این پس دورریزهای خانگی به 
عنوان سوخت جت استفاده شود. به این ترتیب از انتشار گازهای گلخانه ای در صنعت 

هوانوردی کاسته می شود.
دانشگاه کالج لندن تصمیم دارد واحدهایی نزدیک اماکن دفن زباله بسازد تا زباله ها را 

به سوخت هواپیماها تبدیل کنند.
تا  شد   »Future of Fuels ۲۱۱۹  British Airways’ BA« چالش  برنده  ایده  این 
سوخت مورد نیاز یک پرواز طولانی مدت )حداقل ۵ ساعته( را بدون انتشار گازهای 

گلخانه ای فراهم کند.
محققان تخمین می زنند با کمک این طرح بتوان ۳.۵ میلیون تن سوخت جت در سال 
تأمین کرد و در نتیجه از انتشار گازهای گلخانه ای معادل حذف ۵.۵ میلیون خودرو از 

جاده ها جلوگیری کرد.
»ماسیمیلیانو ماترازی« یکی از محققان این دانشگاه می گوید: این تحقیق نشان 
می دهد شرکت های هواپیمایی این چالش را جدی گرفته اند و سعی دارند به طور جدی 

با همکاری با دانشمندان راه حلی برای این مشکل بیابند.
این در حالی است که کمیته تغییرات آب و هوایی انگیس اعلام کرده تا ۲۰۵۰ میلادی 

انتشار گازهای گلخانه ای در این کشور باید به صفر برسد.

درک بهتر تکامل پرواز با ساخت ربات 
دایناسور نما

محققان با تولید یک ربات دایناسورنما، به درک بهتری از تکامل پرواز پرنده ها رسیدند.
به نظر می رسد که در زمان تکامل پرواز پرنده ها، سر خوردن در آسمان )گلایدینگ( 

مرحله مقدماتی اولیه بوده است.
اما تحقیقات جدید نشان می دهد که برخی از گونه ها قادر بوده اند بدون سپری کردن 
مرحله "گلایدینگ")gliding( به صورت مستقیم پریده و پرواز کنند که این تحقیقات درک 

ما از تکامل پرندگان را بهبود می بخشد.
اعتقاد محققان بر این است که پرنده های امروزی از نوع خاصی از دایناسورها تکامل 
 )Archaeopteryx("یافته اند. محققان در مطالعات جدید خود روی دایناسور " کهن بال
تمرکز کردند. این دایناسور که در ۱۵۰ میلیون سال پیش می زیسته حدود یک متر طول 
داشته و ترکیب عجیبی از پرنده و خزنده بوده است. در ابتدا تصور می شد که این دایناسور 

پرواز نمی کند.
اگرچه کهن بال نمی توانست پرواز کند ولی چون در زمان دویدن، بال های آن به پرواز 

در می آمده است، ممکن است منجر به تکامل فرآیند پرواز به پروازی فعال شده باشد.
محققان برای آزمایش این فرضیه یک ربات ساختند که می تواند با سرعت های مختلف 
روی تردمیل بدود. نتیجه آزمایش ربات این گونه شد که حرکت دو ربات باعث شد بال های 
آن به پرواز درآید. محققان با تولید و آزمایش این ربات دایناسور نما درک بهتری از تکامل 

پرواز پرنده ها یافتند.

ربات ها سبزیجات می کارند

جدا از آثار آرامش بخش یک فنجان چای گرم، گیاهان دارویی مانند نعناع بیابانی و بابونه می توانند به تسکین دردهای معده کمک کنند. ناراحتی معده، به ویژه زمانی که با درد شدید همراه باشد، شرایطی 
آزار دهنده است. درد در کنار کرامپ، حالت تهوع، نفج شکم، یا اسهال می تواند انجام وظایف روزانه را تقریبا غیر ممکن سازد. در شرایطی که دنبال کردن یک رژیم غذایی ساده در زمان مواجهه با ناراحتی 

معده ایده خوبی است، برخی مواد غذایی خاص نیز می توانند به تسکین و بهبود شرایط معده کمک کنند.

نسخه غذایی برای مقابله با ناراحتی معده

موز
مصرف موز به عنوان یک ماده غذایی تقویت کننده انرژی برای دوندگان دو 
مارتن توصیه شده است و دلیلی در پس این توصیه قرار دارد: موز به راحتی 
گوارش می شود و به طور کلی موجب ناراحتی معده نمی شود. افزون بر این، 
موز به تسکین ناراحتی معده کمک می کند زیرا این ماده غذایی جاوی فیبر 
پکتین است که به طور طبیعی حرکات روده را تقویت کرده و اجابت مزاج را 

راحت تر می سازد.

سس سیب
همانند موز، سیب منبع خوبی برای فیبر پکتین 
است که به کاهش علائم اسهال کمک می کند. اگر با 
ناراحتی معده مواجه هستید، می توانید به جای خود 
میوه سیب از سس سیب استفاده کنید زیرا گوارش 
سیب پخته به مراتب راحت تر خواهد بود. دارچین 
نیز بهبود شرایط گوارش را تقویت می کند، بر همین 
اساس، استفاده از این ادویه به همراه سس سیب می 
تواند فواید تسکین معده را هر چه بیشتر تقویت کند.

ماست
تواند  می  لبنی  محصولات  بیشتر  گوارش 
دشوار باشد، اما یک وعده ماست ساده می 
تواند اثری متضاد به همراه داشته باشد. نکته 
کلیدی انتخاب ماست هایی است که برچسب 
»باکتری های فعال« را دارا هستند. این باکتری 
را  روده  در  خوب  های  باکتری  جمیعت  ها 
تقویت کرده و به تقویت سلامت معده، گوارش 
و کاهش احساس ناراحتی ناشی از نفخ کمک 
می کنند. برای کسب بهترین نتایج، ماست 

های ساده ارگانیک را انتخاب کنید.

چای گیاهان دارویی
جدا از آثار آرامش بخش یک فنجان چای گرم، گیاهان 
دارویی مانند نعناع بیابانی و بابونه می توانند به تسکین 
علائم  تسکین  بر  افزون  کنند.  کمک  معده  دردهای 
مرتبط با سندرم روده تحریک پذیر، نعناع بیابانی نشان 
داده است که گلو درد و ناراحتی معده را تسکین می 
دهد. بابونه نیز می تواند ناراحتی معده را تسکین دهد 
توانایی  و  بوده  برخوردار  بخش  آرامش  خواص  از  زیرا 

کاهش استرس و تنش در بدن را دارد.

برنج سفید
زمانی که معده شما به هم ریخته است، مصرف غذاهای 
ساده و ملایم مانند برنج سفید، نان تست، یا سیب زمینی 
به  استرس  افزایش  عدم  از  جدا  است.  خوبی  ایده  پخته 
دستگاه گوارشی که حساس شده است، این مواد غذایی به 
تسکین اسهال از طریق جذب مایعات و افزایش حجم مدفوع 
کمک می کنند. البته، زمانی که ناراحتی شما برطرف شد باید 
غلات کامل، مانند برنج قهوه ای و کینوآ را انتخاب کنید زیرا 
از محتوای فیبر، آنتی اکسیدان ها و مواد مغذی دیگر بیشتر 
نسبت به محصولات پالایش شده مانند برنج سفید برخوردار 

هستند.

پاپایا
پاپایا یک میوه گرمسیری دیگر در فهرست مواد غذایی است که به 
تسکین ناراحتی معده کمک می کنند. مصرف این میوه به تقویت 
گوارش، تسکین سوء هاضمه، و بهبود یبوست کمک می کند. آنزیم 
های پاپائین و چیموپاپائین عناصر جادویی موجود در پاپایا هستند 
که به واسطه ایجاد محیط اسیدی سالم به تجزیه پروتئین ها و بهبود 
شرایط معده کمک می کنند. در صورت عدم دسترسی به پاپایای تازه 

می توانید استفاده از قرص های عصاره پاپایا را مد نظر قرار دهید.

رنجبیل
که  اند  داده  نشان  ها  پژوهش 
زنجبیل به بهبود حالت تهوع و به 
طور کلی گوارش انسان کمک می 
کند. همچنین، کارشناسان مصرف 
آنفلوآنزای  با  مقابله  برای  زنجبیل 
معده یا مسمومیت غذایی را توصیه 
مصرف  توانید  می  شما  اند.  کرده 
پودر  از  استفاده  زنجبیل،  چای 
زنجبیل، جویدن یک تکه زنجبیل 
زنجبیل  آبنبات  از  استفاده  یا  تازه 
ناراحتی معده را مد  برای تسکین 

نظر قرار  دهید.

اینفوگرافی:   محسن عبداللهی *

آگهی مفقودی
سند خودرو سواری پژو SD206 -TU5 به رنگ سفید روغنی 
مدل 1394 به شماره موتور 163B0132387  و شماره شاسی 
NAAP41FEXFJ252619  متعلق به معصومه رباط میلی 

مفقود گردیده و از درجه اعتبار ساقط است.

رونوشت آگهی انحصار وراثت   
خانم باغده گل قربانی  شناسنامه شماره ۱۳۸۳۳  به شرح دادخواست به کلاسه 
۳۹۰ از این شورا در خواست گواهی حصر وراثت نموده و چنین توضیح داده شد که 
شادروان مهدی فرنام به شناسنامه ۲۸۴۳  در تاریخ ۱۳۸۰/۱۱/۱۳ اقامتگاه دائمی 

خود بدرود زندگی گفته اند ورثه حین الفوت آن مرحوم منحصر است به  
۱ – باغده گل قربانی   ۱۳۸۳۳   ۱۳۳۹  مادر                                        

اینکه با انجام تشریفات مقدماتی در خواست مزبور رادریک نوبت آگهی می نماید تا 
هرکسی اعتراضی دارد و یا وصیتنامه از متوفی نزد او باشد از تاریخ نشر آگهی ظرف 

یکماه به شورا تقدیم دارد والا گواهی صادر خواهد شد.
م.الف 5569 - دبیر شعبه پنجم شورای حل اختلاف شهریار

............................
رونوشت آگهی انحصار وراثت   

آقای مسعود ایلاتی  شناسنامه شماره ۲  به شرح دادخواست به کلاسه ۳۸۰ از این 
شورا در خواست گواهی حصر وراثت نموده و چنین توضیح داده شد که شادروان رحمن 
ایلاتی به شناسنامه ۸۹  در تاریخ ۹۷/۱۲/6 اقامتگاه دائمی خود بدرود زندگی گفته اند 

ورثه حین الفوت آن مرحوم منحصر است به  
۱ – محسن ایلاتی     ۳۴۰۴   ۱۳6۵   پسر

۲ – مسعود ایلاتی   ۲   ۱۳6۱   پسر
۳ – فریبا ایلاتی   ۸6۰   ۱۳6۳   دختر

۴ – فهیمه ایلاتی   ۰۰۱۱۷۴۲۴۹6   ۱۳6۹   دختر
۵ – تازه خانم نجفی   ۲۴6   ۱۳۴۱   همسر                                        

اینکه با انجام تشریفات مقدماتی در خواست مزبور رادریک نوبت آگهی می نماید تا 
هرکسی اعتراضی دارد و یا وصیتنامه از متوفی نزد او باشد از تاریخ نشر آگهی ظرف 

یکماه به شورا تقدیم دارد والا گواهی صادر خواهد شد.
م.الف 5566 - دبیر شعبه پنجم شورای حل اختلاف شهریار

............................
دادنامه

پرونده ۹۷۰۹۹۸۲6۴۰۸۰۰۰۵۰ شعبه ۸ دادگاه عمومی حقوقی شهرستان شهریار 
تصمیم نهایی شماره ۹۷۰۹۹۷۲6۴۰۸۰۰۷۴۱ 

خواهان : شرکت سهامی بیمه ایران با وکالت خانم مهر سیما اصانلو فرزند محرمعلی 
به نشانی استان تهران - شهرستان تهران - خیابان ایت الله سعیدی - خیابان هاشمی - 

خیابان شهید محمد امیری - کوچه عقیل صادقی - پلاک ۵۱ طبقه ۳ 
خوانده: خانم فاطمه صادقی طلب فرزند علی به نشانی

خواسته ها: 
۱- مطالبه خسارت تاخیر تادیه 

۲- مطالبه خسارت
۳- مطالبه خسارات دادرسی 

رای دادگاه 
در خصوص دعوی شرکت سهامی بیمه ایران با وکالت مهر سیما اصانلو به طرفیت 
فاطمه صادقی طلب بخواسته مطالبه وجه خسارت پرداختی به مبلغ پانصد و سه 
میلیون و پانصد هزار ریال در وجه زیاندیده و خسارات تاخیر تادیه و خسارات دادرسی 
بدین شرح که خواهان مدعی است خودروی پراید ۳۲۲۵۲6 - ۲۲ ایران حسب بیمه 
نامه ۱۱۳ /66۰۲ / ۲۲۷ /۱۳۹۲ نزد شرکت خواهان بیمه شخص ثالث بوده و خوانده 
بعنوان راننده خودروی موصوف در اثر تصادف مقصر شناخته شده است و خواهان 
حسب دادنامه صادره از شعبه ۱۰۳ جزایی شهریار محکوم شده و مبالغ فوق را در حق 

زیاندیده پرداخت نموده است . لذا به شرح معنون و مستندا به موازین قانونی شامل 
ماده 6 قانون بیمه شخص ثالث و ماده ۱۵ قانون جدید مصوب ۱۳۹۵ و مطابق 

ماده 6 قانون بیمه اجباری مسئولیت مدنی موضوع رانندگی فاقد گواهینامه تقاضای 
حکم دارد دادگاه با توجه به دادخواست تقدیمی خواهان و شرح مدارک ابرازی و اینکه 
خوانده با وصف ابلاغ قانونی در دادگاه حاضر نشده است و مستند ابرازی خواهان 
مصون از تعرض باقی مانده است لذا دعوی خواهان را ثابت تشخیص و مستند به مواد 
۱۹۸ و ۵۱۹ و ۵۲۲ ابرازی قانون آیین دادرسی مدنی مصوب فروردین ۱۳۷۹ حکم 
به محکومیت خوانده به پرداخت مبلغ ۵۰۳/۵۰۰/۰۰۰ ریال بعنوان اصل خواسته و 
خسارت تاخیر تادیه از )۱۳۹۷/۲/۵ تاریخ تقدیم دادخواست ( و خسارت تاخیر تادیه از 
تاریخ مطالبه حکم و حق الوکاله وکیل و هزینه دادرسی در حق خواهان صادر و اعلام می 
نماید رای صادره غیابی ظرف مدت ۳۰ روز پس از ابلاغ قابل وا خواهی در این دادگاه و 

پس از آن ظرف مدت ۲۰ روز قابل اعتراض در محاکم تجدیدنظر تهران است .
م الف 5567 - رییس شعبه هشتم دادگاه حقوقی شهریار مهدی کریم نژاد

............................
دادنامه

پرونده ۹۷۰۹۹۸۲6۴۰۸۰۰۰۴۸ شعبه ۸ دادگاه عمومی حقوقی شهرستان شهریار 
تصمیم نهایی شماره ۹۷۰۹۹۷۲6۴۰۸۰۰6۹۷ 

خواهان : شرکت سهامی بیمه ایران با وکالت خانم مهر سیما اصانلو فرزند محرمعلی 
به نشانی استان تهران - شهرستان تهران - خیابان ایت الله سعیدی - خیابان هاشمی - 

خیابان شهید محمد امیری - کوچه عقیل صادقی - پلاک ۵۱ طبقه ۳ 
خوانده: آقای یوسف دمچرچلی فرزند حسین به نشانی

خواسته ها: 
۱- مطالبه خسارت 

۲- مطالبه خسارت تاخیر تادیه
۳- مطالبه خسارات دادرسی 

رای دادگاه 
در خصوص دعوی شرکت سهامی بیمه ایران با وکالت مهر سیما اصانلو به طرفیت 
یوسف دمرچلی بخواسته مطالبه وجه خسارت پرداختی به میزان ۲۸۸/۷۵۰/۰۰۰ 
ریال در وجه زیاندیده مستندا به ماده 6 قانون بیمه شخص ثالث و ماده ۱۵ قانون جدید 
مصوب ۱۳۹۵و اسناد پرداختی و کلیه خسارات تاخیر تادیه و دادرسی بدین شرح که 
خواهان مدعی است خودروی شماره ۳6۳ ط ۳6 ایران ۵۵ حسب بیمه نامه  ۳6۸۳ 
نزد شرکت خواهان بیمه شخص ثالث بوده و خوانده بعنوان راننده خودروی موصوف 
در اثر تصادف مقصر شناخته شده است و خواهان حسب حواله ۱۳۹۵/۴/۸ مبالغ 
فوق را در حق زیاندیده پرداخت نموده است و مدارک ابرازی خواهان مصون از تعرض 
باقی مانده است لذا مطابق ماده 6 قانون بیمه اجباری مسئولیت مدنی موضوع رانندگی 
فاقد گواهینامه تقاضای حکم دارد دادگاه با توجه به دادخواست تقدیمی خواهان و 
شرح مدارک ابزاری و اینکه خوانده با وصف ابلاغ قانونی در دادگاه حاضر نشده است 
و مستندا ابزاری خواهان مصون از تعرض باقی مانده است لذا دعوی خواهان را ثابت 
تشخیص و  مستند به مواد ۱۹۸ و ۵۱۹ و ۵۲۲ قانون آیین دادرسی مدنی مصوب 
فروردین ۱۳۷۹ حکم به محکومیت خوانده به پرداخت مبلغ ۲۸۸/۷۵۰/۰۰۰ ریال 
بعنوان اصل خواسته و خسارت تاخیر تادیه ازتاریخ ۱۳۹۷/۲/۵ تا اجرای حکم و حق 
الوکاله وکیل و هزینه دادرسی در حق خواهان صادر و اعلام می نماید رای صادره غیابی 
ظرف مدت ۲۰ روز پس از ابلاغ قابل وا خواهی در این دادگاه و پس از آن ظرف مدت 

۲۰ روز قابل اعتراض در محاکم تجدیدنظر تهران است .
م الف 5568 - رییس شعبه هشتم دادگاه حقوقی شهریار مهدی کریم نژاد



یکشنبه -پانزدهم اردیبهشت ماه 1398-    سال بیست  و دوم -   شماره 4795
اجتماعی

وجیهه غلامحسین زاده
معلمی توی خانواده شان ارثی است، انگار که فرزندان 
این خانواده باید معلم باشند مگر اینکه خلافش ثابت 
شده باشد، علی، حسن، زینب، زهرا، محمد و فاطمه، 
۶ فرزند از ۷ فرزند خانواده قمی هستند که همه معلم 

هستند.
جدید  های  شیوه  و  درس  کلاس  از  صحبت  حالا 
آموزش و تبادل اطلاعات و خاطرات ساعت های کلاس، 
بخش عمده مکالمات دورهمی های این خانواده است. 
به شیوه کلاسی همدیگر را تشویق می کنند و گاهی 
باهم شعرهای کلاس درسشان را می خوانند. به قول 
خودشان روحیه دبستانی توی خانواده شان زنده مانده 
است. گاهی هم از سختی ها و رنج های معلمی برای هم 

می گویند و اتفاقا خوب هم همدیگر را درک می کنند.
توی ریشه انتخابشان که خردتر شویم همه از یک نفر 
دستگاه  در  را  عمرش  که  پدری  »پدر«؛  برند،  می  نام 
که  بوده  این  آرزویش  و  گذرانده  پرورش  و  آموزش 
فرزندانش در راه تربیت نسل های بعدی قدم بردارند و 

حالا این اتفاق افتاده.
زینب حیدری ورجانی، پیشکسوت تر است، لیسانس 
آموزش ابتدایی دارد و از سال ۷۳ به قول داستان های 
دوره دبستان، خاک تخته سیاه خورده است. از دلیل 
انتخابش که می پرسم، می گوید: پدرم فرهنگی بود و 
آن زمان در دانش سرای  مقدماتی کار می کرد، با معلم 
ها سروکار داشت و خیلی دوست داشت ما معلم شویم. 
همین علاقه پدر برای من هم انگیزه ایجاد کرد، دوم 
دبیرستان آزمون ورودی بود و بعد هم مصاحبه و گزینش، 
همه را قبول شدم و معلم شدم، یک معلم ۱۷ ساله و بعد 

حین کارم ادامه تحصیل دادم.
می گوید با این که اوایل علاقه چندانی به این شغل 
نداشته اما هیچ وقت پشیمان نشده. »بعضی وقت ها 
که بی مهری هایی نسبت به معلمان می بینم ناراحت 
می شوم اما هیچ وقت پشیمان نشدم. توی محیط کار 
و کنار بچه ها همه چیز را فراموش می کنم، دنیای بچه 
ها را دوست دارم و غیر از سال های اول که به اجبار پایه 
های بالاتر را درس دادم سال های بعد همیشه معلم 
کلاس اول و دوم بودم و بودن کنار بچه هایی که ساده و 

بی شیله پیله هستند، برایم لذت بخش است«.
با خیلی هایشان هنوز در ارتباط است، توی مدرسه 
ای در روستا درس خوانده و سال ها بعد تدریس را هم 
به  وقتی  گوید  می  حالا  و  کرده  آغاز  مدرسه  همان  از 
را می  دبستانی  آموزهای  دانش  رود همان  روستا می 
بیند که برای خودشان خانمی شده اند »ارتباط خیلی 
خوبی با بچه ها دارم، همین حالا یک هفته است که پیام 
های تبریک دانش آموزهای سال های پیش و خانواده 
هایشان برایم می رسد و این برایم خیلی ارزشمند است 

که هنوز به یادم هستند«.
*درس های خاطره ساز

های  وشیوه  هستند  انگیز  خاطره  که  هایی  کلاس 
خاص تدریس هم گاهی کمک می کند که معلمی در 
ذهن دانش آموز برای همیشه ماندگار شود، کاری که 
های  کلاس  توی  که  سال هاست  حالا  حیدری  زینب 
درسش در پیش گرفته است. »دلم می خواهد کلاسم 
برای بچه ها خاطره ساز باشد، ازشعر و بازی و نمایش 
استفاده می کنم که کلاس برای بچه ها لذت بخش شود، 
هر وقت هم که وسط کلاس خسته می شویم باهم ورزش 
و بازی می کنیم و بعد دوباره با انرژی بیشتر، کارمان را 

ادامه می دهیم«.
با این همه اما این شغل، سختی های بسیاری هم دارد، 
این معلم با سابقه معتقد است هر سال ارتباط عمیق با 
سی دانش آموز از سی فرهنگ و خانواده مختلف کار 
بسیار سختی است. شغلی که از نظر مادی هیچ خیری 
ندارد و با همه سختی هایش باید عاشق شغلت باشی که 

بتوانی موفق باشی.
این  است که سختی  معتقد  اما  خواهر کوچکترش 
از  تا جایی که گاهی  این هاست  از  شغل خیلی بیش 
اش  پشیمانی  علت  از  شود،  می  پشیمان  انتخابش 
هم که می پرسم، می گوید: نه به این خاطر که معلمی 
شغل سختی است یا از پس آن برنمی آیم یا بی مهری 
می بینم، بلکه پشیمان می شوم به این خاطر که معلمی 

شغلی است که باید در آن خیلی با وجدان باشی و رفتار و 
عملت یکی باشد و گاهی این اتفاق نمی افتد. گاهی باید 
در کلاس حرفی بزنم و درسی را بدهم که با اعتقادات و 
باورهایم هم خوانی ندارد و این طور وقت هاست که واقعا 

پشیمان می شوم.
»این را بگذارید کنار سختی های دیگر داخل کلاس، 
مثل اینکه یک معلم باید دید یکسانی به همه بچه ها 
داشته باشد و اینکه حواسش باشد که با بچه ای که پدر 
و مادر ندارد یا وسط دعوا بزرگ می شود، یا بچه طلاق 
هستند و شرایط متفاوت دیگر به درستی برخورد کند«. 
این را زهرا حیدری ۳۲ ساله عضو دیگر این خانواده گفته 
است، که حالا هشت سالی می شود که معلم است، هیچ 
وقت دلش نمی خواسته معلم شود و بعد به  خاطر علاقه 
پدر در آزمون استخدامی آموزش و پرورش شرکت کرده و 

قبول می شود و حالا راضی است.
*لذتی که هیچ جایی نیست

راضی است چون معتقد است لذت هایی که در این 
شغل چشیده را هیچ جای دیگری نمی توانسته پیدا 
کند. »اینکه با بچه های پاک و معصومی سروکار داری 
که خالصانه و بدون هیچ چشمداشتی دوستت دارند، 
حس  می توانی  می بوسندت،  و  می کنند  بغلت  وقتی 
کنی درست چیزی است که از قلبشان آمده است و این 
حسی است که فقط می توانیم در دنیای بچه ها آن را 

لمس کنیم«.
دانش آموزانی که حالا با خیلی هایشان ارتباطش را 
حفظ کرده است و می گوید: »بیش از همه با بچه های 
سال اول تدریسم این ارتباط عمیق را دارم که حالا پشت 
کنکوری هستند«. اتفاقی که شاید دلیلش را بتوان در 
سن و سال معلم های جوان پیدا کرد که انگار حوصله 
بیشتری برای دانش آموزان خرج می کنند، این معلم 
جوان معتقد است: »برای یک معلم جوان سخت است 
که صرفا درس بدهد و هیچ دغدغه ای  نداشته باشد. 
معلم های جوان خودشان از نسلی هستند که بعضا 
با جهل بزرگ شده اند و دوست ندارند جهل را آموزش 
بدهند. معلم باید بداند که برای دانش آموز نباید فقط 
معلم باشد، گاهی باید مادرش باشد وگاهی دوستش، 
اینکه همراهش باشد نه مقابلش و چوب بالای سرش 

باعث می شود که هیچ وقت فراموش نشود«.
همه این ها یعنی معلم باید خودش را به روز کند و از 
آگاهی  هشتادی  دهه  آموز  دانش  یک  نیازهای  همه 
آموزان  امکاناتی که دانش  و  باشد، »تکنولوژیِ  داشته 
دهه هشتادی و نودی دارند در دهه های قبل نبوده و 
امروز چیزهایی می بینند که شاید ما هنوز هم نسبت 
به آن واقف نیستیم و علمش را نداریم و این خود یک 
چالش ایجاد می کند که تربیت معلم در کشور ما تربیت 
معلمی است که مختص دانش آموزان دهه ۶۰ است و 
هنوز سیستم به درک درستی از دانش آموز دهه هشتادی 
نرسیده است«؛ این را برادر این خانواده و یکی از دو قُل 
معلم خانواده حیدری گفته و معتقد است: تربیت ما در 
دانشگاه هنوز تربیت صرفا سنتی است و این نگاه همان 
نگاهی بوده است که نسبت به دانش آموزان دهه ۶۰ 

وجود داشته است.
محمد حیدری اعتقاد دارد که  این نوع نگاه به تربیت 
معلمی  و  پسندد  نمی  هشتادی  دهه  آموز  دانش  را 
می خواهد که نسبت به مسائل روز آگاه باشد در حالی 
که حتی  معلم های دهه هفتادی که تازه از دانشگاه فارغ 
التحصیل شده اند هم نسبت به مسائل روز و مخصوصا 

فضای مجازی اطلاع و علم کافی ندارند.
باز نبودن راه برای خلاقیت معلم و فضای آزادانه فعالیت 
درد دل بسیاری از معلم هایی است که می خواهند به 
این شغل مسئولانه نگاه کنند، »در آموزش و پرورش 
آزادانه به معلم داده نمی شود و  اجازه فعالیت به طور 
است،  شده  بسته  معلم  برای  خلاقانه  فعالیت  فضای 
بعضاً مدارس به پادگان نظامی تبدیل شده است و نگاه 
ایدئولوژیِ محورکه بعضاً در بسیاری از پادگان ها هم در 
حال تعدیل شدن است در مدارس ما همچنان غالب 
است که مدارس ما را به نهاد پرورش سرباز شبیه کرده 
است در حالی که ورود دانش آموز و کودک به این مسائل 

درست نیست«.
»همه این ها سبب می شود که فضای معلمی فضای 

چندان آگاهانه ای نباشد و این موضوع برای معلمی که 
می خواهد آگاهانه تر با موضوع برخورد کند کار را سخت 
تر می کند«، این را این معلم جوان گفته و معتقد است:  
فرقی نمی کند معلم دهه هفتادی یا معلمی از دهه های 
دیگر و این موضوع به شخصیت معلم بستگی دارد گاهی 
یک معلم سن و سال دار تر می تواند خیلی عالی با دانش 
اموز ارتباط برقرار کند و گاهی هم برعکس این اتفاق رخ 
نمی دهد و در واقع این چرخه و سیستم آموزشی مریض 
است که به فضای تربیتی کشور آسیب می زند  البته تا 
حدودی سکوت معلم ها در سال های گذشته کمترشده 
است و انجمن ها و کانون ها به نوعی دارند این فضا 
محسوسی  تغییر  همچنان  وضعیت  اما  می شکنند  را 

نداشته است.
فاطمه حیدری هم از همین معلم های جوان است، 
که حالا سه سالی  و  ۲۵ ساله  معلمی دهه هفتادی 
می شود که رؤیای پزشک شدنش تبدیل شده است به 
معلمی. مثل اکثر دبیرستانی های تجربی خوان دلش 
می خواست پزشک شود اما نتیجه کنکورش، قبولی در 
رشته »علوم تربیتی« دانشگاه فرهنگیان بود و سال های 
اول تحصیلش و شرایط نه چندان خوب دانشگاه همان 
انگیزه های اندک معلمی را هم در درونش خاموش کرد.

*شغلی که زندگی است   
»از همون اول حس تعهد و مسئولیت رو درون خودم 
مرور  رو  آینده  انداز سال های  چشم  و  کردم  احساس 
سال  هر  و  برن  و  بیان  بود  قرار  که  هایی  سال  کردم، 
خودت،  وجود  به  بشه  اضافه  کودک  تا  سی  روحیات 
می دونستم که داشتن حس مسئولیت به تنهایی کافی 
نیست و هر شغلی که درونش عشق نباشه، میشه کاری 
صرفا برای انجام دادن اما معلمی داستانش فرق می 
کرد و من این داستان رو از بَر بودم چون در یک خانواده 
فرهنگی بزرگ شده بودم«؛ این ها جمله های یک معلم 
دهه هفتادی است که معتقد است معلمی فقط یک 

شغل نیست و یک مسئولیت سنگین است.
»شب قبل از روز اول مدرسه رفتم حرم و از خود حضرت 
معصومه)س( خواستم که کمکم کنه تا عهده دار این 
وظیفه بزرگ باشم و عشق بچه ها رو درون قلبم احساس 
کنم. همین اتفاق افتاد و همون روز اول که بچه های 
روستا رو دیدم مهر عمیق شون رو تو قلبم حس کردم و 
حالا همیشه با شروع سال تحصیلی باز هم همون دعا 
و همون زیارت رو تکرار می کنم و شور اشتیاق و علاقه ام 
به معلمی هر سال بیشتر میشه«؛ این عشق و علاقه به 

معلمی گاهی هم البته طعم تلخی دارد.
فاطمه حیدری می گوید: سختی هایی که ساختار 
آن  باعث  پرورش  و  آموزش  سیستم  و  آموزشی  نظام 
هستند، روان یک معلم را فرسوده می کند و معلم اسیر 
چارچوب هایی می شود که فکر می کند بی ثمر است و 
من معلمی که دغدغه ام باید مطالعه و علم آموزی بیشتر 
باشد، درگیر تکالیف و بخشنامه های متعددی می شوم 
که به سرعت تغییر می کنند و بعضاً همدیگر را نقض می 
کنند، این اتفاق اختیار را از معلم می گیرد، خلاقیت معلم 
کور و ذهنش بسته می شود در حالی که قطعاً تدریسی 
که روتین و یکنواخت نباشد و طوری باشد که بچه ها 
درس و معلم را یکی بدانند، ماندگاریش در ذهن بچه ها 

بیشتر می شود.
معلم دهه هفتادی که می پرسم، می  تفاوت یک  از 
گوید: جسارت و شجاعت ما در بیان حرف هایمان و 
تغییر وضعیتی که وجود دارد بیشتر در این نسل دیده 
می شود، شاید معلم های سال های قبل قائل به این 
از هم  باید جدای  آموز  بودند که دنیای معلم و دانش 
باشد، ادبیات بیشتر دستوری بود و کار دانش آموز هم 
بین  مرزی  که  این است  اعتقاد خود من  اما  اطاعت. 
دانش آموز و معلم نباید باشد، نقش معلمی یک نقش دو 
طرفه است و اگر معلمی به این اعتقاد داشته باشد اعتماد 

دانش آموز را هم به دست خواهد آورد.
همین  که  شد  خواهد  تر  مهم  وقتی  اعتماد  این 
آموزش های کلاس، پایه  تصمیم گیری های مهم تر دانش 
آموز در سال های بعدی زندگی اش را تشکیل می دهد، 
به گفته این معلم جوان همه حرف هایی که من معلم در 
کلاسم می زنم، اولین ورودی های ذهنی کودک و بخشی 
از ناخودآگاهش در سال های بعد می شود. من با آگاهی 
از این موضوع، نسبت به حرف و عملی که در کلاس 
انجام می دهم، احساس تعهد می کنم و قطعاً این یک 
نگاه گذرا و موقتی نیست، چون زندگی سال های بعد 
دانش آموز را هم در نظر می گیرم و می دانم شاید بخشی 
از تصمیمات آینده اش به حرف های امروز من در کلاس 

درس گره خورده باشد.
بچه  مغز  که  است  معتقد  هفتادی  دهه  معلم  این 
های  بازی  تلویزیونی،  های  شبکه  انواع  با  امروز  های 
سوال  اما  شده  محاصره  موبایل  و  تبلت  کامپیوتری، 
اینجاست که عمق اطلاعات شان چقدر است؟ وظیفه 
معلم امروز شاید این باشد که به جای دیتا دادن و اضافه 
کردن اطلاعات، همان دانش قبلی را به مرحله درک و 
فهم برساند. کاری که البته از چنین معلم هایی برخواهد 
آمد که عشق چاشنی بار مسئولیت سنگین روی شانه 

هایشان باشد.

روایت چشمانی که سفید شدند

کور درمانی در قم 

»چشم ۹ نفر در یکی از کلینیک های خصوصی قم کور شد«، خبری تکان دهنده و نگران 
کننده که به سرعت در تمام فضای مجازی پر شد و کمی بعد خبر دیگری از سوی محمود 
پرهام معاون درمان دانشگاه علوم پزشکی قم منتشر شد که خبر پیشین را تکذیب نمی کرد 
و خبر از عفونت چشم ۹ بیماری بود که پس از ویزیت اولیه بعد از جراحی مشخص شده بود 
چشم بیماران در این کلینیک خصوصی دچار عفونت شده است. خبرهای ضد و نقیض در 

فضای مجازی و کوچه و بازار هر لحظه اضافه می شد.
حتی فکر کردن به این موضوع که برای درمان بروی و نابینا شوی سخت بود تا دیروز 
دنیا را با تمام زیبایی ها و رنگ آمیزیهایش مشاهده می کردی و امروز جز سیاهی و تاری 

چشمانت نبیند.
توانستیم  و  رسید  نتیجه  به  خصوصی  کلینیک  این  بیماران  یافتن  برای  تحقیقات 
وضعیتشان را از خانواده هایشان جویا شویم. در نتیجه تحقیقات متوجه شدیم که چند تن 
از کسانی که در این فاجعه پزشکی که برخی علاقمند هستند آن را یک اتفاق ساده و یا 
قصور عنوان کنند، به جز همشهریان، ساکنان شهرهای دیگر نیز هستند که برای درمان، 

شهر قم را انتخاب کردند و متأسفانه سوی چشمانشان از بین رفته است.
زهرا اسفرم از نزدیکان یکی از بیمارانی است که برای درمان آب مروارید به قم سفر کرده 
و به امید اینکه نور چشمانش بهتر از قبل می شود زیر تیغ جراحی رفت و دیدگانش تیره و 

تار شد.
اسفرم همه چیز را در گفت وگو با خبرنگار مهر، اینگونه تعریف می کند: خاله ام در قم 
مهمان بود و برای جراحی یکی از چشمانش که به آب مروارید دچار شده بود توسط یکی از 

جراحان چشم ویزیت و نوبت عمل به وی داده شد.
وی افزود: صبح ۳۱ فروردین ماه بود برای جراحی به یکی از کلینیک های خصوصی 
مراجعه کردیم. عمل جراحی به پایان رسید و مراحل ترخیص به سرعت اجرا شد اما از بدو 
ترخیص این بیمار با سردردهای عجیب و چشم درد شدید مواجه شد، سحرگاه روز بعد بود 
که با دیدن تب و تاب خاله ام که پیرزن ۷۵ ساله ای است به یکی از درمانگاه ها مراجعه کردیم 
اما این درد امان بیمار را بریده بود تا اینکه صبح شد و به کلینیک مراجعه کردیم علت بی 
تابی بیمار تشخیص داده نشد و این دردها تا روز بعد ادامه داشت و موجب شد بار دیگر به 
پزشک مراجعه کنیم و این بار پزشک معالج پس از بررسی متوجه شد عفونت شدید چشم 
این بیمار را فرا گرفته و پس از تزریق اولیه و دستور بستری در تهران ما را روانه بیمارستان 

فارابی در تهران کرد.
وی گفت: پزشک معالج و رئیس کلینیک در حالی که می دانستند کوتاه ترین زمان هم 
برای از بین نرفتن امید در این حادثه حیاتی است ما را به حال خود رها کردند تا با وسیله ای 
شخصی به تهران برویم. پس از رسیدن به بیمارستان فارابی و بررسی پزشکان متوجه شدیم 
عفونتی شدید موسوم به عفونت بیمارستانی چشم بیمار را درگیر کرده است و کمتر امیدی 
به بهبودی است. اقدامات درمانی توسط پزشکان متخصص آغاز و بیمار به مدت یک هفته 

در بیمارستان بستری شد.
اسفرم افزود: در طول این مدت چند عمل جراحی مختلف بر روی چشم بیمار انجام شد، 
پیوند قرنیه، ترمیم شبکیه عمل هایی بود که نتایج مطلوبی را به دنبال نداشت و بنا به گفته 
پزشکان در بیمارستان فارابی عفونت زیاد موجب خوردگی شبکیه شده بود. تلاش ها برای 
خشک کردن عفونت ادامه دارد و به صورت قطعی گفته شد که امیدی به بازگشت بینایی 

خاله ام وجود ندارد.
علی جواد دیگر بیماری است که برای درمان به قم سفر کرده و در کلینیک خصوصی 

مورد جراحی قرار گرفته است.
احمد پسر این بیمار به خبرنگار مهر می گوید که به منظور معاینات پزشکی به قم آمدیم 
و پس از مراجعه به کلینیک چشم پزشکی خصوصی تشخیص داده شد پدرم به بیماری 
آب مروارید دچار شده و باید جراحی شود. ما با اطمینان خاطر پدرم را به تیغ جراحی 
سپردیم اما پس از جراحی پدرم با سردرد و چشم درد فراوان مواجه شد و حتی متوجه شدیم 
نمی تواند اطرافش را ببیند، روز دوم پس از اینکه به کلینیک مراجعه کردیم، پس از معاینات 

اولیه به ما گفتند باید سریع به بیمارستان فارابی تهران بروید.
وی گفت: با اینکه وضعیت بیمار حاد بود و باید با مراقبت خاص اعزام صورت می گرفت، 
خودمان رفتیم. پدرم به سرعت در بیمارستان فارابی بستری و مورد جراحی قرار گرفت. اما 

با وجود تلاش پزشکان امکان بازگشت بینایی به چشمان پدرم وجود ندارد.
بنا به گفته وی این بیمار ۸۶ ساله در حال حاضر با درد فراوانی مواجه است و درمان هنوز 
ادامه دارد. هرچند که از بیمارستان مرخص شده است اما مشکلات ناشی از آلودگی و 

عفونت همچنان ادامه دارد.
*پزشک معالج حتی پس از معاینه مجدد نیز نگفت که دچار عفونت شده ای

پس از پیگیری برای یافتن دیگر بیماری که در این ماجرا دچار آسیب شده بود با آقای 
سامع تماس گرفتیم که با مهربانی خود پاسخگوی ما است. درد چشم آزارش می دهد و 
در صدایش درد و آهی نهفته است که هر گوش شنوایی حتی اگر برای نخستین بار هم 
صدای او را بشنود متوجه ناراحتی اش خواهد شد. برایمان اینگونه تعریف می کند که ۳۱ 
فروردین ماه بر اساس نوبتی که برای عمل جراحی داشتم از به قم آمدم و مورد جراحی 

قرار گرفتم.
وی افزود: از لحظات نخست ترخیص از این کلینیک چشم پزشکی با سردردهای عجیب 
و دردناکی مواجه بودم روز بعد از جراحی همراه با دامادم به کلینیک مراجعه کردیم و به 
پزشک معالج گفتم دردهای ناشی از این جراحی به شدت اذیت می کند، اما پزشک معالج 
با عنوان اینکه التهاب است مرا به اتاق پانسمان ارجاع داد که پرستار همان کلینیک به من 
گفت چشم شما عفونت دارد. از این حرف پرستار نگران بودم و با پزشک مطرح کردم و 
پاسخ خاصی به ما داده نشد تا اینکه روز بعد در تماسی از سوی این کلینیک چشم پزشکی 

از پسرم خواسته شد هرچه سریع تر برای معاینه مجدد به کلینیک برویم.
پزشک معالج حتی پس از معاینه مجدد نیز نگفت که دچار عفونت شده ای؛ با تزریق 
داخل چشم به همراه معرفی نامه ما را به بیمارستان فارابی ارجاع دادند. به اینجا که 
می رسد صدایش می لرزد و ادامه گفت و گو را به دخترش می سپارد. دختر این بیمار با 
اشاره به مصاحبه اخیر دکتر پرهام معاون دانشگاه علوم پزشکی می گوید: در حالی ایشان 
با کوچک نشان دادن این فاجعه از ترخیص ۶ بیمار از جمع ۹ بیماری که در این کلینیک 
مورد جراحی قرار گرفته و نابینا شده اند سخن می گوید که وضعیت هیچیک از بیماران 
خوب نیست و بیمارستان بیشتر از مدت زمان محدود نمی تواند بیمار را نگه دارد و ترخیص 
می کند تا ادامه درمان در منزل انجام شود. پزشکان به دنبال خشک کردن عفونت هستند 
با چند کلینیک و درمانگاه تماس گرفتیم اما هیچ مرکزی ما را پذیرش نمی کند. ما از پزشک 

معالج و رئیس کلینیک چشم پزشکی اعلام شکایت کردیم.
بغض مانع از گفتن دردهایی که با دیدن درد پدر بر سینه دارد، نمی شود و می گوید: در 
این مدت هیچ کسی برای دلجویی و پیگیری وضعیت این بیماران مراجعه نکرده است، اگر 

دردی از ما دوا نمی کنند حداقل نمک بر زخم نباشد.
هدایت زندیه نیز دیگر بیماری است که در ۳۱ فروردین در این کلینیک خصوصی مورد 
جراحی قرار گرفته و در مقابل مبالغی که پرداخت کرده است، چشم او برای همیشه بخاطر 

آلودگی تجهیزات اتاق عمل نابینا شد.
محسن زندیه پسر هدایت زندیه نیز از وضعیت پدرش می گوید: پدرم بینایی اشرا از 
دست داد و سرگیجه و سر درد دارد، او نابینا شده است. پدرم چند روزی را در بیمارستان 
فارابی بستری بود و مورد جراحی قرار گرفت. پس از چند روز از بیمارستان فارابی 
مرخص شد اما با توجه به وضعیت بحرانی پدرم به سرعت در بیمارستان دیگری در کرج 

بستری اش کردیم. 
پدرم پیرمردی ۶۷ ساله است که به دلیل قرار گرفتن در این شرایط بسیار افسرده شده 
است. یکی از پزشکان در بیمارستان فارابی گفت که باید زمان بدهید، اتفاق ناخوشایندی 
افتاده و ممکن است هیچ گاه بینایی اش بازنگردد. پسر این بیمار یز تاکید می کند ما از 

مراجع قانونی پی گیر هستیم.
سید کاظم حسینی دیگر بیمار ۶۴ ساله قمی است و در همان روز و توسط همان پزشک 

مورد جراحی در کلینیک خصوصی قرار گرفته است.
پسرش سید محمد حسینی در پاسخ به پرسش هایمان مبنی بر چگونگی وضعیت 
بیمارشان اینگونه می گوید: پدرم در یکی از کلینیک های خصوصی جراحی کرد و دچار 
عفونت شد، سردرد و چشم درد از روز اول پس از جراحی امانش را برید و پس از مراجعه به 
پزشک معالج، ما را به بیمارستان فارابی ارجاع دادند و در آنجا نیز پیوند قرنیه صورت گرفت. 
اما در حال حاضر پدرم نمی تواند ببیند و به ما امیدی داده نشده که بتواند بینایی اش را 
بدست بیاورد. از روز اول تا کنون از دانشگاه علوم پزشکی و یا کلینیک کسی به ما مراجعه 

نکرده و دلجویی صورت نگرفته است.
در ادامه پی گیری ها با فاطمه هاشمی وکیل پرونده این مصدومان که مادر وی نیز در این 

ماجرا دچار آسیب شده است، سخن گفتیم.
هاشمی اینگونه روایت می کند ۳۱ فروردین عمل های متعددی در یکی از کلینیک های 
خصوصی انجام می شود که ۹ نفر دچار عفونت شدید شدند و همین عامل موجب شد 
چند نفر آنان بینایی خود را از دست بدهند. در این راستا وکالت جمعی از این بیماران اخذ 
شد و پرونده قضائی این کلینیک برای بررسی قصور پزشکی و دیگر احتمالات در شعبه ۶ 

بازپرسی دادسرای عمومی و انقلاب باز شده است.

فرمانده انتظامی استان قم  خبرداد

انهدام باند سارقان 37 رأس احشام در قم
فرمانده انتظامی استان قم از کشف ۳۰ رأس گوسفند و ۷ رأس گوساله مسروقه در پی 

دستگیری ۴ نفر سارق احشام در قم خبر داد. 
 سردارعبدالرضا آقاخانی اظهارداشت: در پي وقوع چندین فقره سرقت احشام از قلعه 
های دامداری در قم، شناسایی و دستگیری متهم و یا متهمان در دستور کار مأموران پایگاه 

دوم پلیس آگاهی استان قم قرار گرفت.
فرمانده انتظامی استان قم خاطرنشان کرد: با اعزام مأموران به محل های سرقت و 
بررسی جغرافیای جرم، احتمال تردد و سکونت سارقان در آن منطقه قوت گرفته و مشخص 

شد سرقت ها با شیوه ای خاص و توسط اعضای یک باند سرقت صورت گرفته است.
وی با بیان این که سرکرده این باند فردی سابقه دار و حرفه اي است، گفت: در بررسی 
های صورت گرفته مشخص شد متهم و ۳ تن از همدستانش احشام مسروقه را برای فروش 
به روستایی در استان همجوار منتقل کرده اند که بلافاصله با هماهنگی های قضائی تیمی 
از مأموران پایگاه دوم پلیس آگاهی به آن استان اعزام و موفق شدند اعضای این باند را 
دستگیر کنند. فرمانده انتظامی استان قم بیان داشت: از سارقان، ۳۰ رأس گوسفند و ۷ 
رأس گوساله مسروقه کشف و با شناسایی افراد مالباخته احشام مکشوفه تحویل شان شد.

باند ضمن شناسایی  این  از تشکیل  آقاخانی تصریح کرد: متهم اصلی پس  سردار 
قلعه های دامداری فاقد نگهبان و همچنین سگ نگهبان در نیمه هاي شب با همکاری 
همدستانش توسط یک دستگاه خودرو نیسان و یک دستگاه خودرو پژو نسبت به سرقت و 

جابجایي احشام مسروقه اقدام می کردند.
فرمانده انتظامی استان قم گفت: سرانجام متهمان به همراه پرونده تشکیل شده برای 

انجام مراحل قانونی تحویل مرجع قضائی استان شدند.
*اعتراف سارقان مغازه به 20فقره سرقت

فرمانده انتظامي استان قم  در بخش دیگری از سخنان  خود از دستگیري ۲ سارق مغازه 
در قم و کشف ۲۰ فقره سرقت در این رابطه خبر داد. 

 سردار آقاخانی اظهارداشت: در پي وقوع چندین فقره سرقت از مغازه های شیشه 
سکوریت در قم، موضوع به صورت ویژه در دستور کار کارآگاهان پلیس آگاهي استان قم 

قرار گرفت.
وي گفت: در ادامه مأموران با بررسي و مطالعه دقیق پرونده هاي ورودي و جغرافیاي 
جرم و همچنین انجام اقدامات پلیسي ابتدا متهم اصلي و سپس ۲ تن از همدستانش را 

شناسایی و دستگیر کردند.
فرمانده انتظامی استان قم افزود:افراد مذکور در ساعات بعدازظهر هنگامي که مغازه 
داران جهت استراحت به منزل مراجعه و کرکره مغازه را باز مي گذاشتند اقدام به باز نمودن 
قفل شیشه سکوریت کرده و اموالي شامل لپ تاپ، گوشي، کیس و مانیتور، اسپیکر و ... 

را سرقت مي کردند.
سردار آقاخانی تصریح کرد: متهمان طی تحقیقات مأموران و در مواجهه با شواهد و قرائن 

موجود به ۲۰ فقره سرقت مغازه درقم اعتراف کردند.
فرمانده انتظامی استان از شناسایی و دستگیری ۲ نفر مالخر در ارتباط با این پرونده خبر 
داد و گفت: سرانجام متهمان برای انجام مراحل قانوني تحویل مرجع قضائي استان شدند.

*کشف 155 کیلوگرم تریاک در قم
فرمانده انتظامی استان قم در بخش دیگری از سخنان  از کشف ۱۵۵ کیلوگرم تریاک در 

عملیات مشترک پلیس مبارزه با مواد مخدر استان های "قم و لرستان" خبر داد. 
وی  اظهارداشت: در پیگیری پلیس مبارزه با مواد مخدر استان لرستان مشخص شد 
فردی قصد دارد با یک دستگاه جک، یک محموله مواد افیونی را از استان اصفهان و با 
عبور از حوزه استحفاظی قم به تهران منتقل کند که در ادامه با اعلام به پلیس مبارزه با مواد 

مخدر استان قم، بلافاصله موضوع دردستور کار مأموران این پلیس قرار گرفت.
وی گفت: سپس طی هماهنگی های قضائی مأموران به محل های مورد نظر اعزام و با 

کنترل تردد خودروهای عبوری سرانجام خودرو مذکور را شناسایی و متوقف کردند.
فرمانده انتظامی استان قم افزود:در ادامه طی بازرسي به عمل آمده از خودرو مذکور 
۱۵۵ کیلو و ۵۲۰ گرم مواد مخدر از نوع تریاک کشف و راننده و سرنشین خودرو دستگیر 
شدند. سردار آقاخانی گفت: نهایتاً متهمان به انضمام پرونده متشکله برای انجام مراحل 

قانونی تحویل مرجع قضائی استان شدند.
 

مدیرکل میراث فرهنگی، صنایع دستی و گردشگری قم:

9 اثر تاریخی قم ثبت ملی شد
مدیرکل میراث فرهنگی، صنایع دستی و گردشگری قم، گفت: ۹ اثر تاریخی شامل قلعه 
خشتی دیرگچین، سرای احمدزاده، سرای نو، مزرعه احمدآباد، خانه کرمانی ها، تکیه 
روستای کاسوا، خانه پایین قلعه قمرود، مجموعه زنبورک، مجموعه بناهای تاریخی روستای 

حسین آباد نیزار این استان ثبت ملی شدند.
 حمید یزدانی با اشاره به ظرفیت های آثار تاریخی این استان افزود: در جلسه کمیته ثبت 
سازمان میراث فرهنگی که با حضور کارشناسان، صاحب نظران و مسئولان مربوطه برگزار 

شد این آثار واجد ارزش ثبت در فهرست آثار ملی شناخته شدند.
وی اظهار داشت: قلعه خشتی دیرگچین در نزدیکی کاروانسرای تاریخی دیرگچین قرار 
دارد که با توجه به شکل بنا، فرم معماری، اثر متعلق به دوره قاجار است اما به نظر می رسد 
در دوره صفویه و در زمان رونق کاروانسرای دیر گچین و به منظور پذیرش اسکان کاروان 
ها و اقامت مسافران بیش از ظرفیت پذیرایی کاروانسرای دیر گچین، قلعه خشتی را بنا 

نهاده اند. 
یزدانی با بیان این که سرای احمدزاده در شهر قم و در نزدیکی چهار راه بازار واقع است 
گفت: این بنا با وجود قرارگیری در هسته مرکزی شهر با کم توجهی و کم لطفی فراوانی 
مواجه است و به مرور زمان دچار آسیب ها و تخریب های فراوانی شده است که با ثبت این 
 ـاضطراری امید  اثر در فهرست آثارملی ایران و تهیه طرح مرمت و اجرای اقدامات حفاظتی 

است که از تخریب بیشتر آن جلوگیری شود.
مدیرکل میراث فرهنگی، صنایع دستی و گردشگری قم، بیان کرد: سرای نور از دیگر آثار 
و اماکن تاریخی قم است که در نزدیکی سه راه بازار این شهر واقع شده و از اولین نمونه های 
مراکز خرید مدرن )پاساژهای امروزی( در استان می باشد که سیستم نورگیری منحصر به 
فرد و همچنین تزئینات آجری سردر ورودی بنا، از لحاظ معماری واجد ارزش است، این اثر 

بخاطر قرارگیری در محدوده بازار استان قم، شرایط ایده آلی جهت سرمایه گذاری دارد.
وی گفت: خانه کرمانی ها متعلق به دوره قاجار و در شهر قم و در خیابان ۵۵ متری 
عماریاسر قرار گرفته است و از آنجایی که این بنا سال ها خوابگاه طلاب کرمانی مقیم قم 

بوده به همین عنوان به نام »خانه کرمانی ها« نیز نامگذاری شده است.
یزدانی اظهار کرد: مزرعه احمد آباد واقع در محدوده بخش کهک شامل کوشک و حمام 
است که مانند نمونه های دیگر مزارع تاریخی استان برای تامین نیازهای زندگی مالک 

مجموعه مورد استفاده بوده است.
وی با بیان اینکه تکیه روستای کاسوا در روستایی به همین نام و در بخش خلجستان واقع 
شده است گفت: با توجه به معماری و ساختمان های مشابه مانند تکیه تجریش و تکیه 

تفرش، به احتمال زیاد تکیه کاسوا نیز به اواسط دوره قاجار تعلق دارد.
مدیرکل میراث فرهنگی استان قم ادامه داد: خانه پایین قلعه قمرود در بخش مرکزی، 
مجموعه بناهای روستای حسین آباد نیزار شامل آب انبار، مسجد و یک برج و همچنین 
مجموعه روستای زنبورک شامل قلعه، حمام، مسجد و آسیاب از دیگر آثار استان قم بود 
که در فهرست آثار ملی ایران به ثبت رسید. استان قم دارای حدود ۳۶۵ اثر تاریخی به ثبت 

رسیده است.
 

رئیس اداره نگهداری ابنیه راه های اداره کل راهداری و حمل و نقل جاده ای قم:

پل جاده ای سیرو در قم تا پایان اردیبهشت 
مرمت می شود 

رئیس اداره نگهداری ابنیه راه های اداره کل راهداری و حمل و نقل جاده ای قم گفت: 
درقالب طرح های مشترک)امانی - پیمانی( تعمیرات اساسی پل جاده ای سیرو واقع در 
بخش کهک استان اجرا می شود و تا پایان اردیبهشت ماه جاری به بهره برداری می رسد. 

عباس شکوری افزود: به دلیل بارش های سیل آسای فروردین ماه امسال که منجربه 
خسارت هایی به زیر ساخت های جاده ای و ابنیه آنها شد، اجرای طرح های بهسازی و 

تعمیرات اساسی راه و ابنیه، در دستور کار این اداره کل قرار گرفت.
وی، اقدام های اجرایی اداره کل جاده ای جهت مدیریت سیلاب های فروردین ماه 
گذسته را در سطح راه های استان، در قالب طرح های امانی و پیمانی برشمرد و گفت: 
غالب اقدام های امانی، به صورت مقطعی و جهت جلوگیری از وقوع حوادث احتمالی و 

به صورت ترمیمی، به منظور عادی سازی جریان ترافیک و رفع انسداد محور بوده است. 
وی تصریح کرد: پس از رفع انسداد و ایمن سازی اولیه جهت جلوگیری از حوادث جاده 
ای که توسط عوامل و ماشین آلات به مرحله اجرا در آمد، در کمترین بازه زمانی، نسبت به 

برآورد خسارت و ارائه طرح های مرمتی و تعمیرات اساسی اقدام شد.
شکوری ادامه داد: از جمله محورهایی که در سطح استان شاهد بارش سنگین باران و 
وقوع سیل بودیم محورهای جاده ای بخش کهک بود که شدت آسیب های وارده به پل 

سیرو در این بخش چشمگیر بود.
وی گفت: از آنجا که پل سیرو ضمن اهمیت مواصلاتی به دلیل کاربرد سازه های لوله ای 
در آن با آبشستگی گاها ۲ متری درزیر لوله های معبر به دلیل سیلاب مواجه شده بود، در 
اقدام اولیه، عوامل اداره راهداری و حمل و نقل شهرستان قم با حمل و قرار دادن صخره 
سنگ های بزرگ در زیر دهانه ها و محل های آبشسته، از تخریب و سقوط لوله ها جلوگیری 

کردند.
وی افزود: پس از ایمن سازی اولیه پل، جهت اجرای طرح تزریق بتن به محل آبشستگی 
ها و زیر لوله ها، نسبت به انسداد مقطعی برخی دهانه ها و هدایت آب به دیگر دهانه ها 

اقدام گردید.
شکوری اضافه کرد: با توجه به همت جمعی و سعی مضاعف تمامی دست اندرکاران، این 

طرح تا پایان اردیبهشت ماه سال جاری تکمیل می شود.
بخش کهک از بخش های پنجگانه استان قم به شمار می آید که تا مرکز شهر قم حدود 

۳۵ کیلومتر فاصله دارد.

ایمان گزارش می دهد

میراث معلمی در یک خانواده قمی
دوازدهم اردیبهشت هر سال جشن دسته جمعی در خانه شان برپاست، جشن روز معلم در یک خانواده خاص.
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با موضوعات اجتماعی،  از اجرای طرح  افق  مدیرکل اوقاف و امور خیریه استان قم 
فرهنگی و قرآنی و با محوریت بقاع متبرکه در سال جاری خبر داد.

 حجت الاسلام والمسلمین عباس اسکندری در سخنرانی قبل از خطبه های نماز جمعه 
این هفته شهر قم در مصلی قدس اظهار کرد: اوقاف نهادی مردمی برخاسته از نیت های 
خیرخواهانه انسان هایی دوراندیش است که برای برطرف کردن نیازهای جامعه پیشگام 
شده اند.  وی افزود: موقوفات با نیت های متنوعی در سراسر کشور از جمله استان قم وجود 
دارند که صدقه جاریه ای برای واقفان به شمار می روند. مدیرکل اوقاف و امور خیریه استان 
قم گفت: طرح های مناسبتی سازمان اوقاف نیز در روزهایی همچون نوروز، ماه رمضان، 
محرم، صفر و دهه های فجر، کرامت و ... در بقاع متبرکه اجرایی می شوند؛ طرح آرامش 
بهاری یکی از مهمترین آنهاست که در طول تعطیلات نوروزی و با برپایی خیمه های معرفت 
و با حضور مبلغان، کارشناسان، مشاوران و روحانیون پاسخگو به احکام شرعی و شبهات 
اینکه تلاش سازمان اوقاف این است  با بیان  و سوالات اعتقادی، برگزار می شود. وی 
که برنامه های فرهنگی و تبلیغی را تا آنجا که نیت واقفان اجازه می دهد با شکوه هر چه 
تمام تر اجرایی کند افزود: توزیع مناسب این برنامه ها در بقاع متبرکه سراسر استان، یکی از 

اولویت های اصلی اداره کل اوقاف قم به شمار می رود.
*اجرای طرح »ضیافت الهی« ماه رمضان بقاع متبرکه 

اسکندری با اشاره به فرا رسیدن ماه مبارک رمضان خاطرنشان کرد: طرح »ضیافت الهی« 
ویژه این ماه در بیشتر بقاع متبرکه قم اجرایی خواهد شد و یکی از مهمترین بخش های آن، 
برپایی ایستگاه های پاسخ به احکام و سوالات شرعی و نیز مشاوره خانواده و سبک زندگی 
اسلامی با حضور کارشناسان خبره است. مدیرکل اوقاف و امور خیریه استان قم، تفسیر 

قرآن را یکی از اولویت های برنامه های قرآنی اوقاف برشمرد و گفت: در هر بقعه ای که زمینه 
اجرای برنامه های قرآنی و تفسیری وجود داشته و از سوی دیگر درخواست و علاقه مردمی 
هم باشد، کلاس های قرآن همراه با تفسیر کلام وحی برگزار خواهد شد. وی ادامه داد: 
ارائه خدمات به نیازمندان جامعه نیز بر اساس نیت های واقفان از سوی اداره کل اوقاف قم 
در اولویت کاری قرار دارد؛ این اقدامات یا در قالب همکاری با مجموعه های خدمت رسانی 
همچون کمیته امداد و بهزیستی صورت می گیرند یا به صورت مستقل توسط اوقاف انجام 
می شوند. اسکندری با اشاره به نیت های متنوع واقفان در طول تاریخ تصریح کرد: تأمین 
دارو و هزینه های درمانی نیازمندان از جمله این نیت هاست و بر همین اساس برنامه های 
گوناگونی را با هدف نتیجه گیری بهتر از طریق نهادهای متولی سلامت جامعه به انجام 
رسانده ایم. مدیرکل اوقاف و امور خیریه استان قم ادامه داد: آزادی زندانیان جرایم غیر عمد 
هم جزو نیت واقفان است و این اداره کل از محل موقوفاتی با همین نیت، سال گذشته و در 
ایام الله دهه فجر و به مناسبت چهلمین سالگرد پیروزی انقلاب اسلامی، هزینه آزادی ۴۰ 
نفر از زندانیان قم را پرداخت کرد و امسال هم این آمادگی را داریم که در تعامل با اداره کل 

زندان های استان و همکاری خیرین، نسبت به انجام این کار اقدام کنیم.
وی به دیگر نیت های وقف اشاره کرد و گفت: اطعام خاص و عام از جمله این نیت هاست و 
موقوفات فراوانی برای این منظور وجود دارد؛ از محل چنین وقف هایی موکب حضرت علی 
بن جعفر)ع( استان قم در شهر اهواز دایر شد تا غذای مورد نیاز بخشی از سیل زدگان استان 
خوزستان فراهم شود. اسکندری افزود: این موکب طی ۱۲ روز و هر رووز ۱۰ هزار پرس 

غذای گرم را طبخ و در بین مردم روستاها و شهرهای مختلف استان خوزستان توزیع کرد.
مدیرکل اوقاف و امور خیریه استان قم با اشاره به ارسال ۶ کامیون از سوی این اداره کل 
شامل مایحتاج ضروری سیل زدگان به خوزستان خاطرنشان کرد: تمام این اقلام از محل 
درآمد موقوفات و نیت های خیر مردمی تامین شدند. وی ادامه داد: اربعین سال ۹۷ نیز 
موکب اوقاف قم در شهر سامرا میزبان زائران حسینی بود و موکب ویژه نیمه شعبان هم در 
سال جاری و در بلوار پیامبر اعظم)ص( برپا شد. اسکندری گفت: در سال گذشته و از محل 
موقوفات خاص با نیت اعزام زائران به عتبات عالیات، خانواده ۴۰ نفر از شهدای مدافع حرم 
قم به عراق اعزام شدند و سفر مشهد مقدس نیز برای خدام بقاع متبرکه و خانواده های آنها 
تدارک دیده شد. مدیرکل اوقاف و امور خیریه استان قم با بیان اینکه در کنار همه برنامه های 
فرهنگی، خدماتی هم به زوار بقاع متبرکه ارائه می شود افزود: در سال جاری قصد داریم 

برنامه ای ویژه کودکان را با محوریت حرم مطهر امامزادگان اجرایی کنیم.
وی همچنین از اجرای طرح افق با موضوعات اجتماعی، فرهنگی و قرآنی خبر داد و 
گفت: این طرح به زودی و با محوریت بقاع متبرکه در سطح استان قم اجرایی خواهد شد.

مدیرکل اوقاف و امور خیریه استان قم: خبرداد 

اجرای طرح افق با محوریت بقاع متبرکه در قم

سمانه سادات فقیه سبزواری *
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عضو هیات نمایندگان اتاق بازرگانی ایران:

برخیبارانتاطلاعاتبازاررابههممیزنند
 عضو هیات نمایندگان اتاق بازرگانی ایران گفت: تصمیمات دولتی نباید به گونه ای 
باشد که تنها عده ای خاص به واسطه ی داشتن رانت اطلاعاتی باعث بر هم زدن نظم 

بازار شوند.
جمال رازقی با بیان اینکه واژه خود تحریمی هر چند که واژه ای ملموس است اما در 
عمل توجه ای به آن نمی شود و همیشه انگشت اتهام به سمت عوامل بیرونی و خارجی 
بوده است، گفت: شاکله اقتصادی کشورها بر پایه تصمیمات و سیاست های دولتها بنا 
می شود و اگر این پایه نادرست بنا شود تا ثریا دیوار کج بالا می رود. این در حالی است 
که در مکاتب اقتصادی، عده ای طرفدار آزادی اقتصادی بر اساس عملکرد بازار هستند، 
عده ای دخالت دولت در اقتصاد را عامل رشد و توسعه می دانند و عده ای هم معتقدند 

تلفیق این دو نظریه باعث داشتن اقتصادی سالم و پویا می شود.
عضو هیأت نمایندگان اتاق بازرگانی ایران افزود: شرایطی که برای اقتصاد ایران پیش 
آمده، مشابهتی با هیچ دوره ای از بعد از انقلاب ندارد؛ به نحوی که اقتصاد نفتی، فضای 
بیشتری را برای حضور دولت و دخالت در اقتصاد باز کرده و هر چند که طی سالهای 
گذشته با وجود تلاش های گسترده ای که در جهت هدایت اقتصاد به سمت فضایی آزاد 
صورت گرفت؛ اما به ویژه در برخی مقاطع، در مورد رفع انحصارات دولتی و مسائل مربوط 

به آن، به شکل همه جانبه اقدام مهمی به عمل نیامد.
رزاقی گفت: حتی پیشنهادات خوبی در جهت اصلاح سیستم مالی، خصوصی سازی 
و ایجاد فضای رقابتی ارائه شد اما از آنجا که بستر تصمیم سازی اصولی و کارشناسی نبود، 
نتوانست پاسخگوی مشکلات باشد؛ به همین دلیل، آنچه بر مشکلات کنونی افزوده، 
تحریم شدید صادرات نفتی است که از یک طرف بر کسری بودجه دولت و از طرف دیگر 

با کاهش ظرفیت عرضه بر تورم می افزاید.
ایجاد  همچنین  و  ارز  گذاری  قیمت  در  دولت  شیوه  میان  این  در  گفت:  وی 
محدودیت های صادراتی و وارداتی مختلف هزینه های بیشتری را علاوه بر دولت بر 
تولید کننده و صادرکننده وارد می سازد؛ در چنین شرایطی اتخاد تصمیمات و اعمال 

سیاستگذاری بسیار پر ریسک و هزینه ساز است.
*چه کسانی از دلار ٤٢٠٠ تومانی سود بردند؟

 عضو هیأت نمایندگان اتاق بازرگانی، صنایع، معادن و کشاورزی ایران ادامه داد: نمونه 
بارز آن اختصاص ارز ۴۲۰۰ تومانی به کالاهای اساسی بود که نه تنها منافع گروه کم 
درآمد را تأمین نکرد؛ بلکه با ایجاد فضای رانتی به افزایش قیمت این کالاها کمک نمود؛ 

بنابراین تصمیم گیری با چنین شرایطی باید با احتیاط و بررسی عواقب گرفته شود.
وی افزود: اخیراً اعلام شده که برای رونق تولید از ابزارهای پولی و تزریق نقدینگی 
استفاده خواهد شد که باز هم تصمیم نادرستی است چرا که منجر به تورم افسارگسیخته 
خواهد شد، چون در حال حاضر مشکلات ساختاری از قبل با این رکود اقتصادی و 
تحریم ها در هم آمیخته شده است و این تصمیم فقط، گره را کورتر می کند. ضمن اینکه از 
همان زمان دولت جهت بهبود فضای کسب و کار قول داد تا قوانین و مقررات متناقض را 
حذف و از صدور دستورالعمل های جدید جلوگیری نماید اما در عمل شاهد بودیم که تنها 

طی دو هفته ۳۳ بخشنامه متعدد در حوزه ارزی صادر شد.
رزاقی گفت: این موضوع نااطمینانی در میان صاحبان کسب و کار نسبت به دولت 
ایجاد کرد و باعث شد مردم هر جور که می توانند سرمایه های خود را به اشکال مختلف 
حفظ نمایند. وقتی ملتی به تصمیمات دولت خود اعتماد داشته باشد همانند کشور 
ترکیه می شود که با کاهش ارزش لیر دولت از مردم خواست که دلارهای خود را بفروشند. 
این چنین اتفاقی می بایست برای ایران نیز رخ می داد. اما متأسفانه تصمیمات عجولانه 

جز سردرگمی و بلاتکلیفی برای کسب و کارها چیزی به همراه نداشت.
وی تاکید کرد: دولت موظف است تغییر و صدور بخشنامه ها را از چند ماه قبل به 
اطلاع بخش های مختلف رسانده و راهکارهای جایگزین را معرفی نماید که این خود 
نیازمند برنامه ریزی های حساب شده است اما چنین عزم و اراده ای در مسئولین دیده 
نمی شود و به نظر می رسد نوعی آشفتگی درونی میان دولتمردان باعث ایجاد ناپایداری 

در سیاست ها و تدوین و اجرای غیر علمی آنها شده است.
وی افزود: آنچه ما به عنوان خود تحریمی از آن یاد می کنیم قوانین و آئین نامه هایی 
هستند که ممکن است متناقض هم نباشند اما تعدد آنها دست و پاگیر شده و ثبات 
اقتصادی را بر هم میزند. شفاف سازی و وجود اطلاعات و آمار به روز می تواند تصویر 
روشنی به مردم و صاحبان کسب و کار از شرایط پیش رو بدهد تا بازارها دچار تلاطم 
و هیجان یک شبه نشوند. اگر دولت تصمیم به تغییر یک سیاست – که مطابق با ساز و 
کارهای بازار و رفع معضلات پیش آمده باشد- داشته باشد باید فرصت تطبیق پذیری آن 
را به بدنه اقتصادی کشور بدهد و به گونه ای نباشد که تنها عده ای خاص به واسطه داشتن 

رانت اطلاعاتی باعث بر هم زدن نظم بازار شوند.

 محمود جامساز اقتصاددان پاسخ داد

راهکارهایتعزیراتیقیمتهاراکنترلمیکند؟

اتخاذ راهکارهای تعزیراتی برای مقابله با گران فروشی مسأله ای است که یک اقتصاددان 
آن را در راستای سیاست های دستوری در اقتصاد می داند و می گوید که این گونه اقدامات 
هرچند ممکن است به صورت آنی مؤثر باشد اما در بلند مدت نمی تواند مشکلات اقتصاد 

دولتی را حل کند.
افزایش نرخ تورم در اقتصاد ایران مسأله ای واقعی است که تا حدود زیادی از افزایش 
حجم نقدینگی و گرانی دلار در سال گذشته تأثیر گرفت. این مساله از طریق التهاب 

بازارهای سرمایه ای و افزایش هزینه های تولید شدت بیشتری هم گرفت.
با این حال واقعیت این است که در شرایط التهاب اقتصادی، فعالان اقتصادی هم 
دچار نا اطمینانی در سرمایه گذاری می شوند و می خواهند از طریق حداکثرسازی قیمت 
خدمات خود، کمترین ضرر را از تورم داشته باشند. به این قضیه می توان سوءاستفاده 
برخی از فعالان اقتصادی را هم اضافه کرد. کسانی که می خواهند از تشویش بازار، 
حداکثر سوءاستفاده را کرده و خدمات خود را بسیار بیشتر از ارزش واقعی آن بفروشند. 
این شرایط باعث می شود بر شعله تورم دمیده شود و مصرف کنندگان بیشترین ضرر را از 
آن داشته باشند. مجموع این شرایط باعث شد رئیس جمهور، دهم اردیبهشت امسال به 
چهار وزیر کابینه دستور دهد تا اقدامات لازم و مؤثر در زمینه توزیع کالاها و مقابله با گران 

فروشی را انجام دهند.
*در اقتصاد دستوری نمی توان انتظار سرمایه گذاری داشت

در این رابطه محمود جامساز در گفت وگو با ایسنا، با بیان اینکه کسانی که قدرت های 
اقتصادی دارند، می توانند با دسترسی به برخی اطلاعات به اقداماتی دست بزنند که 
بازار را ملتهب کنند، گفت: در چنین شرایطی دولت هر از گاهی برای برای جلوگیری 
از از گرانی های بی حد و حصر و گران فروشی ها مجبور است اقداماتی انجام دهد. این 
اقدامات معمولًا از طریق تثبیت قیمت ها یا ایجاد فضای امنیتی انجام شود که هرچند 
ممکن است به صورت آنی مؤثر باشد اما در بلندمدت نمی تواند مشکلات اقتصاد دولتی 
را حل کند. او با تاکید بر اینکه سیاست های دستوری در اقتصاد نمی تواند پاسخگوی 
آزاد سرمایه را متوقف می کند و  مشکلات باشد، ادامه داد: تثبیت قیمت ها جریان 
در چنین شرایطی هم نمی توان انتظار رونق سرمایه گذاری های اقتصادی را داشت. 
همانطور که می دانیم رونق سرمایه گذاری باعث افزایش درآمدهای ملی و افزایش رفاه 

می شود که در شرایط اقتصاد دستوری نمی تواند اتفاق بیافتد.
*دولت از سیاست های ضد انحصارطلبی هم استفاده کند

او به افزایش سفته بازی ها در اقتصاد به عنوان یکی از عواملی که باعث کاهش رونق 
تولید و افزایش تورم می شود اشاره کرد و گفت: در چنین شرایط سیاست تنظیم بازار جزو 
یکی از وظایف اقتصادی دولت است که برای حمایت از مصرف کنندگان در برابر گرانی ها 
از آن استفاده می شود. دولت در کنار این سیاست باید از سیاست های ضد انحصارطلبی 

هم برای مقابله با انباشت ناسالم ثروت استفاده کند.

اقتصادی

»حسام عقبایی« نایب رییس اول اتحادیه مشاوران املاک، افزایش و بالا بردن 
ساخت و ساز را از عوامل کاهش قیمت مسکن دانست و گفت: برای این منظور وزارت 
راه و شهرسازی باید زمین ارزان در اختیار سازندگان قرار دهد تا در حوزه استیجاری 

نیز این افزایش تولید فضای انحصاری را بشکند و رقابت به وجود آید.
جدیدترین گزارش بانک مرکزی نشان می دهد که متوسط قیمت خرید و فروش 
یک متر مربع زیربنای واحد مسکونی در تهران در فروردین1۳98 خورشیدی بیش از 

11 میلیون تومان بوده است.
این افزایش قیمت خانه دارشدن را برای بسیاری از افراد ساکن در تهران به رویایی 
دست نیافتنی تبدیل کرده است که در نتیجه آن با بی ثباتی و رکود در بازار معامله 
مسکن مواجه هستیم زیرا قیمت به نحو بی سابقه ای افزایش پیدا کرده و قدرت خرید 

مردم نیز کم شده است.
با توجه به این وضعیت بازار مسکن، با »حسام عقبایی« نایب رییس اول اتحادیه 

مشاوران املاک به گفت وگو پرداخته ایم.
-در ادامه متن گفت وگو را می خوانیم:

*با توجه به روند افزایش قیمت مسکن به نظر شما وضعیت این بخش در 
1398خورشیدی چگونه خواهد بود؟

قیمت مسکن در 1۳97خورشیدی رشد صد در صدی پیدا کرد که این رشد توام با 
تورم رکودی بود و در اسفند ماه همین سال باعث کاهش معامله های این بخش شد 
به گونه ای که رکود تورمی عمیق بر بازار مسکن حاکم شد. به همین ترتیب بنده پیش 
بینی می کنم که در نیمه نخست 1۳98خورشیدی مسکن افزایش قیمتی پیدا نمی 
کند زیرا این بخش در سال قبل تا آنجایی که ممکن بود، افزایش قیمت داشته است 
به گونه ای که اکنون توان متقاضیان مسکن به حدی کاهش پیدا کرده که قدرت 

خرید ندارند.
* با توجه به این افزایش قیمت، مالکان می توانند اجاره بها را چه مقدار 

افزایش دهند؟ 
با توجه به اینکه قیمت مسکن به خصوص در شهرهای بزرگ حدود صد در صد 
افزایش پیدا کرده است قاعدتاً مالکان نیز به دنبال افزایش قیمت اجاره ملک های 
خود هستند اما این افراد نباید توقع داشته باشند که اجاره بها را تا میزان رشد قیمت 
مسکن بالا ببرند زیرا چنین توانایی در بازپرداخت مستاجران به صورت بالقوه و بالفعل 
وجود ندارد و حداکثر توانایی که آنها برای پرداخت اجاره مسکن دارند، 1۰ الی 15 

درصد است.
اگرچه هنوز موج اصلی اجاره مسکن شروع نشده اما عده ای به پیشواز افزایش 
اجاره بهای مسکن رفته اند اما عملًا نباید این افزایش بیش از رقم گفته شده باشد چرا 
که مستاجران توانایی بازپرداخت بیش از آن را ندارند و حتی اگر حقوق آنها ۲۰ درصد 
هم افزایش پیدا کند و تمام این افزایش حقوق هم در بخش مسکن هزینه کنند دیگر 

توانی برای اداره بخش های دیگر زندگی خود ندارند.
*به نظر شما در 1398خورشیدی اجاره بها به چه اندازه افزایش پیدا خواهد 

کرد؟
پیش بینی بنده این است که در 1۳98خورشیدی افزایش اجاره بها در شهرهای 
بزرگ حدود ۲۰ درصد در شهرهای متوسط چیزی حدود 1۰ الی 15 درصد و در 
شهرهای کوچک هم به دلیل وجود توازن میان عرضه و تقاضا افزایش اجاره بهایی 

نسبت به سال قبل نخواهد داشت.
* با توجه به آمارها، خانه های خالی زیادی در تهران و دیگر شهرها وجود دارد. 

نهادهای مسوول باید چه سیاست هایی در قبال این خانه ها در پیش بگیرند؟
وظیفه سازمان امور مالیاتی و وزارت راه و شهرسازی در قبال خانه های های خالی 
توسط قانون مشخص شده است؛ یعنی برای این خانه ها مالیاتی خاص مشخص 
شده و وزارت راه و شهرسازی باید با همکاری شهرداری این خانه ها را مشخص کنند 
و برای اینها مالیات در نظر بگیرند اما همانگونه که در تمام کشورها، خانه های خالی 
با هدف احتکار، سوداگری و به نوعی عدم ارایه خدمات به مردم، ایجاد می شوند در 
ایران هم همان گونه است از این رو باید برای این خانه آنقدر مالیات در نظر گرفته شود 

که برای صاحبخانه توجیه اقتصادی نداشته باشد که خانه خود را خالی نگه دارد.
* عرضه این خانه ها چه تغییری در بازار مسکن ایجاد می کند؟

در ایران آن قدر خانه خالی وجود ندارد که بگوییم عرضه اینها می تواند تغییر بنیادی 
در فضای عرضه و تقاضا به وجود بیاورد زیرا در کشور هر سال یک میلیون ازدواج 
صورت می گیرد و به چیزی همین حدود نیز واحد مسکونی در سال نیازمند هستیم و 
کل خانه های که دولت اعلام کرده ۲ میلیون 5۰۰ هزار واحد مسکونی است و در کل 
استان تهران این رقم به 5۰۰ هزار واحد می رسد که بیش از ۲۰۰ واحد آن در اطراف 
تهران و در قالب مسکن مهر و ... وجود دارد که از بسیاری از امکانات رفاهی محروم 
است و آنهایی هم که در خود تهران وجود دارد بیشتر در شمال شهر و بافت های 
لاکچری نشین و با متراژ بالا هستند که اگر وارد شبکه عرضه هم بشوند مستاجران 
قدرت اجاره کردن اینها را هم ندارند چه اینکه بخواهند خریداری کنند که البته باید 
برای اینها قوانین سخت مالیاتی در نظر گرفت اما اینکه بگوییم ورود این خانه ها به 

شبکه عرضه با توجه به نیازی که وجود دارد می تواند مشکل عرضه و تقاضای مسکن 
را حل کند، عملی نیست. هرچند که باید این خانه ها نیز به شبکه عرضه و تقاضا وارد 

شوند و جلو سوداگری اینها هم گرفته شود.
* آیا تسهیلات بانکی برای مسکن می تواند به این بخش کمک کند؟

تسهیلات مسکن در همه کشورهای وجود دارد؛ یعنی اینکه حدود 8۰ درصد مردم 
آن مقدار پس اندازه ندارند که بتوانند خانه خریداری کنند به همین دلیل حتی در 
کشورهای توسعه یافته نیز مردم به بانک ها مراجعه می کنند و با توجه به بنیه مالی و 
قدرت بازپرداخت به آنها تسهیلات داده می شود تا بتوانند مسکن خریداری کنند. 
بنابراین در شرایط فعلی اقتصاد ایران تسهیلات بانکی باید در ۲ بخش تولیدکنندگان 

و خریداران مسکن داده شود. 
* آیا این ارایه تسهیلات باعث ایجاد تورم در بازار مسکن نمی شود؟

اگرچه عده ای از اقتصاددان ها نیز براین اعتقاد هستند که تزریق نقدینگی به 
بازار مسکن ایجاد تورم می کند اما بنده براین اعقاد هستیم که اینگونه نیست. برای 
نمونه در مدتی از دولت نهم و دهم تسهیلات بانکی برای خرید مسکن متوقف شد 
اما قیمت صد در صد افزایش پیدا کرد پس ندادن تسهیلات بانکی از عوامل کنترل 

قیمت مسکن نیست و این یک فرضیه اثبات شده است.
* پرداخت این تسهیلات چگونه باید انجام گیرد؟

تسهیلات بانکی برای همه مناطق کشور نباید با توجه به یک فرمول باشد زیرا هم 
با عدالت اجتماعی سازگار نیست و هم اینکه قدرت خرید مردم را متناسب نمی کند 
بلکه باید فرمول های متفاوتی برای ارایه تسهیلات وجود داشته باشد. برای نمونه در 
تهران که بانک مرکزی اعلام می کند میانگین متوسط قیمت هر متر آپارتمان 1۰ 
الی 11 میلیون تومان بوده با یک شهر دیگر که میانگین هر متر آپارتمان سه میلیون 
تومان است، ارایه تسهیلات مساوی با عدالت اجتماعی مغایرت دارد. بنابراین باید هم 
این مباحث تخصصی در حوزه ارایه تسهیلات بانکی تغییر کند و هم مبلغ تسهیلات 
افزایش پیدا کند، مدت بازپرداخت آن طولانی تر و سود آن نیز کمتر شود تا مردم 

بتوانند اقساط آن را پرداخت کنند.
* به نظر می آید که این اتفاق در حوزه ارایه تسهلات بانکی بسیار مشکل 

باشد. به نظر شما دولت چگونه می تواند آن را عملی کند؟
اینکه بگوییم این امر یک آرمان است و دولت نمی تواند از عهده آن بربیایید، اشتباه 
است. برای این کار دولت باید سیاست های پولی و بانکی را تغییر دهد؛ یعنی جلو 
بنگاه داری بانک ها را بگیرد و سیاست های بانک ها که خودشان یکی از عوامل 
سوداگری در بازار مسکن هستند، تغییر دهد و جلو بانک هایی که بنگاه داری می 
کنند و برخلاف قانون بانکداری به حوزه تولید مسکن و خرید و فروش آن ورود پیدا 
کرده اند، بگیرد. اگر این اتفاق ها عملی شود منابع بانکی می تواند یکی از منابع 
اصلی برای ارایه تسهیلات طولانی مدت با سود پایین برای دهک ها پایین و متوسط 

باشد. 
* راهکارهای شما برای جلوگیری از افزایش بی رویه قیمت مسکن چیست؟

باید بیشتر به افزایش و بالا بردن تولید و ساخت و ساز مسکن توجه داشته باشیم. 
برای این کار وزارت راه و شهرسازی باید زمین که سهم 6۰ تا 9۰ درصدی در قیمت 
مسکن دارد، در اختیار سازندگان این بخش قرار دهد تا قیمت تمام شده مسکن 
کاهش پیدا کند. همچنین در حوزه مسکن استیجاری نیز باید مسکن تولید شود تا 
فضای انحصاری بازار شکسته شود و بازار رقابت به وجود آید و قیمت ها متناسب با 

درآمد توده طبقه های متوسط و ضعیف جامعه باشد.

در گفت وگو با نایب رییس اول اتحادیه مشاوران املاک مطرح شد؛

باید برای کاهش قیمت مسکن ساخت و ساز افزایش یابد

مقابله با قاچاق باعث شد که در سال 97 »علی مویدی« رئیس ستاد 
مبارزه با قاچاق کالا و ارز از کاهش حجم قاچاق به 1۲.5 میلیارد دلار 
پای  دیگر چنان جای  در حوزه های  قاچاق  این حال،  با  خبر دهد. 
خودش را محکم کرده که نه تنها در این سال ها کاهش نداشته بلکه روند 

افزایشی را در پیش گرفته است.
رد پایشان در اکثر حوزه ها به چشم می خورد؛ از سیب زمینی و پیاز 
که دم  دستی ترینشان است تا نفت و گاز که سود بیشتری هم روانه 
تولیدکنندگان  سوز  خانمان  معضل  قاچاق،  می کند.  جیب هایشان 
و تجار ایرانی هنوز هم با عواقب و آثار آفت بار خود بر صنعت ملی ورد 

زبان هاست و مثل خوره به جان خیلی ها افتاده است.
یک طرف گود، تولیدکنندگانی هستند که تولیداتشان بر اثر هجوم 
کالاهای قاچاق به کشور بی مشتری مانده و کاهش سودآوری برایشان به 
همراه داشته است و طرف دیگر واردکنندگانی هستند که برای واردات محصولاتشان مالیات های گزاف پرداخت می کنند اما قاچاقچیان 
می توانند همان کالا را بدون پرداخت مالیات وارد کنند و طبعا سود بیشتری هم برایشان دارد.تا جایی که برخی واردکنندگان قاچاق را به 

حدی سهل الوصول می دانند که ممکن است آن ها را هم وسوسه کند.
»سیامک پیربابایی«، عضو هیات رئیسه فدراسیون واردات ایران در این زمینه می گوید: »ورود کالای قاچاق از سیستم غیرشفاف و 
ناسالم بسیار سهل الوصول تر و ساده تر از کانال های رسمی است« سمت دیگر هم مصرف کنندگانی هستند که به خیال خودشان با 
خرید کالاهای قاچاق و ارزان تر زرنگی کرده اند؛ غافل از اینکه این محصولات معمولا کیفیت پایینی دارند و استاندارد در آن ها رعایت 
نشده است. در سال 9۴ آمارها حاکی از آن بود که به طور میانگین سالانه رقمی نزدیک به ۲5 تا ۳۰ میلیارد دلار کالا بر اثر قاچاق از 

کشور خارج یا وارد کشور می شود.
»با قاچاق برخورد کنید« »وقتی جنس قاچاق پیدا می کنید، جلوی همه آتش بزنید« »قاچاق به عنوان خنجری به پشت نظام است؛ 
جلوی آن را بگیرید« این ها همه دستوراتی ست که در طول چند سال گذشته از بالاترین مقام مسئول کشور درباره قاچاق به نهادهای 

اجرایی داده شده و چندان هم بی تاثیر نبوده است. 
یکی از نمونه های آن قاچاق تلفن همراه است که در سال 95 سر به فلک گذاشته بود؛ تا جایی که در آن زمان »علیرضا گلستانی«، 
معاون برنامه ریزی، نظارت و هماهنگی اقتصادی ستاد مرکزی مبارزه با قاچاق کالا و ارز از قاچاق بودن 78 درصد گوشی های تلفن 

همراه خبر داده بود.
وزارت ارتباطات برای مدیریت قاچاق تلفن همراه اقداماتی مثل اجرای طرح رجیستری گوشی های تلفن همراه، اضافه کردن تعرفه 
گمرک به قیمت گوشی ها و راه اندازی سامانه تعیین رسمی یا قاچاق بودن تلفن های همراه انجام داد و آذری جهرمی، وزیر ارتباطات و 
فناوری اطلاعات در صفحه توییترش اعلام کرد: با اجرای بخشی از پروژه دولت الکترونیکی، قاچاق گوشی تلفن همراه به صفر نزدیک 

می شود. 
مقابله با قاچاق باعث شد که در سال 97 »علی مویدی« رئیس ستاد مبارزه با قاچاق کالا و ارز از کاهش حجم قاچاق به 1۲.5 میلیارد 
دلار خبر دهد. با این حال در حوزه های دیگر قاچاق چنان جای پای خودش را محکم کرده که نه تنها در این سال ها کاهش نداشته بلکه 

روند افزایشی را در پیش گرفته است.
یکی از این موارد حوزه پوشاک است که همواره پرچم دار قاچاق به کشور بوده و میزان آن افزایش داشته است. چنانچه به گفته 
»مصطفی پورکاظم«، معاون ستاد مبارزه با قاچاق کالا، میزان قاچاق پوشاک از ۲.۳ میلیارد دلار در سال 9۳ به ۲.5 میلیارد دلار در 
سال 96 رسیده است قاچاق سوخت به خارج از کشور هم که تا چندماه پیش چنان بی پروا رشد می کرد که میزان آن ۲۰ تا ۴۰ میلیون 

لیتر در روز اعلام شد و میلیون ها لیتر از این سرمایه ملی را هدر داد. 
در سال 97 نوسانات ارزی و تفاوت قیمت کالاهای داخل و خارج حجم جدیدی از قاچاق را برای کشور به همراه داشت و از آنجا که 
هنوز آمار قاچاق سال 97 به صورت رسمی اعلام نشده است، احتمال می رود اعداد و ارقام در این سال چندان منطبق با خواسته های 

مسئولان نظام در زمینه قاچاق نباشد.

یک کارمند ساده است و حالا بعد از این همه سال کار و زحمت صادقانه و با 
افتخار این که لقمه ای نان حرام سر سفره خانواده اش نبرده، می خواهد آخرین 
آرزویش را برآورده کند؛ هرچند در این مدت خیلی از آرزوهای کوچک و بزرگش 
رنگ حسرت و ناامیدی به خود گرفته است اما این بار فرق می کند. اگر نتواند 
پسرش را به خانه بخت بفرستد، بار این شرمندگی در مقابل خانواده اش را 

نمی تواند به دوش بکشد.
به هر دری زده اما نتوانسته پول عروسی پسرش را جور کند، مورد اعتماد و 
احترام همه اطرافیان است، اما اوضاع اقتصادی اطرافیان او را هم از کمک 
خودشان  مشکلات  درگیر  نیز  آن ها  اما  نخواهند  اینکه  نه  است؛  بازداشته 
هستند. تنها راهی که برایش مانده این است که وام بگیرد؛ حالا او مانده 
با سنگ های ریز و درشتی که قوانین دست و پاگیر و حساسیت های با طعم 

تبعیض بانک ها در مقابلش قرار داده اند.
بارها آمده و رفته اما هر بار نا امیدتر از دفعه قبل. هر کدام از مواردی که بانک 

به او گفته را جور می کند، هنوز چیزهایی هست که مانع گرفتن وام او می شود. خیلی از مدارک را جور کرده اما یکی - دو تا نیست؛ 
نه دسته چک دارد نه ضامن رسمی، آن هم نه یکی بلکه دوتا! با خودش فکر می کند مگر این همه سال نیست که دیگر کسی 
استخدام رسمی نمی شود، پس چرا بانک ها حتماً ضامن رسمی می خواهند؟ وقتی دیگر کاری از دستش برنمی آید و در جور کردن 
موارد درخواستی بانک درمانده می شود، راهی جز خواهش و تمنا از مسئولان بانک برایش نمی ماند، اما فقط یک جمله می شنود 
»شرمنده ام، بدون این مدارک کاری از ما ساخته نیست!«. پای بندی به قانون امری مورد احترام و ضروری است، اما آیا واقعاً کاری 

ساخته نیست؟ این موضوع حل شد و عروسی هم برگزار شد، اما به لطف آشنایی که در بانک کار می کرد...
اما کمی آن طرف تر که خیلی هم دور نیست، اتفاقات و شرایط به گونه ای دیگر رقم می خورد. عجیب است که در همان بانک ها 
می بینیم که گاهی نه تنها بدون مدارک کار از دست خیلی ها برمی آید، بلکه این مبالغ که اصلًا قابل ندارد، شما از میلیارد تومان 
حرف بزن وقتی رفاقت باشد. به گزارش ایسنا، در همین شهر و در جایی که شاید این کارمند ساده فکرش را هم نکند، آدم هایی 

هستند که سرشان را بالا می گیرند و می گویند تمام مدیران عامل بانک ها با من رفیقند و حاضرند بدون وثیقه به من وام بدهند!
هرچند که می گوید تاکنون بدون وثیقه وام نگرفته، اما گویی این آقا یا آقایان بسیاری چون او، درک خوبی از رفاقت ندارند. از نظر 
آن ها رفاقت دور زدن قوانین است و شاید اشکالی هم ندارد. کجای قانون نوشته که اگر مدیرعامل بانک با کسی رفیق باشد می تواند 
بدون وثیقه به او وام میلیاردی دهد؟ کجای رفاقت است که کسی به خاطر رفاقت حق دیگر را بخورد و بیت المال را بدون وثیقه در 
اختیار رفیقش قرار دهد. از همه این ها بگذریم، این روزها شرایط دریافت تسهیلات بانکی به گونه ای شده که بسیاری از افراد برای 
دریافت وام با مشکلات زیادی روبرو هستند. یا باید از قبل مبلغی را در بانک سپرده گذاری کنند که ممکن است فرد پولی نداشته 

باشد یا اینکه شرایط سختی را از جمله ارائه چک ، معرفی ضامن های رسمی و … را پشت سر بگذارند.
از سوی دیگر، با توجه به تغییر شرایط اقتصادی کشور، بسیاری از افراد نیز ترجیح می دهند تا جایی که می توانند ضامن کسی 
نشوند و از سوی دیگر این گونه تخلف های اقتصادی سبب می شود تا بسیاری از افرادی که صادقانه زندگی کرده اند و می خواهند 
از طریق قوانین تسهیلات بگیرند، بیش از پیش ناامید شوند. در این راستا عبدالناصر همتی، رئیس کل بانک مرکزی در روزهای 
ابتدایی سال جاری در پیام نوروزی ا ش به افرادی که تسهیلات کلان از بانک ها گرفته اند، اشاره کرد. وی با اشاره به مشکلات مربوط 
به اخذ تسهیلات کلان از نظام بانکی، گفت: خیلی از کسانی که وام سنگین گرفتند برمی گردانند، ولی برخی هم حقه باز هستند 
و نحوه وام گرفتن آن ها مشخص نیست و البته این مسائل در بانک هایی شکل گرفته که صاحب مشخصی نداشتند که امیدواریم 
در سال جاری بتوانیم برای وصول این مطالبات به صورت جدی وارد عمل شویم. با توجه به اینکه همتی این موارد را در پیام نوروزی 
خود اعلام کرد، انتظار می رود که بانک مرکزی زین پس نظارت بیشتری بر نحوه اخذ تسهیلات بانکی به ویژه تسهیلات کلان 
داشته باشد. از سوی دیگر، شاید بتوان شرایط پرداخت تسهیلات به افراد عادی و بدون رابطه و رفاقت را اندکی آسان تر و شرایط 
بازپرداخت آن را سخت گیرانه تر کرد تا علاوه بر اینکه منابع بانکی بازگردند و تبدیل به بدهی های معوق نشوند، مردم نیز بتوانند 

راحت تر تسهیلات را دریافت کنند و در واقع دغدغه مردم به جای دریافت تسهیلات بیشتر معطوف به بازپرداخت آن باشد.

قاچاق، معضل خانمان سوز تولیدکنندگان و تجار ایرانی 

الاکلنگقاچاق
شرایط سخت گرفتن وام...

تسهیلاترفاقتی،شرمندگیضوابطی!

کارشناسان معتقدند رشدهای جهشی چند روز اخیر در بازار خودرو 
به دلیل جست وجوی سوداگرانه سرمایه های کلان برای یافتن محلی 
امن و غیرقابل کنترل از سوی دولت رخ داده است؛ با این حال حتی 
مشاهده شده چندین نفر سرمایه های خود را روی هم می گذارند تا 

یک خودرو خریداری کنند و در بازار با قیمت بالاتر بفروشند.
با افزایش قیمت ارز و هم عرض آن، کاهش ارزش پول ملی در 
سال گذشته، سرمایه ها به سمت بازار هایی سرازیر شد که امکان 
حفظ ارزش پول و سوددهی بالاتر در آن ها ممکن بود. خودرو یکی 
از این بازار های مورد هدف نقدینگی افسارگسیخته بود که با حرکت 
یاد شده، موجبات رشد سرسام آور قیمت ها در این بازار فراهم شد. 
از طرف دیگر، عرضه خودرو هم محدود بوده و این امر هم مزید بر 
علت شده تا این رشد قیمتی بدون هیچ گونه دلیل بنیادینی از سمت 

تولید، تشدید شود.
بازار خودرو تاکنون چندین مرتبه جهش قیمت را تجربه کرده و به 
نظر می رسید این رشد های غیرمنطقی دیگر به اشباع رسیده باشد، 
اما اتفاقات روز های گذشته و رشد های مجدد قیمتی در این بازار، 
خط بطلانی بر این گزاره و فرضیه سقف قیمتی بود. جالب این که 
هنوز بازار خودرو با تقاضای بسیار بالایی همراه است و قیمت ها هنوز 
نتوانسته ذره ای خدشه در انگیزه و هدف متقاضیان خودرو وارد کند. 
روند معکوس منحنی عرضه و تقاضا در این بازار موجب شگفتی 
اقتصاددانان نخواهد شد؛ چرا که بازار آزاد و نقش تعیین کنندگی 

قیمت در جایی که انحصار وجود دارد، خدشه دار می شود.
*بازار در دست سوداگران

محمدرضا نجفی منش، رئیس انجمن صنایع همگن قطعه سازی 
در خصوص عوامل رشد قیمت خودرو به ایرناپلاس گفت: در بازار 
خودرو حباب قیمتی شکل گرفته است. قیمت واقعی، همان قیمت 
کارخانه است و آنچه در بازار وجود دارد، تماماً غیرواقعی و حبابی 

است.
وی تأکید کرد: مردم باید بدانند که با قیمت بازار، خرید نکنند، چرا 

که همین رفتار باعث رشد این حباب و هیجانی تر شدن بازار می شود.
نجفی منش در ادامه درباره پیشنهاد فروش خودرو کارخانه ای با 
قیمت کمتر از پنج درصد بازار هم گفت: ما پیشنهاد دادیم برای اینکه 
بازار به سمت سوداگری نرود، قیمت کارخانه، پنج درصد زیر قیمت 
بازار باشد. این باعث می شود آن هایی که در بازار تقاضای کاذب ایجاد 
می کنند و موجب سوداگری می شوند، از این بستر خارج شوند و 
تنها تقاضای واقعی باقی بماند؛ بنابراین در این صورت قیمت ها به 
واقعیت نزدیک خواهد شد. اکنون وضعیت به گونه ای است که ظرف 

1۲ دقیقه حدود 6۰ هزار نفر برای خرید خودرو ثبت نام می کنند.
وی گفت: علاوه بر این، با ایجاد سازوکار پنج درصدی، قیمت 
خودرو در بازار هم رو به کاهش خواهد گذاشت. مثلًا اگر پراید در 

بازار 5۰ میلیون نرخ گذاری شود، در کارخانه این خودرو با قیمت ۴7 
میلیون تومان به مصرف کننده عرضه خواهد شد. این باعث خواهد 
شد که بازار هم با تعدیل قیمت مواجه شود و قیمت پراید به ۴5 
میلیون و کمتر برسد. این روند تا واقعی شدن کامل قیمت ها ادامه 
می یابد. علت این اتفاق هم به حذف تقاضای غیرواقعی برمی گردد؛ 
روندی که می تواند به افزایش قدرت سیگنال دهی و هدایت بازار از 

سوی کارخانه ها منجر شود.
*حرکت سرمایه های کلان از بازار ارز به خودرو

با  گفت وگو  در  نیز  خودرو  بازار  کارشناس  کاکایی،  امیرحسن 
ایرناپلاس اظهار کرد: قیمت خودرو در بازار به شکل عجیبی جهش 
می کند، به گونه ای که برای نمونه، قیمت سانتافه در عرض چند روز 

۲۰۰ میلیون تومان رشد می کند. این افزایش قیمت با رشد های 
پیشین در این بازار که به صورت تدریجی بود، کاملًا متفاوت است.

اتفاقات سیاسی و  وی افزود: در روز های گذشته که یک سری 
کلان اقتصادی افتاد، انتظار این بود که این رخداد ها موجب افزایش 
قیمت ارز شود. اما دولت توانست این بازار ها را کنترل کند و قیمت 
دلار در محدوده اندکی نوسان کرد و به مرز 1۴ هزار تومان رسید. این 
وضعیت نشان می دهد که سرمایه ها به دنبال تحرک و جابه جایی 
هستند. هر چند که عوامل این روند مشخص نیست، اما می توان 
مشاهده کرد اتفاق مذکور ناشی از بازیگری سرمایه گذاران کلان 
است. سایر عوامل همچون واردات خودروی خارجی که مدت هاست 
ممنوع شده، دست نخورده باقی مانده اند. همچنین میزان تولید 
خودرو در کشور تغییری نکرده و حتی در هفته های گذشته افزایش 

هم پیدا کرده است.
به گفته این کارشناس بازار خودرو به نظر می رسد با توجه به اینکه 
سرمایه گذارها انتظار سود دارند و نگران حفظ ارزش سرمایه خود 
هستند، و از طرف دیگر، بازار ارز و طلا بسیار کنترل شده است، 
این سرمایه ها در حال ورود به بازار های مسکن، خودرو و حتی بورس 
هستند. با این حال، باید به این نکته هم اشاره کرد، بازار بورس 
عمومی نیست و هر کسی وارد آن نمی شود، در بازار مسکن هم به 
دلیل رشد بالای آن، در حال حاضر مبادلات تنها با رقم های درشت 
و سرمایه های کلان صورت می گیرد؛ بنابراین تنها بازار خودرو است 
که با رقم های کوچک تر هم می تواند معامله شود، هر چند که در طی 
روز های گذشته دیده شده که چند نفر به صورت شراکتی یک خودرو 
را خریداری می کنند به این امید که آن را با قیمت بالاتری به فروش 

برسانند و سود ها را تقسیم کنند.
وی در جمع بندی سخنانش، گفت: به طور خلاصه می توان بیان 
کرد رشد قیمت کنونی به دلیل تحرک سرمایه ها و تورم انتظاری به 
وجود آمده در جامعه شکل گرفت؛ سرمایه ها در بازار خودرو مکان 
امن و مطمئنی یافته اند که دولت هم امکان کنترل کامل آن را ندارد.

کارشناسان از عوامل جهش قیمت خودرو می گویند

کنترلارزورقمهایدرشتمسکن،عاملورودسرمایههایکلانبهبازارخودرو
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بانوی دونده ایران:

 مربی، زمین تمرین و تجهیزات نداریم
میدانی  و  دو  ملی  تیم  پیشین  عضو 
گفت: برای ادامه ورزش به مربی خوب، 
زمین تمرین و تجهیزات کافی دسترسی 
نداریم و فدراسیون باید در این زمینه به 

ورزشکاران کمک کند.
میدانی  و  دو  جمله  از  کاکلی«  »الهام 
کارانی است که تجربه حضور در مسابقات 
آسیایی را دارد. این ملی پوش در بازی 
های آسیایی جاکارتا در مرحله مقدماتی 
دوی 200 متر با رکورد 25.12 ثانیه در 
رده پنجم گروه خود ایستاد و نتوانست 

راهی مرحله بعد شود.
وی در رقابت های دوومیدانی قهرمانی 
در  هم  قزاقستان  در  آسیا  سالن  داخل 

ماده 400 متر مقام پنجم را کسب کرد.
ایران در مسابقات  این دونده سرعتی 
ثبت  با  ماه 98  فروردین  در  رکوردگیری 
رکورد 24.68 ثانیه در ماده 200 متر از 

اعزام به مسابقات قهرمانی آسیا بازماند. 
کاکلی در گفت و گو با ایرنا دلیل ثبت این رکورد پایین را نداشتن آمادگی جسمانی عنوان 
و گلایه های خود را از نبود مربی خوب و نداشتن مکان مناسب برای تمرین در گفت و گو 

با ایرنا مطرح کرد.
مشروح این گفت و گو را در متن زیر می خوانیم:

* چرا در فهرست اعزامی به مسابقات قهرمانی آسیا قرار نگرفتید؟
از نظر جسمانی در مسابقات رکوردگیری در فروردین امسال با افت شدیدی رو برو شدم 
و نتوانستم رکورد خوبی بزنم. علاوه بر آن آمادگی حضور در رقابت های قهرمانی آسیا را 

نداشتم که البته بهتر شد که به این رقابت ها اعزام نشدم.
* بهتر شد که اعزام نشدید؟

به این دلیل که از نظر جسمانی نیاز به استراحت بیشتری داشتم و اگر در مسابقات 
قهرمانی آسیا شرکت می کردم با مشکل مواجه می شدم. از الان تا مسابقات بعدی به 

آمادگی کامل می رسم. 
* در این مدت با چه مشکلاتی روبرو بودید؟

از نظر کمبود تجهیزات و مربی خوب بسیار مشکل داریم. بیشتر ورزشکاران دنیا زیر نظر 
بهترین مربیان آموزش می بینند. اما من حتی نتوانستم تمرینات خود را در پیست انجام 
دهم و همواره در خیابان یا پارک تمرین می کنم. نه تنها من بلکه بیشتر دو و میدانی کاران 
چه در بخش زنان و چه در بخش مردان با این مشکل ها روبرو هستند. فدراسیون باید برای 

برطرف کردن این مسایل، برنامه حمایتی و راهبردی مدونی را تدوین کند. 
*بی ثباتی اقتصادی تا چه حد روی تمرینات شما اثر گذاشت؟

به دلیل شرایط بد اقتصادی و تورم بالا نمی توانیم از تجهیزات و مربیان عالی برخوردار 
شویم و مجبوریم برای آموزش، تمرینات و تهیه تجهیزات بسیار هزینه کنیم و اینگونه خیلی 

به ما فشار می آید و فدراسیون باید کاری برای کاهش این فشارها انجام دهد. 
*عملکرد ملی پوشان را در مسابقات قهرمانی آسیا چگونه ارزیابی کردید؟

نمی توانم بگویم که عملکرد ورزشکارانمان در این مسابقات بد بوده است. ملی پوشان هر 
کدام به نحوی تمامی تلاش خود را برای کسب مقام در این مسابقات کردند.

شاهرخ بیانی:

تغییرات در چیدمان استقلال به این تیم ضربه زد 
هافبک پیشین استقلال گفت: تغییرات در چیدمان استقلال به این تیم ضربه زد و آنان 

را از قهرمانی دور کرد.
شاهرخ بیانی در خصوص تغییرات در کادر مربیگری استقلال گفت: به اعتقاد من این 
تغییرات هیچ اتفاقی را در استقلال به وجود نیاورده است. بازیکنان همان بازیکنان سابق 
هستند و تنها شاید در چیدمان تیم تغییر به وجود آمده باشد. وی تأکید کرد: حُسن این کار 
این بود که مجیدی به بازیکنانی میدان داد که در طول فصل بیشتر نیمکت نشین بودند 
اما در مجموع تفکرات یکی بود و چون بازیکنان هم کاملًا شناخته شده بودند، نمی توان 
این تغییرات را خیلی مثبت ارزیابی کرد. پیشکسوت استقلال در خصوص جدایی شفر 
از استقلال گفت: معتقدم این نحوه برخورد با شفر زیبا نبود. نباید با کسی که یک سال و 
نیم در استقلال حضور داشت چنین رفتاری می شد. متأسفانه شفر در طول فصل مدیریت 
نشد. اگر او کمیته فنی را قبول می کرد و به صحبت های آنها احترام می گذاشت، مطمئناً 
شرایط این چنین برای او به پایان نمی رسید. وی تأکید کرد: اعضای کمیته فنی از تجربه 
بالایی برخوردار بودند و می توانستند به این سرمربی کمک کنند اما مدیریت باشگاه چندان 
در این کار دخالت نکرد و حتی زمانی که بین کمیته فنی و سرمربی اختلاف به وجود آمد، 
میانجی گری نکرد تا آنها کنار یکدیگر کار کنند.حالا که شفر رفته، عجیب است که کمیته 
فنی دوباره تشکیل جلسه می دهد. هافبک پیشین استقلال در خصوص دیدار روز دوشنبه 
آبی پوشان برابر الدحیل قطر گفت: بازی سختی در پیش است. مجیدی باید تیم را از نظر 
شرایط روحی و روانی آماده کند، زیرا نمی تواند با حضور یک هفته ای تغییرات اساسی در 
ارنج تیم به وجود آورد. او باید از تجربه دستیارانش استفاده کند تا بتواند این دیدار سخت 
را با موفقیت به پایان برساند. بیانی در خصوص حضور یک مربی خارجی برای فصل بعد 
گفت: اگر قرار است مربی خارجی به استقلال بیاید باید با تجربه باشد، شرایط فوتبال را 
بداند و از قبل به او گفته شود به چه تیمی خواهد آمد. استقلال تیمی نیست که یک مربی 
بی تجربه بتواند در آن کار کند. البته مجیدی هم می تواند در کنار او تجربه زیادی کسب 
کند اما اعتقاد دارم ریسک آوردن یک مربی خارجی بالاست و باید شرایط به گونه ای فراهم 
باشد که یک سرمربی خوب و خوشفکر به جمع آبی پوشان اضافه شود. اگر قرار است 
چنین اتفاقی رخ ندهد، می توانیم از مربیان داخلی که سابقه خوبی در فوتبال کشورمان 
داریم، استفاده کنیم. وی تأکید کرد: در مجموع اعتقاد دارم آوردن یک مربی خارجی 

ریسک بزرگی است. مدیریت استقلال در این خصوص نباید عجولانه تصمیم بگیرد.
 

واکنش پرسپولیس به ادعای عجیب رسانه عربستانی؛

کذب است طرح چنین اخباری فقط برای 
ملتهب کردن فضا است 

مسئولان باشگاه پرسپولیس ادعای عربستانی ها مبنی بر رشوه دادن سرخپوشان در 
سال 2015 به داور چینی را کذب دانستند و تاکید کردند که طرح چنین اخباری فقط 

برای ملتهب کردن فضا است.
روز شنبه یکی از رسانه های عربستان سعودی خبری عجیب را مبنی بر رشوه دادن 
پرسپولیس به داور چینی در سال 2015 منتشر کرد.این رسانه مدعی شده که »تیم النصر 
که سه شنبه هفته جاری در مرحله گروهی لیگ قهرمانان آسیا در ورزشگاه ملک فهد از 
الوصل امارات پذیرایی می کند، انتظار می رود شکایت خود را در رابطه با تعیین »مای 
مانینگ« داور چینی برای این بازی تسلیم ای اف سی کند. النصری ها خاطرات خوبی 
از این داور چینی ندارد؛ داوری که پیش تر به گرفتن رشوه از باشگاه پرسپولیس ایران در 
جریان دیداری در لیگ قهرمانان آسیا در سال 2015، متهم و چهار ماه از فعالیت معلق 
شد.«  امیرعلی حسینی مدیر روابط بین الملل باشگاه پرسپولیس به این مساله واکنش 
نشان داد. این مقام مسئول با اشاره به این خبر به خبرنگار ایرنا گفت: این موضوع کاملا 
کذب است چرا که اصلا نیازی ندارد که دست به چنین کارهایی بزند و تیم در مستطیل 
سبز جواب آنها را داده و خواهد داد.وی افزود: پرسپولیس در تمام این سال ها از داوری 
بیشترین ضربه را خورده و خود ما طی نامه نگاری هایی که با کنفدراسیون فوتبال آسیا 
انجام دادیم خود آنها هم به این موضوع اذعان داشته اند. پرسپولیس در حال حاضر نایب 
قهرمان آسیا است و همه چیز را در زمین ثابت می کند.حسینی در پایان گفت: مطمئنا اگر 

مدیریت صلاح بداند، ما و کمیته حقوقی پیگیر این موضوع خواهیم بود.

مدیر عامل باشگاه سوهان محمد سیمای قم :
با ۵ بازیکن برای فصل جدید توافق قطعی کرده ایم 

مدیر عامل باشگاه سوهان محمد سیمای قم گفت: با 5 بازیکن برای فصل جدید توافق 
قطعی کرده ایم و در حال مذاکره با سایر بازیکنان هستیم.

رسول قلی زاده اظهار داشت: با تعیین اعضای هیئت مدیره و کادر فنی به زودی تمرینات 
تیم سوهان محمد سیما برای حضور در فصل جدید لیگ برتر فوتسال ایران آغاز می شود و 

اقدامات لازم برای این منظور در جریان است.
وی افزود: با محمد دهقان، ناصر اطمینان، هاشم فرج زاده، سید حسین رضوی و مهدی 
فتحی برای فصل جدید به توافق رسیده ایم و قرارداد این بازیکنان ثبت شده است و سایر 
بازیکنان نیز به زودی قرارداد خود را منعقد می کنند. مدیر عامل باشگاه سوهان محمد 
سیما گفت: با چند بازیکن مذاکراتی داشته ایم و قرار است بازیکنانی جذب کنیم اما هنوز 
در این زمینه به نقطه نهایی نرسیده ایم و هر زمان که توافقی قطعی و نهایی حاصل شود 

از طریق خروجی رسمی باشگاه اعلام می شود و گمانه زنی های دیگر مورد تأیید نیست.
قلی زاده بیان داشت: امیدوارم با حمایت اعضای هیئت مدیره باشگاه سوهان محمد 
سیما، کادر فنی و بازیکنان بتوانیم سال خوشی را برای هواداران فوتسال دوست قمی رقم 
بزنیم و عملکرد مثبتی داشته باشیم. از مدت ها قبل درگیر تلاش برای ایجاد آرامش برای 
فصل جدید هستیم و در کنار هم می توانیم به اهداف بزرگی برسیم. وی عنوان کرد: هدف 
گذاری تیم سوهان محمد سیما با توجه به داشته های این تیم در نظر گرفته می شود و باید 
منتظر آینده باشیم. آنچه واضح است این است که باید از اعتبار فوتسال قم دفاع کنیم و این 

یک کار جمعی است و قرار نیست بارها بر روی دوش یک نفر باشد.

آشتیانی: مدیران استقلال به صورت وزیر چنگ می زنند!

قرارداد ترکمنچای شفر یعنی وزارت خواب است

مدیرعامل سابق باشگاه استقلال با انتقاد از عملکرد مدیران این باشگاه گفت:مدیران 
استقلال به صورت غیرمستقیم عملکرد وزارت را زیر سؤال می برند و به صورت وزیر 

چنگ می زنند.
 امیررضا واعظ آشتیانی در گفت وگویی ، در خصوص اتفاقاتی که پیرامون باشگاه 

استقلال طی روزهای اخیر رخ داده است، صحبت های زیر را انجام داد:
*راست نگفتن بین برخی مدیران نهادینه شده و این زنگ خطر است

وی در بخش ابتدایی صحبت های خود گفت: متأسفانه یک عده بر این باور هستند تا 
دروغ هست چرا راست بگویند. در عرصه مدیریت، اجتماعی و حتی خانواده راستگویی 
مهمترین مسئله است و در واقع آموزه دینی ما محسوب می شود. وقتی در خانواده همه 
راست بگویند مطمئنا شفاف سازی کرده اند و این  خودش یک خروجی بسیار مثبت 
دارد، لذا متأسفانه در برخی افراد و گروه ها راست نگفتن در مسئولین کشورمان نهادینه 
شده و این یک زنگ خطر برای  جامعه است. البته مردم افرادی را که دروغ می گویند را 
می شناسند و خودشان متوجه می شوند چه کسانی با کلمات بازی می کنند و سؤالی که 
اینجا به وجود می آید این است که ماه هیچ وقت پشت ابر نمی ماند، اما اینکه این همه 

دروغ گفته می شود حاصلش چیست و افراد از راست نگفتن چه به دست می آورند؟
*تناقض در اظهارات مدیران استقلال تا چه حد؟ 

 قائم مقام سابق تربیت بدنی در خصوص اظهارات اسماعیل خلیل زاده که رسما اعلام 
کرد صیادمنش از استقلال جدا شده و به نوعی تناقض در اظهارات مدیریت استقلال 
را افشا کرد، گفت: سؤال من ابتدا این است که چه دلیلی دارد هیأت مدیره باشگاه 
استقلال این همه مصاحبه کند؟ در  هیأت مدیره قبلی همین اتفاق رخ داد و باشگاه 
ضرر کرد، این کار جز بازی با احساس هواداران و ایجاد بار روانی چیز دیگری ندارد. به 

طور مثال یکی از اعضای هیأت مدیره عنوان کرده بود احساسات هواداران ارزشمندتر 
از قرارداد شفر است،این افراد با حرفهای پوپولیستی هدفی جز اینکه خودشان را  نزد 
مردم شیرین کنند و در دل آنها جا باز کنند ندارند و مردم هم این موضوعات را خوب 
می فهمند. یک عضو دیگر می گوید تاوان قرارداد شفر را به صفر می رسانیم، تناقض تا 
چه اندازه؟ در مصاحبه اول احساسات هواداران مهم است، یعنی تاوان این احساسات 

هر چه باشد پرداخت می شود و در مصاحبه دوم، تاوان قرارداد به صفر می رسد
*قرارداد شفر غیر حرفه ای بود، شما چه کار کردید؟

مدیرعامل سابق استقلال ادامه داد: اول از همه باید بگویم رساندن قرارداد شفر به 
صفر چقدر است؟ 2 درصد است یا 90 درصد؟ ضمن آنکه آقایان می گویند )باید( 
شفر با استقلال تسویه کند، مگر در قرارداد بایدی وجود دارد؟ در اروپا و همین کشور 
حاشیه خلیج فارس که ما در مورد برکناری مربیان آنها را مورد تمسخر قرار می دهیم، 
حق و حقوق مربی بلافاصله پرداخت می شود و او از تیم می رود. مورد دیگر این است 
که آقایان هر روز بهانه می آورند که قرارداد شفر ترکمنچای و غیر حرفه ای بوده که این را 
هم قبول می کنیم، اما شما چه کاری انجام دادید؟ شما چرا به این راه ادامه می دهید؟ 
وقتی مربی را اخراج می کنید باید با او تسویه کنید و دیگر حرفی باقی نمی ماند. شمای 
مدیر، کارفرما هستید و با یک کارگزار قرارداد امضا کردید، پس باید حق و حقوق یکدیگر 
را بدهید. در زمان حضور من در استقلال، مولر چند هفته به پایان فصل به خاطر 
مشکلات خانوادگی می خواست جدا شود، ما با او تسویه کردیم بدون اینکه هیچ کس 

بفهمد. 
*وقتی به قرارداد شفر می گویند ترکمنچای یعنی وزارت و مجمع خواب بودند!

وی با انتقاد از عملکرد مدیران وزارت ورزش گفت: وزارت ورزشی که متولی این 
باشگاه است باید روی کارهای آن نظارت کند. نکته سؤال برانگیز اینجاست که مدیران 
استقلال به صورت غیرمستقیم عملکرد وزارت را زیر سؤال می برند و به صورت وزیر 
چنگ می زنند. اگر آنها می گویند قرارداد شفر حرفه ای نبوده و این قرارداد به نوعی 
ترکمنچای امضا شده، معنی اش این است که وزارت و مجمع در زمان امضای قرارداد 
شفر با مدیریت قبلی خواب بوده اند. آیا اگر گزارشی به مجمع داده می شد و حسابرسی 
در این زمینه صورت می گرفت، امروز مدیران قبل متهم می شدند یا افرادی که در مجمع 

حضور دارند؟ 
*اگر پسر شفر مدرک نداشت چرا با او ادامه دادند؟

وی تصریح کرد: کوتاهی وزارت ورزش در این اتفاق عیان است. شما وقتی قرارداد 
ارزی با یک بازیکن یا مربی می بندید، اول باید با وزارتخانه مربوطه صحبت کنید. زمانی 
که ما در استقلال بودیم، وقتی که می خواستیم مربی خارجی جذب کنیم، از سازمان 
تربیت بدنی اجازه گرفتیم چون باید بابت آن مربی ارز دولتی دریافت می کردیم. به 
اعتقاد من وزارت ورزش مدیرانی را در استقلال گذاشته که به صورت وزیر ورزش چنگ 
می زنند، این افراد ناخواسته دست یکدیگر را رو می کنند. اگر قرارداد مربی استقلال 
ترکمنچای بوده، وزراتخانه باید به افکارعمومی، دیوان محاسبات و نهادهای ذیربط 
پاسخ بدهد. سؤال دیگر من این است که اگر مدیران قبلی استقلال در عقد قرارداد 
باشفر خطا کرده اند، چرا مدیران جدید روی آن اشتباهات استمرار دارند و خیلی راحت 
مربی را برکنار می کنند؟ در ابتدا باید بررسی شود که آیا برکناری یک مربی با این نوع 
قرارداد به صلاح بیت المال است یا خیر؟ آیا برکناری این مربی به بودجه یک باشگاه 
ضربه می زند یا خیر؟ آقایان در اظهاراتشان گفته اند پسر شفر بدون مدرک آنالیز با 
استقلال قرارداد بسته، باز هم سؤال من این است اگر آقایان حقوق می دانند، چرا با 

کسی که مدرک آنالیزوریندارد قرارداد را ادامه دادند؟ این سیاست کاملا یک بام و دو هوا 
است و مردم هم این موضوعات را می دانند. 

*بیت المال به حرف های قشنگ و پوپولیسیتی ارجحیت دارد
آشتیانی در ادامه گفت وگو با فارس افزود: من نمی گویم چرا شفر را برکنار کردند، اما 
هر اقدامی باید در جهت مصالح بیت المال باشد. بیت المال به حرف های پوپولیستی و 
قشنگ و اینکه احساسات هواداران مهم است ارجحیت دارد. مردم هم روشن تر شده اند 
و همه چیز را خوب می فهمند. الان باید با مردم صادقانه صحبت کرد و فکر می کنم اگر 
در استقلال یک نفر حرف بزند، این همه تناقض به وجود نمی آید، چون صحبت های 

پیاپی پارادوکس های متنوعی ایجاد می شود.
*هیات مدیره استقلال به صورت وزیر چنگ می زند!

مدیرعامل سابق استقلال در خصوص اینکه هواداران این تیم به مدیران و هیأت 
مدیره این باشگاه بی اعتماد هستند و حتی این موضوع را در بازی قبلی نیز به رخ 
مدیریت این باشگاه کشیدند، گفت: اعتماد عمومی به سادگی به دست نمی آید و به 
اظهارات گوینده و مدیران ربط دارد، چقدر خوب است که همه چیز صادقانه صحبت 
شود، بعضی ها می گویند هر حرف راستی را هم نباید زد، ولی این برای زمانی است که 
احساس می کنیم دروغ های فراوانی وجود دارد، اما وقتی یک سازمان با صحبت های 
خودش پارادوکس ایجاد می کند، دردسر می شود. من در ابتدای انتخاب این هیأت 
مدیره به دوستان توصیه کردم فقط یک نفر صحبت کند و طبیعتا پنج مدل صحبت  
از اعضای هیأت مدیره استقلال بیرون بیاید، حرفها متناقض می شود. وقتی دوستان 
می گویند قرارداد شفر ترکمنچای بوده یعنی عملا به صورت وزیر که آنها را منصوب کرده 

چنگ می زنند.
*آیا اخراج شفر با اجازه هیات مدیره بود؟

وی تصریح کرد: باید به این موضوع اشاره کنم طبق قانون تجارت وقتی هیأت 
مدیره ای شکل می گیرد، برخی موارد از جمله استخدام و اخراج مربی را به عهده 
مدیرعامل می گذارد، حال اینجا می پرسم اخراج و استخدام سرمربی استقلال با اجازه 
هیأت مدیره بوده یا تحلیل فنی داشته است؟ آیا هیأت مدیره اجازه داده سرمربی اخراج 
شود یا خیر؟ ضمن آنکه ما قبول می کنیم شفر باید مستطیل سبز را مدیریت می کرد، 

ولی اعتقاد من این است مدیریت بیرونی قضایا به مراتب سخت تر است. 
*اگر پول شفر را ندادند مدیران باید از جیبشان پول را پرداخت کنند

 آشتیانی در پایان صحبت های خود به فارس گفت: به اعتقاد من تنها کسی که 
باید در این زمینه پاسخگو باشد وزیر ورزش است، چه درباره قرارداد شفر چه درباره 
برکناری اش. یا یک راه دیگر هم وجود دارد، اگر قرار است مثل سنوات گذشته این 
بدهی بر گردن مدیریت آینده بیفتد، وزیر حسن نیت نشان بدهد و تکلیف کند، کسانی 
که ادعا کردند قرارداد شفر را پرداخت می کنند، اگر نتوانستند این کار را انجام بدهند، 
این پول را از جیب شان به حساب سرمربی بریزند. اگر یکبار این اتفاق رخ دهد، مدیران 
کارنابلد تنبیه شده و به همین راحتی یک نفر را بیرون نمی کنند. شما فرض کنید 
استقلال بعد از این دو بازی سهمیه آسیایی نگرفت و در آن صورت شفر مصاحبه کند 
و بگوید اگر من سرمربی بودم سهمیه می گرفتم، در آن صورت جواب مدیران چیست؟ 
یا فرض کنید استقلال سهمیه هم گرفت و شفر باز هم گفت اگر من هم بودم سهمیه 
می گرفتید، آن وقت چه جوابی دارید؟ اینها سؤالاتی است که باید پاسخ داشته باشد و 
به اعتقاد من، عدم توانایی افراد در جایگاه هیأت مدیره استقلال همگی باعث به وجود 

آمدن چنین سؤالاتی می شود. 

ورزشی

مدافع  کامبولوف،  روسلان 
در  تیم  این  ناکامی  به  روبین کازان 
آزمون،  سردار  جدایی  از  پس  گلزنی 
مهاجم ایرانی و پیوستنش به تیم زنیت 

سن پترزبورگ واکنش نشان داد.
ما  گفت:  کامبولوف  روسلان   
بازی  نیازمند  روبین کازان  تیم  در 
از  بهتر  استفاده  و  بیشتر  تهاجمی 
موقعیت های به دست آمده هستیم. 
اگر این گونه عمل می کردیم الان شرایط بهتری در جدول رده بندی لیگ برتر 

روسیه داشتیم.
این بازیکن 29 ساله روبین کازان در واکنش به تاثیر جدایی سردار آزمون در 
نقل وانتقال های زمستانی از این تیم و پیوستن به زنیت سن پترزبورگ گفت: البته 
سردار آزمون بازیکن خوبی است اما این را می دانیم که او دیگر در روبین کازان 
نیست.  تیم روبین کازان باید بتواند بدون حضور این بازیکن مستقل شود و خود را 
مدیریت کند. باید شجاعت بیشتری در بازی ها از خود نشان دهیم و از فرصت های 

گلزنی بیشترین استفاده را کنیم.
تیم روبین کازان که پس از جدایی سردار آزمون، رضا شکاری را به عنوان تنها 
بازیکن ایرانی در اختیار دارد تا پایان هفته بیست وششم لیگ برتر روسیه در رده نهم 

جدول قرار گرفته است.

کریستوف پلیسیه، سرمربی 5۳ ساله 
تشریح  به  فرانسه  آمیای  فوتبال  تیم 
شرایط سامان قدوس، مهاجم ایرانی در 

هفته های پایانی لوشامپیونه پرداخت.
بازگشت  از  پس  پلیسیه  کریستوف 
سامان قدوس به ترکیب تیم آمیا با پایان 
بابت  ماهه  یک  نقاهت  دوران  یافتن 
جراحی گفت: این شاید بیشترین دوره 
 2 بود.  اخیر  فصل   2 در  او  استراحت 

سال از زمانی که او از رقابت های مختلف باشگاهی و ملی دوری گزیده بود، گذشت. 
بیماری اخیر سامان قدوس نیز دلیلی بر استراحت و شارژ خود برای بازی های پایانی 
فصل جاری لوشامپیونه بود. فکر می کنم گام به گام به سطح فنی دلخواهش می رسد.  
سرمربی تیم فوتبال آمیای فرانسه ادامه داد: از جانب کادر فنی برای مهیا شدن هر 
چه زودتر سامان قدوس به خاطر اهمیت امتیازهای بازی های باقی مانده آمیا عجله 
می کنیم. کریستوف پلیسه درباره استفاده 15 دقیقه ای از سامان قدوس در بازی هفته 
گذشته لوشامپیونه برابر تیم استراسبورگ با وجود فقط یک تمرین گروهی این مهاجم 
ایرانی اظهار داشت: ما روی بازگشت سامان قدوس به میدان حتی برای 15 دقیقه 
بازی می خواستیم اصرار داشتیم. تیم آمیا هم اکنون با ۳۳ امتیاز در رده هفدهم جدول 
20 تیمی لوشامپیونه فرانسه قرار دارد. این تیم فردا شب میزبان تیم بالای جدولی مون  

پولیه است.

فوتبال جهان - نایب رئیس باشگاه یوونتوس 
تأکید کرد که سرمربی بانوی پیر به کارش د این 

تیم ادامه می دهد.
 پاول ندود می گوید که ماسیمیلیانو آلگری 
با وجود ناکامی در شکست طلسم یوونتوس 
در لیگ قهرمانان و حتی تکرار افتخارات فصل 
گذشته اش، باز هم به کار خود در بیانکونری 

ادامه می دهد.
یووه امسال در مرحله یک چهارم نهایی لیگ 

قهرمانان اروپا مغلوب آژاکس شد و قبل از آن با قبول شکست مقابل آتالانتا از جام حذفی 
هم کنار رفته بود. به این ترتیب این تیم حتی همان دوگانه ای که فصل گذشته برده بود را هم 
نتوانست کسب کند. ندود در حاشیه بازی جمعه شب تیم های فوتبال یوونتوس و تورینو در 
دربی دلا موله، به شبکه اسکای اسپورت ایتالیا گفت: البته که آلگری فصل آینده هم سرمربی 
ما خواهد بود. او قرارداد دارد و سرمربی تیم است. من تمام تمرینات تیم را طی یک هفته اخیر 
دیده ام و همه چیز در نهایت آرامش و خونسردی انجام می شد. زمانی که فصل به پایان برسد، 

آلگری با رئیس باشگاه ملاقات خواهد داشت.
ندود سپس به سؤالی درباره خودش پاسخ داد. آیا او دلتنگ حضور در زمین بازی به 
خصوص بازی در دربی تورین نشده است؟ او اظهار داشت: من هرگز در دربی دلاموله  
نشانه ای از نفرت ندیدم. این دربی تقابل دو تیم بسیار قوی است اما هیچ تنفری میان آنها 

نیست و رقابت آنها صرفاً فوتبالی است.

 کامبولوف: سردار آزمون بازیکن خوبی 
است اما روبین کازان باید مستقل باشد

 سرمربی آمیا: روی بازگشت سامان قدوس 
به میدان اصرار داشتیم

ندود: 
آلگری با یوونتوس قرارداد دارد و می ماند

 سرمربی تیم فوتبال فولاد خوزستان با بیان اینکه شرطی برای تمدید قراردادش 
با این تیم نداشته است، گفت: کار در تیم ملی ایران آرزوی همیشگی ام بوده است.

افشین قطبی درباره ارزیابی اش از عملکرد تیم فولاد خوزستان و اینکه تا چه 
اندازه به اهدافش در این تیم رسیده است، گفت: دوست داشتیم در رقابت قهرمانی 
باشیم. باشگاه در 14 بازی اول امتیاز کمی داشت ولی احساس کردم با انرژی و 
تجربه ام بتوانم این کار را انجام بدهم. نتایج خوبی هم گرفتیم ولی چند مسابقه 
نتوانستیم با برد از زمین خارج شویم. برای همین نگران و ناراحت هستم چون به 

اندازه کافی موقعیت ساختیم.
وی که با رادیو تهران گفتگو می کرد، درباره اینکه فوتبال ایران چقدر نسبت به چند 
سال پیش تغییر کرده است؟ خاطرنشان کرد: فوتبال ایران حرفه ای تر شده است. 
بازیکنان از نظر جسمی در شرایط بهتری هستند. امکانات باشگاه ها و زمین بازی ها 
پیشرفت کرده است. بازیکنان هم از نظر تاکتیکی و فنی بهتر شده اند. مربیان هم با 

علم بیشتری کار می کنند. این برای فوتبال ایران مثبت است.
سرمربی تیم فولاد خوزستان درباره اینکه آیا شروطی برای فصل بعد گذاشته است؟ 
تصریح کرد: باشگاه دوست دارد با من ادامه کار بدهد. ما هم استقبال کردیم. منتظر 
زمان مناسبی بودیم تا صحبت های جدی برای جزئیات داشته باشیم. من کسی 
نیستم که برای ماندن یا رفتن شرط بگذارم. وقتی دو گروه می خواهند همکاری کنند 

باید دوستانه تمام جزئیات را بررسی و راه حل ها را مشخص کنند.
قطبی درباره بلاتکلیفی تیم ملی فوتبال ایران و عدم انتخاب سرمربی تیم ملی 
تاکید کرد: الان زمان خیلی مهمی برای تیم ملی است. بهترین استعداد تاریخی 
را در فوتبال ایران داریم. باوجود بازیکنانی از 18 تا 28 سال می توانیم جزو بهترین 
تیم های آسیا و دنیا باشیم. بازیکنان ما از نظر استعداد بی نظیر هستند. فقط لازم 

داریم در فرهنگ سازی و یاد دادن و حرفه ای بودن آموزش بیشتری داشته باشیم.
*برکناری دایی و شفر اشتباه بود 

وی در پاسخ به این سئوال که بهتر است سرمربی بعدی تیم ملی ایرانی باشد 
یا خارجی؟ گفت: سرمربی تیم ملی باید شخصی باشد که تجربه بین المللی و 
شناخت خوبی از آسیا و فرهنگ و فوتبال ایران داشته باشد. باید فردی باشد که تمام 
حلقه های فوتبال ایران را به هم وصل کند. متأسفانه برخی از مربیان به خاطر منافع 
خودشان دنبال حاشیه و اختلاف هستند تا کمبودها و نتایجشان را پوشش بدهند. 
بخصوص در فرهنگ ما که به گروه های مختلف تقسیم شده اند و این برای آینده 
و تیم ملی جالب نیست. نباید پشت اسامی پنهان شویم. باید کسی را بیاوریم که 
در شرایط فرهنگی و ورزشی از سرمایه های ما استفاده کند. تیم ملی می تواند در 
تمام جام های جهانی بعدی شرکت کند. باید هدفمان صعود از مرحله مقدماتی جام 

جهانی باشد.
قطبی درباره اینکه اگر به وی پیشنهاد سرمربیگری تیم ملی بشود آیا آنرا قبول می 
کند؟ یادآور شد: من عاشق ایران هستم. وقتی بعد از 8 سال به ایران برگشتم برای 
خدمت بود. اگر سرمربی یک تیم محلی یا تیم ملی شوم با عشق و انرژی مثبت کارم 
را پیگیری می کنم. آرزویم مربیگری در تیم ملی بوده است و خواهد بود. البته این 

پیشنهاد به من نشده است و تمرکزم روی بازی های آخر فولاد است.
وی در خصوص برکناری شفر و علی دایی تصریح کرد: برکناری هر مربی در فاصله 
دو سه هفته مانده به پایان لیگ اشتباه است. مربیان باید حمایت شوند. وقتی یک 
مربی کارش را شروع می کند باید کنارشان باشیم. شاید یک مربی 15 تا 20 درصد 
بتواند در نتیجه یک تیم اثر بگذارد ولی وقتی نتیجه نیاید مربیان خراب می شوند و 

این برای فوتبال ما خوب نیست.

افشین قطبی:
آرزویم کار در تیم ملی ایران است

سرمربی تیم ملی بسکتبال ایران که قرار است از یک ماه دیگر 
بازیکنانش را برای آماده سازی در مسیر جام جهانی کنار هم 
جمع کند درباره حواشی تیم ملی و مشکلات حامد حدادی برای 
بازگشت به تیم ملی گفت: حل شدن هر مشکلی به خواست دو 

طرفه باز می گردد.
مهران شاهین طبع سرمربی تیم ملی بسکتبال ، درباره شروع 
اردوهای تیم ملی اظهار کرد: با به پایان رسیدن ماه مبارک رمضان 
کمی  از  پس  بازیکنان  تا  شود  می  شروع  نیز  ملی  تیم  اردوی 
استراحت وارد اردو شوند و تمرین هایشان را آغاز کنند. طبق 

برنامه هم قرار است با 18 تا 20 بازیکن کار را شروع کنیم. 
او در پاسخ به این سوال که آیا چهره ای جدید وارد اردوی تیم 
ملی خواهد شد یا نه؟ تصریح کرد: قبل از شروع اردوی تیم ملی 
قرار است تیم امید وارد اردو شود. بازیکنان حاضر در این اردو را 
می سنجیم و اگر کسی مستعد بود قطعا وارد اردوی بزرگسالان 

نیز می شود. 
شاهین طبع در پاسخ به این سوال که انتظارات بازیکنان دعوت 
نشده به تیم ملی که در تیم های فینالیست لیگ برتر بسکتبال 
حضور داشتند را چطور برآورده می کند؟ تصریح کرد: برای دعوت 
از بازیکنان به اردوی تیم ملی شاخصه های مختلفی بررسی می 
شود. نتایج لیگ هم یکی از این شاخصه ها است و قطعا ما کسی 

را نادیده نمی گیریم. 
سرمربی تیم ملی بسکتبال در پاسخ به این سوال که چرا برای 
تماشای بازی های فینال به گرگان و آبادان نرفت؟ بیان کرد: من 
بازی ها را دنبال می کردم و می دیدم. شرایط در این مسابقات 

طوری است که برای دیدن و بررسی بازی نیاز به تمرکز زیادی 
است. من بازی ها را دنبال کردم و مشکلی از این بابت وجود ندارد.
او در پاسخ به این سوال که آیا حضورش در سالن تاثیر روانی برای 
بازیکنان نداشت؟ بیان کرد: در این مواقع تاثیرات هم مثبت و هم 

منفی است. 
شاهین طبع در پاسخ به این سوال که آیا اردو های تدارکاتی 
تیم ملی در خارج از ایران قطعی شده است؟ بیان کرد: چند 
تورنمنت بین المللی مد نظر ما است که خوشبختانه کشورهای 
میزبان حضور ما را در این تورنمنت ها قطعی کرده اند. حضور ما 
در پرتغال، روسیه و یونان قطعی شده و تورنمنت قبل جام جهانی 

نیز تقریبا نهایی است. 
سرمربی تیم ملی درباره وضعیت بازیکنانی چون آرون گرامی پور 
و صمد نیکخواه بهرامی نیز بیان کرد: آرون گرامی پور یک جراحی 
بر روی آشیل خود داشته و تمریناتش را آغاز کرده است. از صمد 

هم خبر دارم که تمرینات خود را دنبال می کند. 
شاهین طبع در پاسخ به این سوال که آیا تصمیم دارد قبل از 
شروع اردوها مشکلات موجود را حل کند تا حامد حدادی وارد تیم 
ملی شود؟ بیان کرد: من از روزی که آمدم تمام تلاشم این بود که 
احترام متقابل باشد. حرمت بازیکن، کادرفنی و فدراسیون حفظ 
شود. تا جایی هم که توانسته ام تلاشم این بود که تمرکزم بر روی 

تمرین و مسابقه تیم ملی باشد. 
او افزود: در هر صورت نیاز کنونی تیم ملی این است که در 
آرامش تمرین کند. همه تیم های حاضر در جام جهانی شرایط 
خوبی دارند. بازی های سختی در جام جهانی داریم و باید با تمام 

توان آماده شویم. در جام جهانی با حریفانی روبه رو می شویم که 
اگر پنج یا 6 امتیاز عقب بیفتیم جبران کردنش آسان نیست.

شاهین طبع در پاسخ به این سوال که به دلیل همین دشواری 
ها نباید فضای موجود در تیم ملی درست شود تا تیم ملی با تمام 
قوا به جام جهانی برود؟ بیان کرد: برطرف هر مشکلی دو طرفه 
است. فدراسیون، بازیکنان، کادرفنی و حتی رسانه ها در این 
مساله بسیار نقش دارند. قطعا با همکاری همه این قسمت ها می 

توان مسائل را حل کرد.
سرمربی تیم ملی در پاسخ به این سوال که با توجه به قانون 
دستیاران  زمانی  چه  مربیان،  درباره  فدراسیون  فنی  کمیته 
جدیدش را انتخاب می کند؟ تاکید کرد: هیچ تغیری در کادرفنی 
تیم ملی ایجاد نمی شود. ما تنها محدودیت در اعزام مربیان به 
مسابقات داریم. همه اعضای کادرفنی در تیم ملی می مانند و تا 

پایان جام جهانی با ما خواهند بود. 
او در پاسخ به این سوال که پس چرا کمیته فنی آنها را به عنوان 
سرمربی تیم های دیگر انتخاب کرده؟ گفت: فکر نمی کنم در این 
مدت که با تیم ملی هستند مشکلی در برنامه های دیگرشان ایجاد 
شود. از طرف دیگر تیم های پایه ما اکنون در حال برنامه ریزی و 
پشتیبانی هستند. قطعا بعد از جام جهانی نیز تمام تمرکز آنها روی 
تیم هایشان خواهد بود. چون در شرایط کنونی به نظرم تصمیم 

درستی نیست که تغییرات ایجاد شود. 
شاهین طبع در پاسخ به این سوال که آیا انتخاب مربیان جوان 
برای رده های مهم پایه درست است؟ تصریح کرد: این مربیان 
سن کمی ندارند و با تجربه هستند. با مربیان خارجی خوب و با 

مربیان باتجربه داخلی کار کرده اند. فدراسیون به آنها توجه کرده 
و امیدوارم قدر این موضوع را بدانند. از طرفی قطعا با انرژی نیز در 
این موقیعت خود کار می کنند. یک آزمایش برای آنها است که 

امیدوارم سربلند از آن خارج شوند.
سرمربی تیم ملی بسکتبال در پایان به مرحله نیمه نهایی و فینال 
لیگ برتر اشاره کرد و گفت: این مراحل لیگ برتر انعکاس خوبی 
در جامعه داشت. فدراسیون، کمیته مسابقات، کمیته داوران و 
باشگاه ها عملکرد خوبی داشتند. نباید از تلاش کادرفنی دو تیم 
فینالیست نیز غافل شویم و من به آنها و تیم قهرمان هم تبریک 

می گویم.

در واکنش به بازگشت حدادی به تیم ملی بسکتبال؛
شاهین طبع: دوطرف باید خواهان حل مشکلات باشند
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»ایمان« در آستانه ماه رمضان بررسی می کند 

مناجات خوانی؛  سیره علما، میدان داری مداحان! 
مداحی با دعا و مناجات خوانی متفاوت است و مداح هم با مناجات خوان فرق می کند. 
گرچه این دو مقوله پیوندهای زیادی با هم دارند، اما توقع این است کسی که بر کرسی 
مناجات خوانی می نشیند، پیر صاحب نفسی باشد که صلاحیت و مقبولیت همراه کردن 

مردم را با خود داشته باشد، اما این روزها وضع در حال دگرگونی است. 
ماه رمضان، وقت طلایی مناجات با خداست. مهم ترین توصیه اولیا و بزرگان دین 
در این ماه، مشغول بودن به استغفار و دعا و مناجات با پروردگار است. مناجات خوانی 
دوگونه است؛ برخی تمایل دارند که در تنهایی و خلوت خانه مناجات کنند و عده ای 
ترجیح می دهند در جمع و هم نفس با صاحب نفسی در مسجد و مکانی مقدس با 

خداوند نجوا کنند.
محافل مناجات خوانی  جمعی، از سال ها قبل در مساجد تهران برگزار می شود. آیت الله 
شاه آبادی سرسلسله مناجات خوان های جمعی تهران است که مدتی در مسجد جامع 
و بعد در مسجد امین الدوله در شب های جمعه دعای کمیل را، خود قرائت می کرد و 
بعد از او شیخ محمدحسین زاهد در مسجد امین الدوله دعا می خواند و سپس سیدعلی 
میرهادی که پای منبر شیخ محمدحسین تلمذ کرده بود، ادامه دهنده راه اساتید خود 
شد؛ به نحوی که دعا و مناجات خوانی جمعی در روزگار ما را سیدعلی میرهادی رونق 
داد و روحانیون به هر دلیلی ترجیح دادند کمتر وارد وادی مناجات و دعاخوانی شوند. این 
روزها کمتر روحانی را می توانید پیدا کنید که صدای خوبی داشته باشد و بتواند مثلا دعای 

کمیل یا دعاهای افتتاح و ابوحمزه را در مسجد و در جمع مردم قرائت کند.
آنچه از سیره گذشتگان به ما رسیده، این است که دعا و مناجات خوانی امری جدا و 
متفاوت با مداحی است. مناجات خوان ها عموماً افرادی مسن، مهذب و اهل دل بودند که 
از پس سال ها عبادت و انس، حالا با مقبولیت مردمی و نفوذ کلامی که پیدا کرده اند بر 
کرسی مناجات خوانی می نشینند و مردم به واسطه کلام آن ها اشک می ریزند و با پروردگار 
زمزمه می کنند. اما در سال های اخیر این روند، شکل دیگری به خود گرفته است و اتفاقی 

که بر سر مداحی و ذاکری آمد، در مناجات خوانی در حال تکرار است.
جلوس جوان های استاد ندیده که به هر نحوی میکروفن مداحی را فتح کرده اند، بر 
کرسی دعا و مناجات، آن هم فقط در ماه رمضان، همان اتفاقی است که روزگاری مداحی 

اصیل را از یک سنت پاک به هنری بازاری و نمایشی تبدیل کرد.
* دعاخوان باید بداند چه می گوید

علیرضا بکایی، از مناجات خوان های تهران درباره اینکه یک مناجات خوان باید چه 
ویژگی هایی داشته باشد، معتقد است کسی که بر کرسی دعا و مناجات می نشیند باید 
خودش با این مفاهیم انس داشته باشد و درک کند که چه عبارت ها و جملاتی را بر زبان 
جاری می کند و چیزی را که متوجه می شود به مستمع انتقال دهد: دعاخوان در وهله 
اول باید بداند چه می گوید و در وهله دوم به طور نسبی خودش به آنچه می گوید، رسیده 
باشد. اگر خودمان اهل  شب زنده داری و تهجد نباشیم، چطور می خواهیم مردم را به خلوت 

کردن با خدا دعوت کنیم.
* برخی دعا را درست نمی خوانند

بکایی به وجه دیگری از ویژگی های یک مناجات خوان که به سواد او برمی گردد نیز 
اشاره می کند: یک وجه دیگر این است که دعا را درست بخواند و درست معنا کند. این 
دعا های مأثوره که در اختیار ماست، متأثر از وحی و از ذهن معصومین متبادر شده اند. 
یعنی خطا ندارند، هرچه گفته اند همان است. می بینیم متأسفانه برخی از این به اصطلاح 
مناجات خوانان ما مطالعه ندارند و نمی توانند به مردم منتقل کنند و فقط باید از دریچه 
صدا، یک هنری داشته باشند. کسی که دعا می خواند اگر در شرایط لازم باشد، حتی از 

منبر، ماندگارتر و تأثیر بیشتری دارد.
علیرضا بکایی در گفت و گو با ایرنا پلاس درباره اساتیدی که در گذشته دعا می خواندند 
از مرحوم آیت الله شاه آبادی، استاد امام )ره(، شهید دستغیب، مرحوم کلباسی و شیخ 
محمدحسین زاهد نام می برد و می گوید: قبلًا مداحان در آن حوزه وارد نمی شدند، اما 
مدتی بعد از انقلاب، علما نسبت به اجرای دعا و مناجات کمتر وارد شدند و مداحان در 

این راستا نقش ایفا کردند.
* هر مداحی می تواند مناجات بخواند

محسن حسن زاده از جمله مناجات خوان هایی است که بیشتر صدایش را از رادیو 
شنیده ایم. او با آشنایی که با دستگاه های موسیقی دارد، مانند یک خواننده از هنرش برای 
مناجات خوانی و سحرخوانی استفاده می کند. وی معتقد است: نمی توان بین خواننده 
مذهبی و مناجات خوان تفکیک قائل شد. خوانندگان مذهبی مناجات هم می خوانند. 
یک مداح هم مولودی، هم مرثیه و هم مناجات می خواند و برای او تفاوتی ندارد. امروز اگر 

مناجات خوانی به شخصیت ها محدود شده، به خاطر جنس صدای آن هاست.
حسن زاده درباره آموزش مناجات و دعاخوانی می گوید: مناجات خوانی کلاس خاصی 
ندارد، بلکه به جنس صدای مداح بازمی گردد. هر مداحی که مرثیه می خواند، قادر است 
مناجات هم بخواند. مداحی که دعای کمیل، دعای ندبه و زیارات را می خواند؛ اگر صدای 
آوازی هم داشته باشد، می تواند مناجات هم بخواند به همین دلیل از این فرد استقبال 

می شود.
* اصل دعاخوانی است

ماشاء الله عابدی فرد که خود سال ها در محضر بزرگان شاگردی کرده و در طول سال 
و به ویژه ماه رمضان مجالس مناجات خوانی دارد، مناجات خوانی را متفاوت از مداحی 
می داند: هم متن این دو متفاوت است و هم مناجات خوان با نوحه خوان و مداح متفاوت 
است. محتوا در مناجات خوانی، سخنان معصومین)ع( است، اما نوحه خوانی و مداحی، شعر 

و شاعری است که نوحه خوان آن را ارائه می کند.
عابدی فرد معتقد است، اصل دعاخوانی است. این حالت در مجالس مهم است و 
تغییری نکرده است. اما اگر تغییر کند، مثلًا اگر مجلس به عنوان مجلس دعا باشد و بعد 
وارد مداحی و نوحه خوانی شود، حتی اگر یک ساعت دعا خوانده شود و باقی مجلس به 
نوحه خوانی بگذرد، این دیگر خیلی مناسب مجلس دعا نیست. البته در هر محفلی باید 
روضه و نوحه و گریز هم باشد، این ها در کنار هم و با رعایت زمان و موقعیت مناسب است.

معاون رئیس جمهوری: 

جنبه حقوقی آثار تحریم ها بررسی می شود 
معاون حقوقی رئیس جمهوری گفت: پیشنهاد معاونت حقوقی برای رئیس جمهوری 
این است که بر جنبه حقوقی آثار تحریم ها تاکید و بر دعوای مسئولیت مدنی و خسارت 

ناشی از تحریم ها تمرکز شود. 
لعیا جنیدی روز شنبه در شورای هماهنگی امور حقوقی دستگاه های اجرایی کشور 
درباره چگونگی اقامه دعوای مسئولیت مدنی ناشی از تحریم ها، افزود: رئیس جمهوری 
خواستند دعوایی با جنبه های کیفری و حقوقی مطرح شود و ترجیح این بود که این 
دعواها در خصوص آثار تحریم، مشکلات و محدودیت هایی که تحریم ها برای مردم ایران 

داشته است، در دادگاه های کشور خودمان باشد.
وی ادامه داد: در رابطه با دعوای مسئولیت مدنی، تیم کارشناسی در معاونت حقوقی 
در حال بررسی است همچنین منتظر نظر وزارت خارجه و دادگستری در این خصوص 

هستیم.
معاون رئیس جمهوری با اشاره به اینکه فشار تحریم ها بر ملت ایران است، یادآور شد: 
در سیل اخیر، بر اساس آنچه دکتر علی اصغر پیوندی رئیس جمعیت هلال احمر اعلام 
کرد، ایران نتوانست حتی یک دلار وجه نقد از طریق سیستم های بانکی بین المللی 
کمک دریافت کند در حالی که این اتفاق و کمک های بین المللی جنبه حقوق بشری 

و بشردوستانه داشت.
جنیدی اظهار داشت: بر اساس بررسی های معاونت حقوقی، در خصوص دعوای 
حقوقی در مراجع داخلی با اینکه از نظر اصل صلاحیت کلی که در جرم وجود دارد، 
ممکن بود بتوانیم مبنای اقامه دعوا را احراز کنیم اما در این زمینه ملاحظاتی وجود دارد.

وی تصریح کرد: جرم بیرون از کشور ما اتفاق افتاده است اما نتیجه جرم و تاثیر آن 
فشار بر مردم ایران است بنابراین از نظر مقررات حقوق جزا می توان گفت که دادگاه های 
ایران به طور عام، صلاحیت رسیدگی دارند اما ملاحظاتی در رابطه با مصونیت کیفری 

برای دولت های خارجی و مقام های سیاسی وجود دارد.
وی ادامه داد: همچنین ملاحظه ای از نظر فقدان عناوین مجرمانه قابل قبول مطرح 
است زیرا بیشتر عناوینی که در قانون ما وجود دارد و قابلیت تطبیق با این جرم دارد، 
عناوین اختصاصی نظام حقوقی ایران است و عناوین عام قابل قبول در قانون جزای ایران 

منعکس نشده است.
معاون حقوقی رئیس جمهوری اضافه کرد: لوایحی پیش از این درباره جنایت علیه 
بشریت مطرح شده است اما این لوایح همچنان در فرایند قانونگذاری هستند و به نتیجه 

نرسیده است.
وی خاطرنشان کرد: البته طرح دعوای حقوقی در مراجع داخلی ناممکن هم نبود 
و می توانستیم با عناوین مجرمانه اختصاصی در نظام حقوقی که عرفی تر هستند با 
کنار گذاشتن کسانی که مصونیت سیاسی دارند، نسبت به طراحان تحریم، اقامه دعوای 
کیفری کنیم اما مجموع ملاحظات به ما نشان داد که ممکن است این طرح دعوا 

اثرگذاری چندانی نداشته باشد.
جنیدی گفت: در چارچوب قوانین خاص، مبنای صلاحیت موجود است. مصونیت 
دولت خارجی که خودش پیش از این مصونیت ما را در نظر نگرفته است، به موجب 
قوانین داخلی ما از منظر اقدام متقابل، مصونیت از مقامات ایالات متحده سلب می شود.

وی تصریح کرد: طراحی و ساماندهی این نوع با توجه به گستردگی آسیب دیدگان از 
تحریم که به نوعی همه ملت ایران هستند، مهم است و از سوی دیگر باید حد و حدود 
دعاوی مسئولیت مدنی با دعوایی که پیش از این در دادگاه دادگستری بین المللی مطرح 

و در جریان است، هم مشخص باشد.

نکتـه

خبــر

رییس جمهوری با تاکید بر این که امروز دعواها و فحاشی های 
داخلی نباید خریدار داشته باشد، گفت: راهی جز مقاومت و اتحاد 

و امید به آینده نداریم. جنگ امروز آمریکا جنگ با امید است. 
روز  صبح  روحانی«  »حسن  والمسلمین  الاسلام  حجت 
شنبه در آیین نکوداشت یکصدمین سال تربیت معلم با تبریک 
فرارسیدن ماه مبارک رمضان گفت: بسیار خوشحالم که هفته 
معلم در آستانه ماه رحمت و مغفرت و برکت الهی قرار دارد. ماه 
رمضان علاوه بر فضلیت های ذاتی، یکی از دلایل عظمتش نزول 

قرآن در این ماه است. 
وی با بیان اینکه قرآن کتاب هدایت انسان ها در مسیر سعادت 
بشریت است، اظهار داشت: یکی از دلایل ماه رمضان شب قدر 
است که از هزاران شب برتر است. همه ویژگی های بزرگی که 
در ماه رمضان است که ماه صبر، عبادت، نزول قرآن، شب قدر و... 
است، به یک نسبتی در مدرسه و کلاس و تعلیم و تربیت معلم 

نیز وجود دارد.
روحانی اضافه کرد: اگر فضای ماه رمضان، فضای دلدادگی به 
حق و توجه به آسمان ها، یاد مستمندان، تعاون، برادری و افطار 
و در کنار هم قرار گرفتن، فهم و درک قرآن برای مسیر هدایت 

است، همه آنها در یک حدی در کلاس درس است.
رئیس شورای عالی انقلاب فرهنگی ادامه داد: تمام معلمان هم 
معلم هستند و هم مربی. بعضی از معلمان و دبیران در مدرسه 
محبوب هستند. محبوبیت معلم ها مانند هم نیستند. بعضی ها 
خیلی محبوب هستند. ممکن است این معلم، معلم ریاضی باشد 
که او می تواند مربی باشد. برخورد و تعاملش و اخلاقش می تواند 

تربیت کننده باشد. 
وی با ذکره خاطره ای از دوره کودکی خود تصریح کرد: ما 
یک معلم ریاضی در مدرسه داشتیم که تقریبا محبوب ترین معلم 
بود. یک معلمی هم داشتیم که تاریخ و جغرافیا درس می داد که 
محبوبیتش متوسط بود. بچه ها قبل از تشکیل کلاس و آمدن 
معلم، بازی می کنند. از کاغذ کشتی، بادبادک و هواپیما درست 
می کردند و به سمت هم پرت می کردند و وقتی معلم می آمد 

آنها را جمع و منظم می نشستند.
رییس جمهوری افزود: یک بار معلم تاریخ و جغرافیا زودتر آمد 
و همه وسایل روی زمین بود. گفت که چه کسی انجام داده است. 
همه را زد و گفت بگویید چه کسی انجام داده است. همه کتک 
خوردند و کسی هم چیزی نگفت. سال بعد، همین داستان بود 
و معلم ریاضی رسید. درب را باز کرد. خودش جمع شد و همه 
کاغذها را جمع کرد. گفت بچه ها کمی مراعات کنید. اثری که 
این حرف گذاشت، آنچنان این کلام توام با مهربانی و همراه با 

گذاشت تاثیرگذار بود. 
وی با بیان اینکه کلاس باید کلاس معرفت و برکت باشد، 
خاطرنشان کرد: کلاس درس می تواند برای معلم شب قدر باشد. 
اگر معلمی با رفتارش، با اخلاقش، با تعلیمش فقط یک نفر را 
هدایت کند، این کلاس ارزش شب قدر باشد. هرچند شب قدر 
یک شب نامشخص برای ماست و ارزش هزاران شب دارد، کلاس 
درس هم می تواند همین گونه باشد. پیامبر )ص( می گوید من 
شب قدری را معرفی می کنم که از شب قدر بالاتر باشد و آن 

شبی است که سربازی لب مرز از کشورش محافظت می کند. 
روحانی با بیان اینکه معلم از مرزهای فرهنگ و اخلاق کشور 
محافظت می کند، ابراز داشت: معلم ایثارگر و فداکار یک کلاسش 
می تواند اندازه شب قدر ارزش داشته باشد. اجر و قرب شما با هیچ 
وسیله مادی قابل جبران نیست. اگر یک معلمی تمام زر کشور را 

در اختیار داشته باشد، باز هم ارزش کارش بالاتر است.

* باید به نسل جوان مهارت بیاموزیم 
روحانی در بخش دیگر از سخنان خود با بیان اینکه باید به 
نسل جوان هم مهارت بیاموزیم و هم آنها بدانند تنها راه زندگی 
استخدام دولتی نیست بلکه کارهای زیاد دیگری هم است که می 
توان انجام داد، گفت: البته باید تلاش کنیم افراد درس بخوانند. 
اینکه تا چه اندازه بخوانند وابسته به نیازهای جامعه است. البته ما 
باید افراد را برای آموزش و درس خواندن تشویق کنیم. ممکن 
است آموزش در دبستان ها مثل هم باشد ولی باید از متوسطه 

وارد مهارت و شغل شویم. 
وی با بیان اینکه انجام مهارت آموزی باید با وزارت کار، 
مراکز خدماتی، صنعت، وزارت ارتباطات، دانشگاه ها و ... شریک 
شوید، اظهار داشت: در پایان دبیرستان باید فردی را تحویل 
جامعه دهیم که هم دپیلم داشته باشد و هم درستان و هم 
ذهن خلاقش یک مهارت بلد باشد. مهارت شغلی و کاری جزو 
سلیقه و حقوق افراد یک ضرورت است. مدارس ما در این زمینه 
باید متحول شود. من این مسئله را هم با وزیر فعلی و هم وزرای 

قبلی مطرح کرده ام. 
رییس شورای عالی انقلاب فرهنگی با بیان اینکه باید روی 
تعلیم و تربیت فکر کنیم، تصریح کرد: مدل ما این است که فصل 
فصل یک کتاب را درس داده و دانش آموز حفظ کند و امتحان 
بدهد. این سیستم آموزش و پرورش بسیار قدیمی است. امروز 
دیگر این نوع آموزش اینچنین نیست. تمام دانش آموزان باید 
صاحبنظر باشند، نظر بدهند، نقد کنند و انتقاد کنند. در دانشگاه 
ها هم همین گونه شده اند. ما هم حقوق خواندیم. دانشگاه رفتیم. 
همه چیز را خواندیم اما وقتی به کارآموزی رفتیم دیدیم هیچ 
چیز بلد نیستیم، نه می توانیم دادخواستی را تنظیم کنیم و نه 
می توانستیم بازپرسی کنیم و نه می توانیم قضاوت کنیم. فقط 

سرکلاس رفتیم و امتحان دادیم. 

*  مسیر آموزش ما نیاز به اصلاح دارد
روحانی اضافه کرد: مسیر آموزش ما نیاز به اصلاح دارد؛ هم 
در دانشگاه و هم در آموزش و پرورش. شما به مدل هایی که در 
دنیا وجود دارد، نگاه کنید؛ هم در شرق و هم غرب. بچه ها باید 
وارد بحث شوند، نقد کنند، مقاله نوشته، کنفرانس بدهند و تبیین 

کنند. درخصوص یک موضوع مسئله چند کتاب بخوانند.
وی با بیان اینکه آموزش و پرورش در این زمینه ورود کرده و 
در حال تلاش کردن است، خاطرنشان کرد: من از شما خواهش 
می کنم که در این زمینه تلاش بیشتری بکنید. دانش آموزی که 
از دبیرستان خارج می شود، با چه ظرفیتی و چه مقدار بهره از 

دبیرستان به جامعه وارد می شود. 
رئیس جمهور ادامه داد: من چندین بار با آقای بطحایی 
صحبت کردم و گفتم این بچه ها از دوران دبیرستان هم زبان 
عربی و هم زبان انگلیسی می خوانند ولی وقتی از دبیرستان بیرون 
آمدند، می توانند دو دقیقه عربی یا انگلیسی حرف بزنند؟ اگر 
یک عرب به ایران آمد و سوالی کرد، می تواند به این سوال پاسخ 
دهند؟ این چگونه تعلیم و تربیت است؟ این چگونه درس دادنی 
است؟ از اول بر گرامر تاکید می کنیم. مگر بچه ها فارسی یاد می 

گیرند از گرامر و دستور زبان یاد می گیرند؟ 
روحانی ادامه داد: مگر مادر می خواهد به بچه ها زبان یاد 
بدهد، از گرامر شروع می کند؟ مگر می گوید این صفت، فعل، 
قید و... است. کسی از گرامر شروع نمی کند. تمام درس های 
ما از گرامر شروع می شود. زبان از حرف زدن شروع می شود. 
طرف باید یاد بگیرد خوب حرف بزند. وقتی یاد گرفت حرف 
بزند آن وقت گرامر را هم خوب یاد می گیرد. بعدش هم باید 
بتواند، بنویسید و بخواند. باید در مدارس تحول ایجاد کرده و 

اقدامی بکنیم.
وی با بیان اینکه بچه ها صرف وقت می کنند ولی دریغ از 
گفتن یک جمله عربی یا انگلیسی، عنوان کرد: نحوه آموزش را 
باید متحول کنیم. این یک ضرورت است و این کار بزرگ باید 
توسط مدیران آموزش و پرورش و معلمان مهار انجام شود. ما 
تحول نوینی را نیاز داریم. امسال که سال تولید، رونق و مهارت 

است، باید تحول ایجاد کنیم.
بر ضرورت  تاکید  با  انقلاب فرهنگی  رییس شورای عالی 
آمادگی دانش آموز در برابر تحولات اجتماعی و سیاسی یادآور 
شد: جامعه ما تحولات فراوان دارد. البته این تحولات مختص 
به ما نیست بلکه در مصر، سوریه و... هم تحولاتی وجود دارد. 
فرزندان باید آمادگی لازم را در برابر تحولات روز پیدا کنند که این 
کار متعلق به معلمان است. امروز با تحریم سخت خارجی مواجه 

شدیم. دانش آموز ما باید بداند یعنی چه. 

*  14میلیون امانت در اختیار شماست
روحانی خطاب به معلمان بیان کرد: 14 میلیون امانت در 
اختیار شماست. شما یک جمعیت حدود 900 هزار نفری هستید 
با 14 میلیون امانت در سنین نوجوانی و جوانی. هر دانش آموزی 
که در کلاس خوب چیزی را بفهمد، بر خانواده هم بی تاثیر 
نیست. تحریم یعنی چه؟ چرا ما تحریم شدیم؟ دلیلش چیست؟ 
وی با بیان اینکه مبنای اولیه تحریم این بود که کشورهای 
قلدر جهان آمدند و در ذهن جامعه بشری انداختند که ایران 
کشوری خطرناک است که به دنبال ساخت بمب اتم است و 
می خواهد با این بمب اتم بعضی از کشورها را با خاک یکسان 
کند، گفت: ایران هراسی، انقلاب هراسی از اینجا نشات گرفت که 
گفتند ایران یک مجموعه خطرناک است. ما را به شورای امنیت 
بردند و ما را تحریم کردند. بدترین قطعنامه تاریخ شورای امنیت 
یعنی قطعنامه 1929 را علیه ما تصویب کردند که این قطعنامه ما 

را تا مرز جنگ پیش برد و بعد ما را تحریم های مفصلی کردند.
رییس جمهور افزود: از ابتدا که دولت یازدهم آمد، سخن ما 
با مردم این بود که امکان دارد هم علم اتمی و فناوری هسته ای 
داشت و هم به دنیا این اطمینان را بدهیم که ما برای شما خطر 
نیستیم؛ تحت این عنوان که چرخ سانتریفیوژ می تواند بچرخد، 
چرخ اقتصاد کشور هم می تواند بچرخد. این شعار اصلی من در 

دولت یازدهم در دوران تبلیغات انتخاباتی بود. مردم رای دادند. 
من وارد این بحث که چرا رای دادند، نمی شوم. 

روحانی با بیان اینکه یکی از دلایل رای دادن مردم آن بود 
که مردم گفتند ان شا الله این دولت می تواند با زبان دیپلماسی، 
منطق و استدلال دنیا را از تصمیم غلط خود برگرداند و شرایط 
را عادی کند، اظهار داشت: مذاکرات شروع شد. در 100 روز 
اول دولت یازدهم یک توافق اولیه ای را با دنیا انجام دادیم که به 
توافق ژنو معروف شد و بخش بزرگی از درامدهای بلوکه شده ما 
آزاد شد. یعنی از آن تاریخ هر ماه، 700 میلیون دلار از پول ما 

آزاد می شد. 
وی بیان اینکه ما در آن تاریخ به دنبال این بودیم قیمت ارز را 
بالا ببریم ولی موفق نمی شدیم، تصریح کرد: ما می گفتیم قیمت 
ارز سه هزار تومان است ولی مردم می گفتند قیمت ارز 2800 
تومان است. رئیس بانک مرکزی ما می خواست قیمت ارز را بالا 
برد ولی ناتوان بود. چرا؟ امیدی که مردم پیدا کرده بودند، دلاری 
که وارد کشور می شد، همه منابع ما در حال آزاد شدن بود. در 

مرحله بعد، به دنبال توافق دائم رفتیم. 
رئیس شورای عالی امنیت ملی با بیان اینکه در سال 93 توافق 
دائم ما امکانپذیر بود، خاطرنشان کرد: دو، سه کشور تلاش کردند 
که این توافق عقب بیفتد و نشد؛ یکی اسرائیل و یکی عربستان. 
یادتان هست که هم اسرائیلی ها به وین رفتند و هم وزیر خارجه 
عربستان. با اینها مخصوصا آمریکایی صحبت کردند و نگذاشتند 
توافق بشود. آمریکایی بهانه ای را آوردند. شش، هفت ماه این 
مرحله عقب افتاد. بحث های بسیار پیچیده ای شد که با آنها به 

توافقی رسیدیم که اسمش توافق هسته ای شد. 

* امروز دعواها و فحاشی های داخلی نباید خریدار 
داشته باشد 

روحانی ادامه داد: مخالفان ایران و تندروها در آمریکا ایستادند 
و گفتند نمی گذاریم این توافق اجرا شود. اسرائیل هم ایستاد و 
گفت نمی گذاریم این توافق اجرا شود. عربستان نیز همه توان 
خود را به کار گرفت. با مشکلاتی در دی 94 توافق هسته ای را 
اجرا کردیم. رییس جمهوری در ادامه با بیان این که توافق هسته 
ای ما در 26 دی ماه 94، با 6 کشور بزرگ دنیا با مشکلاتی 
اجرایی و نهایی شد گفت: امروز دعواها و فحاشی های داخلی نباید 
خریدار داشته باشد. راهی جز مقاومت و اتحاد و امید به آینده 

نداریم. جنگ امروز آمریکا جنگ با امید است.
به ما می گفتند این توافق تضمین ندارد، ما می گفتیم که 
این توافق را می بریم شورای امنیت سازمان ملل و قطعنامه را 

الزامی می کنیم.
وی افزود: در کشور خیلی ها به ما گفتند که شماها ساده 
هستید، 5 روز بعد از این توافق که رفت در شورای امنیت سازمان 

ملل با قطعنامه ای الزامی شد، یعنی همه دنیا آن را امضا کردند.
روحانی ادامه داد: بعضی از افرادی که دقیق نیستند، می گویند 
دولت ایران در این توافق چرا تضمین نگرفت، در حالی که ما 
بزرگترین تضمین تاریخی را نه از 6 کشور بلکه از شورای امنیت 

سازمان ملل و جامعه جهانی گرفتیم. 
رییس جمهوری گفت: وقت این توافق عملی شد ما تحول 
را در کشور دیدیم، فروش نفت ما در روز 1 میلیون بشکه اضافه 
شد و در عرض چند ماه به بالای 2 میلیون بشکه نفت رسید. 
توانستیم بازار نفت که خیلی ها می خواستند نگذارند را بگیریم. 
همه شرکت ها به ایران هجوم آوردند، آنقدر صف بود هتل های 
تهران جا نبود، عده ای که مخالف برجام بودند نیز خیلی عصبانی 
بودند و شب خوابشان نمی برد و می گفتند که چرا این همه به 
تهران می آیند و صف بستند مگر چه خبر است؟ وی افزود: برای 
اینکه مردم بدانند، حدود صد میلیارد دلار اعتبار بانک ها و شرکت 
های بزرگ جهانی نسبت به ایران تعهد کردند، یعنی می توانست 

همه تولید و توسعه کشور را متحول کند.
روحانی ادامه داد: عصبانیت تندروهای آمریکا، اسراییل و 
عربستان البته یکی دو کشور دیگر هم هستند که خیلی قابل ذکر 
نیستند، با همه توان راه افتادند و به آمریکایی ها گفتند شما اول 
بنا بود نگذارید ایران کار هسته ای انجام دهد، تسلیم شدید، ایران 

که کار هسته ای خودش را انجام می دهد، نطنز و فوردو که کار 
می کنند. شما که بنا بود درب فوردو را برای همیشه تخته کنید 
که نتوانستید، قرار بود سانتریفیوژ را جمع کنید این را هم که 
نتوانستید. شما بنا بود در زمینه R&D و توسعه و تحقیق جلوی 
ایران را بگیرید که تسلیم شدید و قبول کردید که ایران IR6 و 

IR8 بسازد. پس شما چه کردید و چه قدمی انجام دادید؟
وی افزود: تبلیغ کردند که آمریکا بدترین توافق تاریخی را با 
ایران انجام داده و این جماعتی که امروز در آمریکا سر کار آمده 
اند در همان دوره انتخابات شروع کردند و گفتند که اگر ما پیروز 
شویم این توافق را از بین می بریم. پول انتخابات تبلیغات انتخابات 
را هم عربستان هم اسراییل هم یهودی های آمریکا و هم تندروها 
و نژادپرست ها انجام دادند، زیرا دیدند که یک پیروزی بزرگ و 

عظیمی را ایران به دست آورده است.
روحانی گفت: مقامات این دوره پس از انتخابات گفتند از 
برجام خارج می شوند آنها می خواستند سایر کشورهای عضو را 

نیز با خود از این توافق خارج کنند. 
وی افزود: آنها استدلال می کنند که برجام سه نقص دارد؛ 
اول آنکه ساخت موشک آزاد است و ایران می تواند به موشک 
سازی خود ادامه دهد دوم آنکه بعد از چند ایران پس از چند از 
توافق بطور ازادانه برنامه هسته ای خود را ادامه می دهد و سوم 
آنکه راجع فعالیت منطقه ای ایران هیچ زده نشده است و ایران در 

تمام منطقه حضور دارد.
و  ها  استدلال  این  مورد  در  دوازدهم گفت:  دولت  رییس 
موضوعات رفتند 6 ماه با اروپایی ها کار کردند مذاکره کردند اما 
نتوانستند راه به جایی ببرند. آمریکایی ها ناچار شدند به تنهایی از 
برجام خارج شوند. این برای آنها کار سختی بود زیرا می خواستند 
با اروپا و روسیه و چین از توافق هسته ای خارج شوند اما حریف 

نشدند و به تنهایی از برجام خارج شدند.
روحانی افزود: آمریکا پس از خروج از برجام تحریم های 
یکجانبه را علیه ایران وضع کردند در این تحریم ها دولت با آمریکا 
همراهی نکردند اما متاسفانه شرکت ها بدلیل منافع مادی و اینکه 
در برخی از آنها امریکایی ها یا شریک بودند و می گفتند» یا با ما 
باشید سبب افزایش با ایران « در برابر آمریکا تسلیم شدند و این 

شرایط را امروز به ایران تحمیل کردند.
رییس جمهوری بیان کرد: ما امروز در برابر آمریکایی که عهد 
و پیمان خود را زیر پا گذاشته و بر خلاف تمام مقررات بین المللی 
به شرکت ها و بانک ها فشار می آورد که با ایران کار نکند و نفت 

ایران نخرند. 
روحانی افزود: مفهوم این حرفی که آمریکایی می گویند 
فروش نفت ایران را به صفر می رساند این است که خریداران نفت 

ایران را تهدید می کند که از ایران نفت نخرند.
وی با اشاره به اهداف آمریکایی از تهدید و تحریم ایران گفت: 
جمهوری اسلامی ایران با عظمت و مستقل و تأثیر گذار در منطقه 
و جهان برای آنها قابل تحمل نیست. آمریکا ایرانی شبیه چهل 
پنجاه سال پیش می خواهد؛ آنها حاضر هستند به ما کمک کنند 

به شرط آنکه ما تسلیم آنها باشیم. 
وی با بیان اینکه »اساس انقلاب اسلامی برای استقلال و اینکه 
بر مبنای رای مردم و نه بافشار و تهدید دیگر کشور اداره شود، 
است« گفت: آمریکایی برای مقابله با این آرمان می خواهد ارز ما 
را کاهش دهد، ریال و ارز و پول خارجی که ما در اختیار داریم را 
می خواهد کاهش بدهد. تعاملات ارزی ما را با مشکل مواجه کند 

چون ارز بر روی قیمت کالاها تاثیر گذار است.
آمریکایی تلاش می کنند قیمت ارز را افزایش بدهند البته 
قیمت های عجیب و غریبی در ذهن داشتند ما باید درامد ارزی 

خود را افزایش دهیم و مخارج ارزی کشور را کاهش دهیم.

* مخارج ارزی باید کاهش یابد 
روحانی در بخش دیگر از سخنانش گفت: مخارج ارزی ما باید 
کاهش یابد هیچ راهی غیر از این نداریم؛ ما چهار سال است گندم 
نمی خریم و وارد نمی کنیم. پیش از ما در ابتدای دولت یازدهم 
6 میلیون تن گندم وارد می کردیم و بزرگترین وارد کننده گندم 
جهان بودیم.سال93 نیاز به گندم را کاهش دادیم و از سال 94 
تا امروز خودکفا شدیم و روی پای خود ایستاده ایم امسال می 

توانستیم گندم را صادر کنیم.
وی گفت: ما در روز 12 میلیون لیتر گازوییل وارد می کردیم 
یعنی مخارج ارزی ؛ امروز گازوئیل وارد نمی کنیم بلکه آن را می 
فروشیم و صادر می کنیم ما 6 میلیون لیتر بنزین وارد می کردیم، 
اما امروز واردکننده بنزین نیستیم و اگر مردم در بنزین صرفه 
جویی هم کنند آن را صادر هم می توانیم بکنیم؛ اینها صرفه 

جویی در ارز است و نیاز ما را به ارز کاهش می دهد.
رییس جمهوری تاکید کرد: باید درامد ارزی کشور را نیز باید 
افزایش دهیم سال گذشته حدود 43 میلیارد دلار درآمد ارزی 

غیرنفتی و تقریبا به همین اندازه درآمد نفتی داشتیم.
روحانی گفت: آمریکایی بدنبال کاهش درآمدهای نفتی و 
غیرنفتی ما هستند؛ ما باید با افزایش تولید و صادرات محصولات 
کشور و ذخیره کردن و فروش فرآورده در مقابل توطئه های 

آمریکا و تلاش آنها برای جلوگیری از فروش نفت بایستیم.
وی اضافه کرد: آمریکایی ها برای زمین زدن ایران بدنبال 
اختلاف افکنی درون کشور ما هستند تا چند دسته بشویم و رو به 
روی هم بایستیم و با هم بجنگیم و دعوا کرده و بر ضد هم پرونده 
سازی کنیم؛ البته در مقابله با این توطیه آنها مقداری بهتری شده 

ایم اما تا رسیدن به نقطه مطلوب هنوز فاصله دارید.

رئیس جمهور در مراسم نکوداشت یکصد سال تربیت معلم در ایران:

راهی جز مقاومت و اتحاد و امید به آینده نداریم 

تحلیلگـر بین الملل می گوید: تنهـا ارتباط FATF به تحریم ها این اسـت که حتی 
دوسـتان ایران هم دیگر نتوانند با کشـورمان مبادلات بانکی برقرار کنند و این یعنی 

آب در آسیاب آمریکا ریختن.
 بـا افزایـش فشـارهای اقتصادی هر کسـی می خواهد بـار تحریم ها حتی بـه اندازه 
ناچیزی از گرده این مرزو بوم برداشـته شـود. از این روی کارشناسـان و مسـئولان هر 
کـدام در پـی راهـی برای سـبک کردن هزینـه ای تحریم ها هسـتند.در ایـن میان به 
گفته کارشناسـان حوزه بین الملل تصویب FATF و پذیرفتن مقررات این گروه بین 
المللـی که طی یک سـال گذشـته محل بحث شـده و تـا کنون هـم در انتظار تایید 
مجمع تشـخیص مصلت نظام بلاتکلیف باقی مانده اسـت. در ماههای اخیر تصویب 
FATF بـه مسـائل غیـر واقعی گره زده شـد تا جایـی که برخی کارشناسـان آن را به 
داسـتان سازی تشـبیه کردند.در خصوص این موضوع با حسن بهشتی پور کارشناس 

حـوزه بین الملـل گفت و گوی مفصلی داشـتیم که در ادامـه می خوانید:

*  ابتـدا بفرماییـد آیـا ارتباطـی میـان تحریم ها و پیوسـتن ایـران به 
FATF وجـود دارد؟

پیوسـتن به FATF یک بحث اسـت، مسـئله تحریم ها موضوع دیگری اسـت ولی 
بعضی ها در داخل کشـور علاقمندند سرنوشـت این دو را بهم گره بزنند. اگر چه عملًا 
ایـن دو موضـوع لازم و ملـزوم یکدیگرنـد. تحریم هایـی کـه در حال حاضر علیـه ایران 
اعمـال شـده، اقدامی اسـت کـه امریکا دنیـا را ملزم به اجـرای آن کرده اسـت. یعنی به 
دنیـا اعـلام کرده اسـت که یا با ما باشـید یا با ایـران مبادله کنید و نمی توانیـد با هر دو 
کشـور معامله داشـته باشید. از آنجا که اکثر کشـورهای دنیا با آمریکا تجارت می کنند 
و حجـم مبادلاتشـان هم قابل توجه اسـت قید همکاری بـا ایـران را زده اند بنابراین این 
موضوعـی اسـت کـه هیچ ربطی بـه AFTF نمی تواند داشـته باشـد. امـا FATF که در 
واقـع یـک گروه اقدام بین المللی بوده و مقـر آن در پاریس اسـت، از یک طرف اقداماتی 
را بـرای مبـارزه بـا پولشـویی انجـام می دهـد و از طـرف دیگر مبـارزه با تروریسـم را در 
برنامه هـای خـود دارد. ایـن گـروه اقـدام در 1989، حـدود سـال 1368 ثبـت و بـا آغاز 

توسـعه آن، در هر مقطعی هم اتفاقاتی رخ داده اسـت.

* وضعیت ایران در رابطه با این گروه چگونه است؟
 FATF ببینید دو کشـور مثل ایران و کره شـمالی در وضعیت قرمز بوده و اعضای

شـورایی را تشـکیل و اعـلام کردنـد کـه ایـن دو کشـور در وضعیتـی قـرار دارنـد که 
خطرنـاک ارزیابـی شـده اند. در حـال حاضـر به ایـران چهـار دوره مهلت داده شـده تا 
از ایـن وضعیـت خـارج شـود. آخریـن مهلـت ایـران در خـرداد ماه اسـت و فـرق آن 
بـا مهلت هـای قبلـی در ایـن اسـت کـه در سـه دوره قبلی باید بررسـی و بعـد اعلام 
می شـد. امـا اکنون مجموعه کارهایی کـه ایران باید انجام دهد، عبارتسـت از تصویب 
لایحـه پالرمـو، و مبـارزه پولشـویی. اگـر ایـن دو مـورد اجرایی شـد مشـکل ایـران تا 
حـدودی حـل و از وضعیتـش از قرمـز به آبی تبدیل می شـود، که البتـه این موضوع 

در دسـت بررسـی قرار خواهـد گرفت.

* در حال حاضر وضعیت ایران چگونه است؟
در خصـوص ایـران اگـر تا خردادماه انجام نشـود ایـران دوباره بـه وضعیت قرمز باز 
می گـردد. البتـه در دو سـال اخیر وضعیت قرمز بـرای ایران، به حالت تعلیـق درآمده 
امـا بـا تعلل در تصمیم گیـری احتمـال دارد از وضعیت تعلیق خـارج و به قرمز ثابت 
تغییـر کنـد! ایـن وضعیت یعنی ریسـک سـرمایه گذاری در ایـران از طبقه شـش به 
حداکثـری آن یعنی هفت تبدیل می شـود. این یعنـی دو مرتبه هزینه های گزافی که 
میلیونها دلار اسـت بر سر بیمه کشتیرانی، بیمه سـرمایه گذاری، بیمه صادرات کالای 

مختلـف کـه قرار اسـت از ایران صـادر یا وارد ایران شـود، افزوده می شـود.
 FATF را تصویب کند. اگـر FATF بـا توجـه به این شـرایط به نفـع ایـران اسـت
تصویب نشـود و ما به وضعیت قرمز بازگردیم، کشـورهایی مثل چین یا روسـیه و تا 
حـدودی هنـد که عضو FATF بـوده و تا کنون از امریکا حرف شـنوی نکرده و رابطه 
خـود را بـا مـا ادامـه داده و با ما همکاری کرده اند مجبورخواهند شـد همکاری خود را 

بـا مـا پایان دهند. اینجاسـت کـه FATF با موضوع تحریم مرتبط می شـود.

* آیا ایران می بایست عضو FATF باشد؟
خیر. اگر ایران بخواهد عضو FATF شـود مراحل مختلفی داشـته و زمان می برد. 
البتـه در حـال حاضر ایـران داوطلب عضویت هم نیسـت. تنها بحث اجـرای مقررات 
مربـوط بـه FATF از جمله مبارزه با پولشـویی و تروریسـم مطرح اسـت. مقرراتی که 
180 کشـور دنیـا هـم آن را اجرایـی کرده انـد. ایـن فقط ایران نیسـت کـه تافته جدا 
بافتـه باشـد. متاسـفانه برخـی در داخل بـه گونه ای القـا کرده اند که گویی قرار اسـت 
ایـران بـه تنهایی این مقـررات را انجام دهد. البته ایران درسـال 2016 این کار را انجام 

داد منتهـا هنـوز اجرایی کردن آن را کامل نکرده اسـت.

* آیـا اجرایـی شـدن این مقـررات مشـکل امنیتی بـرای ایـران ایجاد 
خواهـد کرد؟

ببینیـد اجرایـی شـدن FATF به هیچ وجه نه خطـر امنیت ملی برای ایـران دارد 
نه ضد منافع کشـورمان اسـت. متاسـفانه این گونه القا شـده اسـت که اولاً ایران قرار 
اسـت عضـو FATF شـود ثانیاً امنیت ملی مـا را تهدید می کند و ثالثـاً اجازه می دهد 
کـه آنهـا دسترسـی به حسـابهای ایران پیـدا کنند! همـه این موارد داسـتان سـازی 
اسـت. این مقررات به گونه ای نیسـت که همه حسـابهای بانکی تحویل FATF شود. 
ما در کشـورمان حتی حسـابهای بانکی را تحویل دولت خودمان نمی دهند چه برسد 

به اینکه تحویل FATF شـود!
پـس در جایـی FATF بـه تحریـم ربط پیدا می کند کـه اجرا نکردن مقـررات آن 
زمینه ای را ایجاد کند تا حتی دوسـتان ایران هم دیگر نتوانند با کشـورمان مبادلات 
بانکـی برقـرار کننـد و ایـن یعنـی آب در آسـیاب امریکا ریختـن و بـه امریکا کمک 
می کنـد تـا راحتتـر بتواند مـا را در محاصـره اقتصادی قـرار دهد. بنابرایـن در جنگ 

اقتصـادی میـان امریکا و ایـران، موقعیت امریکا بهتر می شـود.

* تصویب FATF بر لغو تحریم ها تأثیر دارد؟
متاسـفانه اینطـور القـا شـده اسـت اگـر در ایـران مقـررات FATF اجرایـی شـود 
 FATF تحریم هـا لغـو می شـود! و بعد هم لابد دسـت می گیرند کـه دیدید مقـررات
را اجرایـی کردیـم ولـی تحریم ها لغو نشـد! اگر مقـررات FATF را اجرایـی کردید به 
ایـن معنـا نیسـت که تحریم ها لغو می شـود. تحریم هـا چه موقع لغو می شـود، وقتی 
امریکا از فشـارهایش دسـت بردارد. چون این تحریم ها را امریکاساخته است. برخلاف 
زمانـی کـه برجام امضا نشـده بـود و تحریم ها براسـاس قطعنامه های شـورای امنیت 

بـود اما اکنون براسـاس اقدامات امریکاسـت.
بنابرایـن چـه مـا FATF را بپذیریـم چه نپذیریم تـا زمانی که بـا امریکا درگیریم 
ایـن تحریم هـا ادامـه خواهد داشـت. پس پالرمـو و CFT ربطی بـه FATF ندارد بلکه 
ربـط بـه فشـارهای امریـکا دارد و فقـط فرقـش در این اسـت کـه دسـت امریکا آنجا 
بازتـر می شـود. ما نمی خواهیـم تا ابد تحریم بمانیم. امـا اگـر FATF را نپذیریم دچار 

مشـکل می شویم.

بهشتی پو تحلیلگر بین الملل مطرح کرد

 نپذیرفتن اف ای تی اف یعنی همراهی با آمریکا برای تحریم بیشتر
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رئیس سازمان صنعت، معدن و تجارت قم گفت: آمارها نشان از افزایش رغبت بخش 
خصوصی برای سرمایه گذاری در حوزه صنعت این استان دارد. 

محمود سیجانی بیان کرد: صدور جواز تاسیس یکی از شاخص های مهم در رغبت 
به سرمایه گذاری جدید دربخش صنعت است که طی سال 97، تعداد 500 فقره جواز 
تاسیس ایجادی با سرمایه گذاری 30 هزار و 706 میلیارد ریال و پیش بینی اشتغال برای 
10 هزار و 683 تن و 72 فقره جواز تاسیس توسعه ای با سرمایه گذاری 6 هزار و 41 

میلیارد ریال و اشتغالزایی برای یک هزار و 585 تن صادر شد.
وی بیان کرد: در مجموع تعداد کل جواز تاسیس استان 2هزار و 608 مجوز با پیش 
بینی اشتغال برای 42 هزار و 486 تن و سرمایه گذاری 117 هزار و 602 میلیارد ریال 

است که میزان میل و رغبت به سرمایه گذاری جدید را در استان نشان می دهد.
وی ادامه داد: همچنین در سال گذشته تعداد 133 فقره پروانه بهره برداری ایجادی 
با چهار هزار و 284 میلیارد ریال سرمایه گذاری و ایجاد اشتغال برای 2 هزار و 643 تن 
و تعداد 104 فقره پروانه بهره برداری توسعه ای با 2هزار و 248 میلیارد ریال سرمایه 
گذاری و اشتغالزایی برای 2 هزار و یک تن صادر شده و در مجموع تعداد 2هزار و 278 
فقره پروانه بهره برداری با اشتغالزایی 54 هزار و 456 تن و سرمایه گذاری 46 هزار و 121 

میلیارد ریال در استان قم صادر گردیده است.

سیجانی گفت: در سال 97 تعداد پنج فقره گواهی تحقیق و توسعه و چهار فقره 
پروانه تحقیق و توسعه برای واحدهای صنعتی موجود صادر شده است و درحال حاضر 
در مجموع 70 واحد دارای گواهی و 37 واحد دارای پروانه تحقیق و توسعه و تعداد 31 
فقره پروانه خدمات فنی و مهندسی با اشتغالزایی برای 161 تن در استان مشغول فعالیت 
هستند که بیانگر رغبت به نوآوری و تولید کالاهای جدید و دانش بنیان در بخش صنعت 
قم است.وی همچنین در خصوص وضعیت استقرار صنایع در شهرک های صنعتی قم 
گفت: بر اساس قانون به دنبال استقرار صنایع نوین، کم آب بر و با درصد آلایندگی تحت 
کنترل در استان هستیم و در این رابطه نکات زیست محیطی را مورد توجه قرار خواهیم 
داد.وی ادامه داد: افتتاح طرح های مرتبط با تکمیل زنجیره تولید و تهیه مواد تامین کننده 

مواد اولیه صنایع استان از جمله راهبردهای سازمان صمت قم است.
2 هزار و 300 واحد صنعتی کوچک، متوسط و بزرگ در قم وجود دارد که از این 
تعداد حدود 90 درصد مربوط به صنایع کوچک و متوسط است؛ همچنین بیش از 53 

هزار تن در واحدهای صنعتی استان فعالیت می کنند.
قم دارای هفت شهرک صنعتی شکوهیه، الغدیر، چاپ و نشر، سلفچگان، محمود آباد، 
ثامن الائمه )ع( - قنوات - و فناوری اطلاعات و ارتباطات )I.C.T( و چهار ناحیه صنعتی 

خورآباد، دستجرد، سیرو و طغرود است.

رئیس سازمان صنعت،معدن وتجارت استان قم : 

رغبت به سرمایه گذاری در بخش صنعت قم افزایش یافته است 

نامحـرمانه

دریـچه

اخبــار

فروزان و همسرش آزاد شدند 
محسن فروزان و همسرش )نسیم نهالی( که اخیرا بازداشت شده بودند، با تودیع وثیقه آزاد شدند. 
مصطفی سلیمانی وکیل محسن فروزان و نسیم نهالی روز شنبه در گفت  و گو یی درباره پرونده موکلین 
خود که اخیراً بازداشت شدند، اظهار کرد: متعاقب برگزاری بازی سپیدرود و تراکتورسازی اتهاماتی 
متوجه موکلین شد که مرجع قضایی در حال رسیدگی به این اتهامات است.وی تصریح کرد: موکلین 
بنده انتساب هرگونه اتهام به خود را قویاً رد کرده و رجاء واثق دارند که مرجع قضایی به دور از هیاهوهای 
غیر ورزشی و سهم خواهی های صورت گرفته از این واقعه صرفاً بر اساس مستندات به پرونده رسیدگی 
و اتخاذ تصمیم خواهد کرد.این وکیل دادگستری افزود: موکلینم از این واقعه متحمل ضرر حیثیتی و 
اعتباری شدند که اقدامات مقتضی در راستای احقاق حقوق خود را معمول داشته و امید دارند مراجع 
قضایی کما فی سابق، در راستای احقاق حقوق حقه شان جدیت و اهتمام لازم را معمول دارند.سلیمانی 
اضافه کرد: مطالب مندرج در فضای مجازی و رسانه ای عموماً به دور از واقعیت های حقوقی پرونده بوده 

که موکلین حق خود را در پیگیری و تعقیب مطالب خلاف واقع، محفوظ می دارند.

بنیامین بهادری جایگزین احسان علیخانی می شود 
جایگزین احسان علیخانی و »ماه عسل« برنامه ای با اجرای یک خواننده مطرح است.به گزارش 
خبرآنلاین؛ شبکه سه برای ویژه برنامه پیش از افطارش در سکوت خبری کامل تدارک ویژه ای دیده 
است. باکسی که در تمام سال های گذشته احسان علیخانی با »ماه عسل« آن را در اختیار داشت، 
حالا قرار است با برنامه جدیدی که هنوز نامش خبری نشده در اختیار یک خواننده قرار بگیرد.در 
جشنواره جام جم بود که احسان علیخانی اعلام کرد امسال دیگر »ماه عسل« را نمی سازد و تصمیم 
دارد عصر جدیدی را با »عصر جدید« در کارنامه کاری اش شروع کند. حالا اما گفته می شود بنیامین 
بهادری که بازیگری را هم در »سلام بمبئی« تجربه کرده، در راستای سیاست مدیر شبکه سه برای 
سلبریتی محوری و جذب چهره های مطرح در عرصه های مختلف هنریریال قرار است از ساعتی پیش از 
افطار تا افطار روی آنتن شبکه 3 باشد و احتمالا برنامه ای گفت وگومحور را روی آنتن ببرد.روزهای اول 

هفته و پس از افطار پخش شود.

ماجرای شکایت یک زن از سید حسن نصرالله
دختر سید حسن نصرالله گفت: در لبنان قانونی وجود دارد که تک فرزندان پسر در حزب الله به جبهه 
اعزام نمی شوند، اما مادران بسیاری بودند که پیشگام شدند و تنها فرزندشان را راهی جبهه کردند. این 
موضوع به اندازه ای جدی بود که در یک مورد، مادری گفته بودند که اگر سیدحسن نصرالله اجازه اعزام 
تنها فرزندم به جبهه را ندهد در قیامت از او شکایت خواهم کرد. در امت حزب الله لبنان، دختران و 
زنان بودند و هستند که تمایل زیادی به وصلت با مجاهدین و خانواده های مجاهد دارند به طوری که این 
مسأله در حزب الله به یک رسم تبدیل شده است، درحالی که فرهنگ کنونی لبنان بسیار متفاوت تر از 
این رسومی است که بیش از 20 سال است در حزب الله به راه افتاده است؛ البته در آن روز ها من خیلی 

تمایل به چنین وصلتی نداشتم، اما در نهایت با فردی از یک خانواده مجاهد وصلت کردم.«

سرافراز می خواهد، احمدی نژاد دوم شود؟
روزنامه اعتماد در گزارشی نوشت: سرافراز در »اتاق شیشه ای« طراحی شده از سوی »بهاری ها« 
روبروی عبدالرضا داوری، مشاور رسانه ای محمود احمدی نژاد نشست و به سوالات او پاسخ داد. 
میرقلی خان نیز از عمان روی خط آمد تا روایت های مربوط به خودش را بازگو کند. به گفته داوری 
این مصاحبه حدود 80 دقیقه بوده که 19 دقیقه آن به دلیل آنچه داوری »تکرار« خوانده، حذف شده 
است. داوری همچنین توضیح داده که هفتم اردیبهشت از سرافراز درخواست مصاحبه و نهم اردیبهشت 
موافقت رییس سابق صداوسیما برای گفتگو را کسب کرده و در نهایت این برنامه تهیه شده است. داوری 
همچنین در صفحه توییتر خود برای مصاحبه با تمام کسانی که در طول مصاحبه از آن ها نامی برده 

می شود، اعلام آمادگی کرده است. صحت کلام سرافراز و میرقلی خان مشخص نیست.

حکم پرونده حسین فریدون صادر شد 
سرپرست مجتمع قضائی کارکنان دولت از صدور حکم پرونده حسین فریدون خبر داد.قاضی 
حسینی در حاشیه مراسم تودیع و معارفه دادستان تهران در جمع خبرنگاران گفت: این فرد در حکم 
دادگاه در ارتباط با برخی اتهامات تبرئه و در ارتباط با بخش دیگری از اتهامات، به حبس محکوم شده که 
با توجه به قطعی نبودن حکم صادره از بیان جزئیات معذورم.وی در پاسخ به این سوال که فریدون پرونده 
دیگری نیز در دادسرا دارد؟ گفت: آن پرونده در دادسرا است و فعلًا برای ما ارسال نشده است.سرپرست 
مجتمع قضائی کارکنان دولت در خصوص سایر متهمان این پرونده هم گفت: برای سایر متهمان هم 
حکم صادر شده است.حسینی همچنین در خصوص آخرین وضعیت پرونده های یاسین رامین و سردار 

رویانیان گفت: این پرونده ها هنوز منتهی به صدور حکم نشده است.

نمایشگاه  مطبوعات دیگر برگزار نمی شود 
مدیرکل مرکز مطالعات و برنامه ریزی رسانه ها گفت: نمایشگاه ملی مطبوعات که سال گذشته برگزار 
نشد، دیگر برگزار نمی شود. به دنبال تقویت جشنواره های ملی و محلی می رویم و جشنواره های موضوعی 
را هم تقویت می کنیم.حمید ضیایی پرور در اختتامیه چهارمین جشنواره مطبوعات و خبرگزاری ها و 
پایگاه های خبری آذربایجان شرقی که در تالار خاقانی تبریز برگزار شد، با اشاره به اینکه سیل فروردین 
نشان داد که رسانه های کشور نقشی بنیادین در برنامه ریزی و مدیریت بحران دارند اظهار داشت: رسانه ها 
در کنار کارکرد اطلاع رسانی، کارکرد انتقادی هم دارند که باید تصویری واقعی از جامعه به مدیران ارائه 

دهند تا برنامه ریزی ها اصلاح شود.

محتکر ۵۷ تن شکر دستگیر شد 
سخنگوی سازمان تعزیرات حکومتی گفت: با خرید صوری که از این سایت اینترنتی انجام شد، فردی 
که با خرید و فروش غیرقانونی شکر موجب اخلال در بازار شده بود، شناسایی شد.سیدیاسر رایگانی 
سخنگوی سازمان تعزیرات حکومتی گفت: فردی که خرید و فروش صوری شکر از یک سایت اینترنتی 

انجام داده و موجب اخلال در بازار شده بود، شناسایی شد.

شهر سیل زده/5
محمد خامه یار

کار توزیع ما توی روستا به اتمام رسید و قصد بازگشت به طرف پل دختر را داشتیم. سوار ماشین که 
شدیم مرد میانسالی به اتفاق همسرش به طرفم  آمد و گفت: حاجی تو رو خدا بیا بریم خونه ام رو ببین...

کمی فکر کردم و از ماشین پیاده شدم و به دنبال مرد که مثل همسرش پای برهنه بود در کوچه 
باریک و پیچ در پیچ که نیم متری گل و لای سطخ آن را گرفته بود، راه افتادیم. وسط راه که خودم را 

گلی دیدم، پرسیدم:حالا دیدن ما  چه تاثیری داره. بگذارین بریم به کارمون برسیم....
مرد خواهش کرد و گفت: دوست دارم فقط ببینین چه بلایی سرم اومده...

چند قدمی که بالاتر رفتیم به خانه کوچک و خراب شده ای رسیدیم که چیزی از آن باقی نمانده بود. 
دیوار حیاط فرو ریخته بود. یکی از اتاق ها و حمام سرویس بهداشتی آن به طور کامل خراب شده و خانه 
کاملا در گل نشسته بود.مرد با ناراحتی می گفت: همه خانه ام  چند روزی زیر سیل فرو رفته بود و  هیچ 

چیزی از آن پیدا نبود و حالا که آب فرو کش کرده شما کمکم کنین تا وسایلم رو بتونم خارج کنیم...
خیسی در و دیوار حرف های آن دو را تصدیق می کرد. پرسیم: بیل و فرغونی داری تا دست به کار 

بشیم؟مرد با تعجب گفت: فقط چند تا بیل؟ ما به یک جفت چکمه هم راضی هستیم...
ناراحت از آنچه دیده ام به طرف ماشین برمی گردم. کامیون و نیروهای جهادی را که آذوقه و مایحتاج 
مردم را توزیع کرده بودند، بازگردانده بودم. من مانده ام و بچه های همراه. جعفر اسکندری پشت ماشین 
می نشیند و استارت می زند تا حرکت کنیم اما طاقت نمی آورم. هر چه فکر می کنم چیزی به خاطر 
ندارم تا کمک کار آنان باشم. از جعفر و محمد عاملیان و دیگر  همراه می خواهم پیاده شوند. همه پیاده 

می شویم. از بچه ها می خواهم چکمه ها را از پا درآورند. 
پیش چشمان آنان که نگاهشان به ما است اول خودم پا برهنه می شوم و بعد هم بقیه این کار را می 
کنند و چکمه ها تنها وسیله ای می شود برای کمک به آنان که دوباره پای ماشین جمع شده اند. اشک 

در چشمان همه حلقه می زند و یکی در میان آنان فریاد می زند درود بر شرف شما...

فرمانده انتظامی استان قم  خبرداد

آغاز گشت رضویون درقم 
فرمانده انتظامی استان قم گفت: فعالیت گشت استانی رضویون دراین استان از امروز  پانزدهم 
اردیبهشت ماه جاری با هدف مبارزه با سرقت، تهیه و توزیع مواد مخدر و نزاع و درگیری اجرا خواهد شد. 
سردار عبدالرضا آقاخانی در همایش گشت استانی رضویون بیان کرد: طرح سراسری رضویون 
متشکل از عوامل پلیس، سپاه، بسیج و دستگاه قضایی است که به صورت تلفیقی درسطح استان 

فعالیت می کنند.
وی با اذعان به نقش بی بدیل بسیج در شئون مختلف کشور افزود: امروز خداوند متعال به ما توفیق 
داده ازظرفیت عظیم بسیج که همانا شجره طیبیه است، در اجرای ماموریت ها و پیشبرد اهداف نظام 
استفاده کنیم.وی از مردم شریف و ولایت مدار قم تقاضا کرد با واحدهای گشت رضویون همکاری 
کنند و گزارشات خود را پیرامون موضوع های اشاره شده را به پایگاه های بسیج منعکس نمایند.فرمانده 
انتظامی قم خاطرنشان کرد: معضل مواد مخدر و معتادان متجاهر، سرقت و درگیری های فردی و 
گروهی از دغدغه های مهم مردم ، مراجع معظم تقلید و مسئولان استان است که بایستی برطرف شود.

وی تصریح کرد: بسیج حقوق و مزایا نمی گیرد،بلکه با عشق و علاقه به نظام خدمت می کند و هر 
جا بسیج وارد شده به خوبی امور را پیش برده و به نتیجه رسانده است .وی با اعلام این که قم در این 
طرح پیشقدم بوده است، ابراز امیدواری کرد: با مشارکت سپاه، ناجا، دستگاه قضائی و ظرفیت بی نهایت 

بسیج قدم های مثبتی در جهت رفع آسیب های اجتماعی استان برداریم.
گفتنی است، در پایان این همایش، تفاهم نامه همکاری تهیه شده به امضای مسئولان دستگاه های 

شرکت کننده در طرح گشت استانی رضویون رسید.

سخنگوی فرماندهی انتظامی استان قم  خبرداد

دستگیری متهم به اخلال در نظم در فضای مجازی
سخنگوی فرماندهی انتظامی استان قم از دستگیری متهم به اخلال در نظم بر فضای مجازی خبر داد. 
 سرهنگ مهرداد حاجی زاده اظهارداشت: متهمی که در صفحه شخصی خود اقدام به اخلال در نظم 

و امنیت فضای مجازی می کرد، شناسایی و دستگیر شد.
سخنگوی فرماندهی انتظامی استان در توضیحات تکمیلی این خبر گفت: طی هماهنگی با مقام 
قضائی استان، این متهم نیمه شب گذشته در یکی از شهرهای همجوار استان قم توسط پلیس دستگیر 

و برای رسیدگی به اتهامات وارده و بزه انتسابی تحویل مقام قضائی استان شد.

مسئولین بر افزایش قیمت ها نظارت کامل دارند! کاریکاتور

محمود نظری

معاون شهرسازی و معماری شهرداری قم  تاکید کرد

لزوم  ایمن سازی پاساژها 
و اماکن قدیمی شهر قم

معاون شهرسازی و معماری شهرداری قم گفت: بیش از 40 ساختمان و 
اماکن قدیمی در قم شناخته شده که به صورت جدی نیازمند سیستم های 
ایمنی جهت جلوگیری از آتش سوزی و گسترش آتش سوزی هستند.

غلامرضا جانقربان در دومین جلسه ستاد مدیریت بحران شهرداری قم با اشاره 
به خطراتی که در کمین ساختمان های فرسوده شهر قم است، گفت: بعد از 
واقعه ساختمان پلاسکو همه دستگاه ها در نقاط مختلف کشور به تکاپو افتادند 
تا از اتفاق مشابه جلوگیری کنند.وی افزود: معاونت شهرسازی و معماری با 
همکاری معاونت خدمات شهری شهرداری قم نیز به سراغ قوانین مربوطه 
رفتند، سپس وظایف تمام بخش ها مشخص شد موضوعاتی را به دادستانی 
ارائه دادیم و جلساتی در دادستانی شکل گرفت، دادستانی با اصناف مکاتبه 
کرد و کارهایی بر اساس وظایف محوله صورت پذیرفت.وی با اشاره به این نکته 
که وظیفه شهرداری بیرون از اماکن تجاری است یادآور شد: وظیفه شهرداری 
نسبت به درون اماکن صرفاً نظارت است، مکان هایی که قدیمی هستند به 
نوعی طبق آیین نامه های قدیم بنا شدند و در آن  زمان بحث اعلام حریق و نوع 
سیم کشی ها چندان مطرح نبود اما امروزه مکانیزم های ایمنی و طراحی به 
صورت دقیق هم از جانب شهرداری و هم سازمان نظام مهندسی مورد بررسی 
قرار می گیرد.جانقربان تصریح کرد: در دو فرایند سنگین صدور پروانه و صدور 
پایان کار به لحاظ اهمیت موضوع ایمنی، سازمان آتش نشانی یکی از پهنه های 
مهم این دو مسیر محسوب می شود تا از کوچک ترین خطر احتمالی جلوگیری 
کند.معاون شهرسازی و معماری شهرداری قم خاطرنشان کرد: بیش از 40 
ساختمان و اماکن قدیمی در قم شناخته شده که به صورت جدی نیازمند 
سیستم های ایمنی جهت جلوگیری از آتش سوزی و گسترش آتش سوزی 
هستند، در این زمینه منطقه هفت را پایلوت قرار دادیم که اشکالات آن ها 
استخراج و به دادستانی ارجاع داده شد.وی تاکید کرد: شهرداری این  اجازه 
را ندارد تا از پول بیت المال برای پاساژهایی که شخصی و خصوصی هستند 
هزینه کند، با این وجود به خاطر به حداقل رساندن خطرات احتمالی پاساژهای 

قدیمی، شهرداری کارهایی را انجام می دهد .

سرپرست سازمان حمل و نقل و ترافیک شهرداری قم  خبرداد

ایجاد ۲ پارک ترافیکی در قم تا پایان سال
سرپرست سازمان حمل و نقل و ترافیک شهرداری قم گفت: اکران 
اطلاع رسانی و تبلیغات پویش » نه به تلفن همراه هنگام رانندگی« بر 
14 عرشه پل و تعدادی از پرتابل های شهری یعنی حدود 50 نقطه در 
سطح شهر صورت می گیرد تا مردم هر چه بیشتر به رعایت نکات ایمنی 
مربوط به رانندگی ترغیب و تشویق شوند.علی نیک با اشاره به راه اندازی 
پویش » نه به تلفن همراه هنگام رانندگی« اظهار کرد: کمیته فرهنگ 
ترافیک سازمان حمل و نقل و ترافیک شهرداری قم با همکاری پلیس 
راهور، سازمان های بیمه،آموزش و پرورش، اورژانس،اداره کل ارتباطات و 
امور بین الملل شهرداری و غیره در راستای اصلاح فرهنگ رانندگی اقدام 
به راه اندازی این کمپین کرده است.وی ادامه داد: این کمپین به موضوع 
»نه به تلفن همراه هنگام رانندگی« محدود نمی شود و در ادامه پس از دو 
الی سه ماه آموزش رانندگی با موضوعات دیگری به  روز رسانی می شود تا 
فرهنگ سازی در این زمینه هر چه بیشتر تکامل یابد.سرپرست سازمان 
حمل و نقل و ترافیک شهرداری قم اضافه کرد: حوادث رانندگی هزینه هایی 
برای سازمان های بیمه، اورژانس، پلیس و حتی دستگاه های قضایی به 
منظور پیگیری پرونده های تصادفات دارد؛ بر این اساس اصلاح فرهنگ 
رانندگی و کاهش تصادفات به نفع تمام دستگاه های نامبرده است.نیک 
اذعان کرد: بر اساس آمارهای اعلام شده بیش از نیمی از تصادفات بخاطر 
حواس پرتی رانندگان رخ می دهد که حواس پرتی رانندگان نیز گاهی ناشی 
از صحبت کردن با تلفن همراه در زمان رانندگی است.وی در ادامه با اشاره به 
هزینه های فضاسازی های ترافیکی در سطح شهر عنوان کرد: رسم خطوط 
عابر پیاده، نصب پل های عابر پیاده و غیره  هزینه های زیادی برای شهرداری 
دارد، برای مثال سال گذشته حدود 9 میلیارد هزینه رنگ آمیزی خیابان های 
قم شد.سرپرست سازمان حمل و نقل و ترافیک شهرداری قم ضمن انتقاد 
از عدم استفاده موتورسواران از کلاه ایمنی و همچنین عدم توجه عابران 
پیاده و رانندگان به خطوط عابر پیاده تصریح کرد: تمام هزینه هایی که برای 
فضاسازی ترافیکی در سطح شهر صورت می گیرد به منظور کاهش حوادث 
ترافیکی و افزایش امنیت مردم است، این بی توجهی ها به مسائل ایمنی قبل 

از هر چیز خود مردم را متضرر می کند.
راه اندازی اتوبوس های آموزش ترافیک در قم 

نیک از راه اندازی اتوبوس های آموزش ترافیک در سطح شهر قم خبر داد 
و گفت: این اتوبوس های آموزشی که صندلی های آن به صورت صندلی های 
کلاس درس طراحی شده است و مجهز به امکانات آموزشی همچون 
ویدیو پرژکتور است به زودی در سطح شهر راه اندازی می شوند.وی ادامه 
داد: رانندگان متخلفی که توسط پلیس متوقف می شوند نخستین بار که 
مرتکب خطا می شوند بدون دریافت جریمه و بدون انتقال وسیله نقلیه آنان 
به پارکینگ به کلاس های آموزشی که در این اتوبوس ها برگزار می شود 
هدایت می شوند و پس از گذراندن چند ساعت آموزش، کد ملی و اسامی 
آنان ثبت می شود تا در صورت تکرار مجدد خطا مورد جریمه و توقیف 
وسیله قرار گیرند ولی اگر خطا تکرار نشود جریمه ای متوجه آنان نمی شود.

سرپرست سازمان حمل و نقل و ترافیک شهرداری قم اذعان کرد: پارک 
ترافیک نیز به زودی برای دانش آموزان قم راه اندازی می شود که این پارک 
نخستین پارک مجهز و استاندارد ترافیکی در قم است و تا پایان سال 98 دو 

پارک ترافیکی دیگر نیز علاوه بر آن در قم راه اندازی می شود.

در نشست شورای هماهنگی تبلیغات اسلامی  قم صورت گرفت 

تقدیر آیت الله سعیدی از شهردار قم
جانشین رئیس شورای هماهنگی تبلیغات اسلامی کشور در نشست 
شورای هماهنگی تبلیغات اسلامی استان قم لوح سپاس و تندیس ستاد 
بزرگداشت چهلمین سالگرد پیروزی انقلاب اسلامی را به برخی از مدیران 
شهرداری قم اهدا کرد.نشست شورای هماهنگی تبلیغات اسلامی استان 
قم با حضور جمعی از مدیران و مسئولان ارشد این استان در سالن 
محراب شبستان امام خمینی)ره( حرم مطهر کریمه اهل بیت)س( برگزار 
شد.گفت وگو در مورد برگزاری مراسم های بزرگداشت سالگرد ارتحال امام 
خمینی)ره( در تهران و قم، برپایی راهپیمایی به این مناسبت از بیت امام 
خمینی)ره( تا حرم مطهر کریمه اهل بیت)س( و انجام هماهنگی های 
لازم برای راهپیمایی روز قدس از جمله محوریت های اصلی این نشست 
بوده است.بهرام سرمست استاندار، دکتر سید مرتضی سقائیان نژاد شهردار 
قم،برخی از مدیران شهرداری و جمعی از دیگران مدیران و مسئولان استانی 
به عنوان دست اندرکاران ستاد بزرگداشت چهلمین سالگرد پیروزی انقلاب 
اسلامی در قم، در این نشست توسط آیت الله سیدمحمد سعیدی امام جمعه 
قم مورد تجلیل قرار گرفتند.شایان ذکر است: در این مراسم لوح سپاس و 
تندیس ستاد بزرگداشت چهلمین سالگرد پیروزی انقلاب اسلامی توسط 
آیت الله سعیدی امام جمعه قم و تولیت آستان مقدسه حرم حضرت 

معصومه سلام الله علیها به نماینده شهردار قم اهدا شد.

مدیرعامل سازمان فرهنگی،  هنری،  ورزشی شهرداری قم :

خانه فرماندهان شهید، محور و پایگاه 
دائمی محلات شهر می شود

مدیرعامل سازمان فرهنگی،  هنری،  ورزشی شهرداری قم گفت: با تملک 
و تجهیز و تأسیس خانه های فرماندهان شهید در هر محله، قطعاً شاهد 

آن خواهیم بود که این منازل، محور و پایگاه دائمی محلات شهر می شود.
ابوالقاسم مقیمی مدیرعامل سازمان فرهنگی،  هنری،  ورزشی شهرداری 
قم در دیدار با خانواده شهیدان کلهری، ضمن آرزوی سلامتی برای مادر 
شهیدان، اظهار داشت: با تملک و تجهیز و تأسیس خانه های فرماندهان 
شهید در هر محله، قطعاً شاهد آن خواهیم بود که این منازل، محور و پایگاه 
دائمی محلات شهر می شود.وی با اشاره به تأکید مادر شهیدان زین الدین 
نسبت به کاربری خانه موزه شهیدان زین الدین و کار برای همه شهدا در این 
مجموعه فرهنگی، گفت: مجموعه ستارگان شهر در همین راستا برنامه ریزی 

شده است و معتقدیم باید محلات شهر به عطر این خانه ها آغشته بماند.

اخبــار

رئیس پلیس امنیت عمومی فرماندهی 
انتظامی استان قم ضمن تبریک بمناسبت 
نزدیک شدن ماه مبارک رمضان،اطلاعیه 
ای در این زمینه برای شهروندان صادر کرد. 
داشت:  اظهار  کاویانی  پیام  سرهنگ 
پذیر  مسافر  صنفي  واحدهاي  تمامی 
براساس طرح زمان بندي فعالیت ابلاغي 
از سوي اداره نظارت براماکن عمومي ناجا 
ملزم به فعالیت بوده ضمن اینکه رعایت 
روزه  به  تظاهر  از  وپرهیز  کامل  استتار 
واحد  تخلف  صورت  ودر  الزامي  خواري 
صنفي پلمپ خواهد شد.وی افزود: تمامی 
واحدهاي صنفي جگرکي،آبمیوه و بستني 
،ساندویچي ، پیتزا و کبابي ملزم به تعطیلي 
کامل تا نیم ساعت قبل از اذان مغرب 
بوده ودر صورت فعالیت نسبت به پلمپ 
اقدام خواهد شد.سرهنگ  واحد صنفي 
کاویانی ادامه داد: تمامی کافي شاپ ها 
و رستوران هاي داخل هتل ها و مراکز 
اقامتي ملزم به رعایت استتار کامل بوده و 
حق پذیرش مشتریان خارج از مسافران 
همان هتل نخواهند داشت.رئیس پلیس 

امنیت عمومی فرماندهی انتظامی استان 
اضافه کرد: هرگونه تظاهر به روزه خواري 
توسط  صنفي  هاي  واحد  از  هریك  در 
متصدیان یا مراجعان ممنوع و در صورت 
مشاهده واحد صنفي پلمپ خواهد شد.وی 
گفت: براساس مصوبه کمیسیون نظارت 
شهرستان تمامی اغذیه فروشي ها،آبمیوه و 
بستني و جگرکي و کبابي صرفاً در ایام ماه 
مبارك رمضان مجاز به فعالیت از یک ساعت 
قبل از افطار تا یك ساعت قبل از سحر 

مي باشند.سرهنگ کاویانی اعلام داشت: 
دکه ها و مراکز پذیرائي داخل پایانه هاي 
مسافربري و همچنین ایستگاه راه آهن ملزم 
به رعایت استتار کامل و پرهیز از تظاهر 
به روزه خواري بوده و در صورت تخلف 
نسبت به پلمپ واحد صنفي اقدام خواهد 
شد.رئیس پلیس امنیت عمومی فرماندهی 
انتظامی استان ابراز داشت: هیچ یك از قهوه 
خانه ها وسفره خانه هاي سنتي سطح شهر 
حق فعالیت در طول روز را نداشته و در 

صورت مشاهده واحد صنفي تا پایان ماه 
مبارك رمضان پلمپ خواهد شد.وی اظهار 
داشت: تمامی صنوف خدماتي که قصد ارائه 
خدمات در طول ماه مبارك رمضان رادارند 
صرفا مجاز به فعالیت با مجوز اداره نظارت 
براماکن عمومي بوده در غیر اینصورت از 
فعالیت آنان ممانعت و نیز سوپر مارکت ها 
وخواربارفروشي ها صرفا مجاز به ارائه مواد 
خوراکي به صورت بیرون بر بوده وحق 
پذیرش مشتري و سرو مواد خوراکي ویا 
نوشیدني تا قبل از اذان مغرب راندارند.

سرهنگ کاویانی تاکید کرد: سینماها مي 
توانند در ایام ماه مبارک رمضان به جز 
لیالي قدر از افطار تا سحر با رعایت ضوابط 
انتظامي فعالیت کنند.رئیس پلیس امنیت 
عمومی فرماندهی انتظامی استان تصریح 
کرد: با توجه به در پیش بودن فصل گرما 
و تعطیلي برخي مدارس، استخرهاي شنا 
مي توانند در طول روز با رعایت حرمت ماه 
مبارک رمضان و ضوابط و مقررات مربوطه 
به افراد زیر سن تکلیف خدمات آموزشي و 

ورزشي ارائه کنند.

رئیس پلیس امنیت عمومی استان قم تشریح کرد

ضوابط و مقررات فعالیت واحدهای صنفی در ماه رمضان

در نظر دارد بااستناد به ماده 4 آئین نامه مالی شهرداریها عملیات مشروحه ذیل را از طریق برگزاري مناقصه عمومي به اشخاص 
حقوقي واجد شرایط واگذار نماید . لذا متقاضیان مي توانند جهت کسب اطلاع بیشتر و شرکت در مناقصه به آدرس مندرج در 

بند ۲ این آگهي مراجعه نمایند.

راستای  در  مناقصه:  در  شرکت  سپرده   -1
اجرای بند ۲ ماده 5 آئین نامه مالی شهرداریها 
بایست  مي  فوق  مناقصه  در  شرکت  سپرده 
بصورت ضمانتنامه بانکي به نفع سازمان سیما ، 
منظر و  فضاي سبز شهری اندیشه، اسناد خزانه 
و یا واریز نقدي به حسابجاري سیبا به شماره 
010744471300۲ نزد بانك ملي ایران شعبه فاز 
3 اندیشه )کد۲417( تهیه و برابر دستور العمل 
پیشنهاد  همراه  به  مناقصه  کاربرگ  در  مندرج 
قیمت ارائه گردد. لازم بذکر است نفرات اول ، 
دوم و سوم مناقصه هر گاه حاضر به عقد قرارداد 
سازمان  نفع  به  ترتیب  به  آنان  سپرده  نگردند 

ضبط خواهد شد.
۲- مهلت و محل دریافت اسناد مناقصه: مهلت 
دریافت اسناد مناقصه از تاریخ درج آگهي لغایت 
ساعت14:30 روز سه شنبه مورخ 1398/0۲/31  
و محل دریافت آن به نشاني شهرستان شهریار، 
شهر اندیشه، فاز 5 ، بلوار خلیج فارس ، خیابان 
 ۲ شماره  ساختمان   ، مقدم   تهرانی  شهید 
شهرداري اندیشه ، طبقه اول ، سازمان سیما ، 
منظر و فضاي سبز شهری شهرداري اندیشه مي 

باشد.

3- مهلت و محل ارائه پیشنهادات: متقاضیان 
مي بایست پاکات پیشنهاد قیمت خود را که برابر 
شرایط مندرج در کاربرگ مناقصه تنظیم شده 
شنبه  سه  ساعت14:30روز  تا  حداکثر  را  است 
مورخ 1398/0۲/31 به آدرس دبیرخانه سازمان 
شهرداري  شهری  سبز  فضاي  و  منظر   ، سیما 
اندیشه به آدرس مندرج در بند ۲ تحویل نموده 

و رسید دریافت نمایند.
اسناد  دریافت  جهت  لازم  مدارك   -4
اسناد  دریافت  جهت  متقاضیان  مناقصه: 
را  کتبي خود  بایست درخواست  مي  مناقصه 
حسابجاري  به  واریزي  فیش  فقره  یك  بعلاوه 
بانك  نزد   0107444587001 شماره  به  سیبا 
)کد۲417(  اندیشه   3 فاز  شعبه  ایران  ملي 
استرداد(  قابل  )غیر  ریال   1.000.000 بمبلغ 

بابت خرید اسناد مناقصه به دبیرخانه سازمان 
تسلیم نمایند. 

عهده  بر  روزنامه  در  آگهی  درج  هزینه   -5
برندگان مناقصه می باشد.

6- سازمان سیما ، منظر و  فضاي سبز شهری 
اندیشه در رد یا قبول یك یا تمام پیشنهادات 

بدون ذکر دلیل مختار مي باشد.
مناقصه  پاکات  بازگشائی  تاریخ   -7

1398/0۲/31 می باشد.
8- دارا بودن رتبه مرتبط و دارای ظرفیت آزاد 

کار الزامی است.
9- سایر اطلاعات و جزئیات در اسناد مناقصه 

ذکر شده است.
تاریخ چاپ نوبت اول 1398/0۲/14
تاریخ درج نوبت دوم : 1398/0۲/۲1

سازمان سیما ، منظر و فضای سبز شهری  اندیشه

سرپرست سازمان سیما منظر  و فضاي سبز شهری انديشه

آگهي مناقصه عمومي  )نوبت اول(

مقدس  مسجد  فرهنگی  معاون 
جمکران با اعلام برنامه های این مسجد 
ویژه ماه مبارک رمضان، گفت: مسجد 
جمکران در دهه پایانی ماه مبارک رمضان 
الاسلام  است.حجت  معتکفان  میزبان 
یاسین حسین آبادی در تشریح برنامه های 
مسجد مقدس جمکران ویژه ماه مبارک 
رمضان، اظهار کرد: جزءخوانی قرآن کریم از 
مهمترین برنامه های میعادگاه منتظران ویژه 
ایام ضیافت الله است؛ بدین صورت که هر 
روز از ساعت 14 ابتدا مختصری از مفاهیم 
و معارف جز آن روز توسط کارشناسان 
بیان شده و سپس آیات نورانی یک جز 

از کلام الله مجید با حضور زائران قرائت 
می شود.وی تصریح کرد: برگزاری مسابقه 
و اهدای جوایز، تدارک افطاری های ساده 
برای زائران و مهدی باوران، سخنرانی های 
کوتاه با حضور حجج اسلام مؤمنی، ظهیری 
و فرحزاد هر روز بعد از نماز ظهر و عصر 
نیز برای ایام ماه مبارک رمضان در میعادگاه 
منتظران پیش بینی شده است.وی اضافه 
کرد: برگزاری اجتماع عظیم یاوران حضرت 
خدیجه )س( با حضور اقشار مختلف مردم 
همزمان با شب وفات این حضرت، از دیگر 
برنامه های رمضانی مسجد مقدس جمکران 
است.حسین آبادی با اشاره به برنامه های 

پیش بینی شده برای هفدهم ماه مبارک 
رمضان، سالروز تأسیس مسجد مقدس 
جمکران، بیان کرد: علاوه بر ویژه برنامه های 
گرامیداشت این روز، آئین غبارروبی مسجد 
مقدس جمکران نیز در این روز برگزار 
می شود.معاون فرهنگی مسجد مقدس 
جمکران با بیان اینکه برنامه لیالی قدر این 
مسجد در آستانه این شب های عظیم 
ابراز کرد: مسجد  الشان اعلام می شود، 
مقدس جمکران در دهه پایانی ماه مبارک 
رمضان میزبان معتکفانی می شود که طبق 
سنت نبوی این دهه را اعتکاف می کنند. 
لذا علاقه مندان به شرکت می توانند از 

19 تا 29 اردیبهشت ماه با مراجعه به 
سایت مسجد مقدس جمکران به نشانی 
به  نسبت   /http://www.jamkaran.ir
ثبت نام اقدام کنند.وی از تمدید مهلت 
شرکت در جشنواره های »قاب فیروزه ای« 
و »ایهاالعزیز« خبر داد و گفت: مقرر بود 
اختتامیه این جشنواره ها که به مناسبت 
نیمه شعبان برگزار شده است همزمان با 
هفدهم ماه مبارک برگزار و از نفرات برتر 
تجلیل شود، اما بنابر درخواست ها مهلت 
شرکت تا انتهای رمضان تمدید شد و 
اختتامیه آن نیز همزمان با دهه کرامت 

برگزار می شود.

معاون فرهنگی مسجد مقدس جمکران اعلام  کرد

برنامه های مسجد مقدس جمکران در ماه مبارک رمضان


